
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8244 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ  Μ. Κεφάλα και Γ.

Παπανδρέου. , σελ. 8238 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µέλη

από την  Ένωση Σπετσιωτών, µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 20ο Δηµοτικό Σχολείο
Σερρών, το College Vignette της Γαλλίας, το 2ο Γενικό Λύκειο
Πετρούπολης, 9ο Δηµοτικό Σχολείο Χαλανδρίου και από το
Δηµοτικό Σχολείο «Εκπαιδευτήρια Απόστολος Παύλος» Θεσ-
σαλονίκης., σελ. 8228, 8232, 8235, 8238, 8243, 8245 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8223, 8224, 8225, 8227,
8229, 8230, 8231, 8232, 8233, 8234, 8235, 8238,8242, 8243,
8244, 8245, 8247 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της  Δευ-

τέρας 24 Φεβρουαρίου 2025., σελ. 8223 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό και Κυβερνη-

τικό Εκπρόσωπο µε θέµα: «Ανελευθερία του Τύπου, καταρ-
ράκωση του Κράτους Δικαίου, Κυβερνητικές παρεµβάσεις
στην Ενηµέρωση, γύρω από το  Έγκληµα των Τεµπών και επι-
θέσεις στοχοποίησης σε δηµοσιογράφους όταν κάνουν την
δουλειά τους (µετά την στοχοποίηση του δηµοσιογράφου
Χρήστου Αβραµίδη)», σελ. 8224 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
µε θέµα: «Να δοθούν εξηγήσεις για την οικονοµική στασιµό-
τητα και τη µαταίωση επενδύσεων στη Δυτική Μακεδονία»,
σελ. 8231 

γ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Ενηµέρωση
για τις δικογραφίες που διαβιβάστηκαν από την Εισαγγελία
Εφετών Λάρισας στην Βουλή, όσο αφορά στο έγκληµα των
Τεµπών», σελ. 8234 

δ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης λήψης µέτρων για τη στήριξη

των κατοίκων και των επιχειρήσεων στη Σαντορίνη, την
Αµοργό και την Ανάφη λόγω της πρωτοφανούς σεισµικής
δραστηριότητας µεταξύ Σαντορίνης και Αµοργού», σελ. 8236 

ii. µε θέµα: «Αναγνωριστικές αγωγές κυριότητας από το Ελ-
ληνικό Δηµόσιο στην περιοχή της Λοκρίδας», σελ. 8237 

iii. µε θέµα: «Μη ενσωµάτωση στο εθνικό δίκαιο δύο Οδη-
γιών, που αφορούν στην απαλλαγή των µικρών επιχειρήσεων
από τον ΦΠΑ και στη µείωση των συντελεστών ΦΠΑ σε βα-
σικά αγαθά και υπηρεσίες, καθώς και στα νησιά του Αιγαίου»,
σελ. 8239 

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα:
«Απαράδεκτη η επιστροφή στην υπηρεσία του αστυνοµικού
που καταδικάστηκε για σωµατεµπορία», σελ. 8242 

στ) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας µε θέµα: «Για τα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης
Παιδιών - Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών µε
Αναπηρία των Δήµων και τη συνέχιση της λειτουργίας τους»,
σελ. 8244 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, κατέθεσαν στις 2-2-
2025 σχέδιο νόµου «Κύρωση της Συµφωνίας Αµυντικής
Συνεργασίας µεταξύ της ελληνικής Δηµοκρατίας και της πορ-
τογαλικής Δηµοκρατίας. , σελ. 8238 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8223 - 8247

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 8224, 8233
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 8230
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8223, 8224, 8225, 8227, 

8229, 8230, 8231, 8232, 
8233, 8234, 8235, 8238, 
8242, 8243, 8244, 8245, 
8247

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 8231, 8232, 8233
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 8236, 8237, 8238, 8239, 

8240, 8241
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 8245, 8247
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8242, 8243, 8244
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8236, 8237
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 8224, 8225, 8226, 8227, 
8228, 8229, 8230

ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ Π.  , σελ. 8225, 8226, 8227, 8228, 
8229, 8230

ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 8234, 8235
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8242, 8243
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 8237, 8239
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 8234, 8235
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 8231, 8233
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8244, 8246
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 8239, 8240

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’

Παρασκευή 21 Φεβρουαρίου 2025



Αθήνα, σήµερα στις 21 Φεβρουαρίου, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 24 Φεβρουαρίου 2025.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 513/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Τάξατε στους Ροδίτες την
υλοποίηση της «Μεσογειακής Χάραξης», ενώ γνωρίζατε ότι το
έργο «δεν είναι ώριµο» για δηµοπράτηση. Τι σκοπεύετε τελικώς
να πράξετε για αυτό το ξωτικής σηµασίας για τη Ρόδο έργο;».

2. Η µε αριθµό 519/11-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υγείας
µε θέµα: «Θα επαναφέρετε το δικαίωµα απόσπασης των υπαλ-
λήλων να συνυπηρετούν µε ένστολο σύζυγο χωρίς περιορι-
σµούς;».

3. Η µε αριθµό 547/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς της της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Αµπατιέλου προς την Υ-
πουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Μέτρα
προστασίας της υγείας και της ασφάλειας σε όλα τα ναυπηγεία
και τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη».

4. Η µε αριθµό 524/12-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη άµεσης καταβολής
αποζηµιώσεων στους κτηνοτρόφους του Έβρου, των οποίων το
ζωτικό κεφάλαιο θανατώθηκε λόγω της πρόσφατης ζωονόσου,
µε επίσης αναγκαία την αναστολή της υποχρέωσης καταβολής
από µέρους τους ασφαλιστικών, φορολογικών και δανειακών
υποχρεώσεων, µέχρι την πλήρη ως άνω αποπληρωµή και την
ανασύσταση του ζωικού τους κεφαλαίου».

5. Η µε αριθµό 541/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Να καταβάλει άµεσα ο
ΕΦΚΑ τους µισθούς και τις ασφαλιστικές εισφορές των τριάντα
επτά εργολαβικών εργαζοµένων της «Kolossos» που δουλεύουν

για τον ΕΦΚΑ».
6. Η µε αριθµό 518/11-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Νι-
κολάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Πώληση του κτιρίου της «Αλλατίνης» στον Τούρκο Ραχµί Κοτς».

7. Η µε αριθµό 554/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Μη συµµόρφωση
της ΔΥΠΑ µε την κείµενη νοµοθεσία σχετικά µε την καταβολή του
επιδόµατος ανεργίας, του εποχικού επιδόµατος και της συµπλη-
ρωµατικής παροχής µητρότητας».

8. Η µε αριθµό 537/15-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Κερκύρας κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Απαράδεκτη η 24ωρη καθυστέρηση της ενεργοποί-
ησης του «112», για τα έντονα καιρικά φαινόµενα στην Κεφαλο-
νιά».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 514/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Παύλου Χρηστίδη προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Προβλήµατα λειτουργίας του ΚΥ Ηλι-
ούπολης, εξαιτίας ανεπαρκούς στελέχωσης και ελλιπούς τεχνο-
λογικού εξοπλισµού».

2. Η µε αριθµό 520/11-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου Γαβρήλου προς την Υπουργό Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Η Κυβέρνηση για µια
ακόµη φορά γυρνάει την πλάτη στους απολυµένους της ΛΑΡΚΟ.
Πλήρης αδιαφορία για την τύχη των ίδιων και των οικογενειών
τους».

3.  Η µε αριθµό 551/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: Τραγικές ελλείψεις στα νοσοκοµεία και τις δοµές
υγείας της Σάµου και της Ικαρίας».

4. Η µε αριθµό 525/12-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Στυλιανού Φωτόπουλου προς την Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Χωρίς ασφαλιστική
ικανότητα χιλιάδες µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες».

5. Η µε αριθµό 543/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ξάνθης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’

Παρασκευή 21 Φεβρουαρίου 2025



Χουσεΐν Ζεϊµπέκ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Καταγγελίες «Politico» για απάτες στις αγρο-
τικές επιδοτήσεις».

6. Η µε αριθµό 531/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Νι-
κολάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε
θέµα: «Οριστική κατάργηση τεσσάρων στρατοπέδων στην ακρι-
τική Περιφερειακή Ενότητα Έβρου».

7.  Η µε αριθµό 527/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Άµεση ανάκληση της
απόφασης κατάργησης της Βάσης Ετοιµότητας-Επιφυλακής µε
έδρα την Καβάλα».

8. Η µε αριθµό 529/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Οι επιπτώσεις από την
υλοποίηση του «Blue Deal» (Γαλάζιας Συµφωνίας» της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στις επιδοτήσεις των αγροτών στο πλαίσιο της ΚΑΠ
µετά το 2027».

9. Η µε αριθµό 552/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Προβλήµατα
ασφαλείας στην κατασκευή της σήραγγας της γραµµής 4 του
µετρό».

10. Η µε αριθµό 532/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νίκης κ. Νικολάου Βρεττού προς τον Υπουργό Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας µε θέµα «Άµεση λύση στη µονιµοποίηση όλων
των υπαλλήλων των πρώην Φορέων Διαχείρισης Προστατευόµε-
νων Περιοχών (ΦΔΠΠ) και νυν Μονάδων Διαχείρισης Προστα-
τευόµενων Περιοχών (ΜΔΠΠ) του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλ-
λοντος και Κλιµατικής Αλλαγής ΟΦΥΠΕΚΑ».

11. Η µε αριθµό 538/16-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Ειδικό Χωροταξικό Πλαί-
σιο για ΑΠΕ». 

12. Η µε αριθµό 534/14-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Το Θεαγένειο Αντικαρκινικό Νοσοκο-
µείο Θεσσαλονίκης (ΑΝΘ) εκπέµπει SOS». 

13. Η µε αριθµό 549/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς την Υ-
πουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Έλλειψη
ενηµέρωσης και εγκυκλίου για τη διαδικασία ΚΕΠΑ - Οι ασθενείς
σε αδιέξοδο»

14. Η µε αριθµό 553/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τραγικές οι ελλείψεις στο ΕΚΑΒ Θεσ-
σαλονίκης»

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2425/3-1-2025 ερώτηση της Βουλευτού Ευρυ-
τανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Θωµαΐδος Οικονόµου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Παραχώρηση ακινήτου ΚΕΓΕ Ευρυτανίας
στο Δήµο Καρπενησίου.(Κέντρο Γεωργικής Εκπαίδευσης Ευρυ-
τανίας)».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έγγραφό της η Γενική Γραµ-
µατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων κ. Χριστίνα Τσά-
κωνα ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

Η υπ’ αρ. 546/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία Ζα-
χαράκη.

Η υπ’ αρ. 535/14-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από

τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
κ. Νικόλαο Παπαθανάση.

Η υπ’ αρ. 556/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Παύλο Μαρινάκη.

Οι υπ’ αρ. 526/13-2-2025, 533/14-2-2025 και 536/14-2-2025 επί-
καιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χρίστο Δήµα. 

Η υπ’ αρ. 544/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολακό-
πουλο.

Η υπ’ αρ. 528/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Ιωάννη Μπούγα.

Η υπ’ αρ. 555/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται
προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Παύλο Μαρινάκη,
δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ανακοινώσετε γιατί ακυρώθηκε η
επίκαιρη ερώτηση του κ. Καζαµία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Λόγω αναρµοδιότη-
τας, όπως ξέρω. Η επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Παύλο Μαρινάκη δεν µπορεί
να απαντηθεί, λόγω αρµοδιότητας και αυτό το καθορίζει η Γενική
Γραµµατεία της Κυβέρνησης, η σχετική Γενική Γραµµατεία Κοι-
νοβουλευτικών και Νοµικών Θεµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατόπιν τούτων, εισερχόµαστε
στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 556/17-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υφυπουργό
στον Πρωθυπουργό και Κυβερνητικό Εκπρόσωπο µε θέµα: «Ανε-
λευθερία του Τύπου, καταρράκωση του κράτους δικαίου, κυβερ-
νητικές παρεµβάσεις στην ενηµέρωση, γύρω από το έγκληµα των
Τεµπών και επιθέσεις στοχοποίησης σε δηµοσιογράφους όταν
κάνουν την δουλειά τους (µετά την στοχοποίηση του δηµοσιο-
γράφου Χρήστου Αβραµίδη)».

Κυρία Πρόεδρε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο για
την πρωτολογία σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καλώς ήρθατε, κύριε Μαρινάκη, αν και χτες το βράδυ, µετά
την ανακοίνωση της µεγάλης δηµοσκόπησης που έγινε από τη-
λεοπτικό σταθµό ειδοποιηθήκαµε ότι από τις δύο επίκαιρες ερω-
τήσεις της Πλεύσης Ελευθερίας, του κ. Καζαµία και τη δική µου,
δεν θα απαντούσατε και τις δύο -µάλλον δεν πρέπει να απαντάτε
στην Πλεύση Ελευθερίας πλέον, που τη στοχοποιείτε και µε
όποιον τρόπο- και ακυρώθηκε ξαφνικά, ανακαλύφθηκε και απο-
καλύφθηκε η αναρµοδιότητά σας να απαντήσετε για τον εαυτό
σας σε επίκαιρη ερώτηση, η οποία είχε προγραµµατιστεί και δια-
νεµηθεί κανονικά από χθες το µεσηµέρι ότι θα συζητείτο σήµερα
στις 9.00’, αλλά κάποιος ανακάλυψε αναρµοδιότητα κατά τις
21.00’ εχθές. Μάλλον ήταν τα αποτελέσµατα των αξιολογήσεων
του πού βρίσκεται η Κυβέρνηση, όταν η συντριπτική πλειοψηφία
του ελληνικού λαού σάς θεωρεί υπαίτιους και υπεύθυνους για
συγκάλυψη, αµφισβητεί την λειτουργία του θεσµού της δικαιο-
σύνης -και υπάρχει τεράστια ευθύνη εκεί στην ηγεσία της δικαιο-
σύνης, που εσείς έχετε διορίσει- και απαιτεί αλήθεια και δικαιο-
σύνη για το έγκληµα των Τεµπών. Και εσείς αντί να φερθείτε θε-
σµικά και να έρθετε τουλάχιστον να απαντήσετε στις κοινοβου-
λευτικές ερωτήσεις, ακυρώνετε τις ερωτήσεις -ευτυχώς, θα
απαντήσετε στη δική µου- µετέρχεστε τα πιο σκοτεινά, προβοκα-
τόρικα και προπαγανδιστικά τεχνάσµατα για να σύρετε το δηµό-
σιο διάλογο στον βούρκο που σας χαρακτηρίζει και στον οποίο
βρίσκεστε και εξακολουθείτε να αρνείστε στον κόσµο τα αυτο-
νόητα, την αλήθεια και τη δικαιοσύνη. 

Η επίκαιρη ερώτησή µου αναφέρεται στην πρόσφατη εκ µέ-
ρους σας απολύτως αντιθεσµική συµπεριφορά από τη θέση του
Κυβερνητικού Εκπροσώπου απέναντι σε δηµοσιογράφο, τον κ.
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Χρήστο Αβραµίδη, ο οποίος έκανε το ανοσιούργηµα να σας ρω-
τήσει και να επιµείνει να απαντήσετε για το ETCS -European Train
Control System-, το σύστηµα εκείνο που αποτρέπει τη σύ-
γκρουση ακόµη και αν δεν κάνουν τίποτα οι µηχανοδηγοί και οι
σταθµάρχες, κύριε Μαρινάκη.  

Και κατά έναν περίεργο τρόπο αυτό ήταν και το αντικείµενο
της επίκαιρης ερώτησής που σας έκανε και ο κ. Καζαµίας και ξα-
φνικά χθες το βράδυ είπατε: «Είµαστε αναρµόδιοι, δεν απα-
ντάµε», «Εγώ, ο Παύλος Μαρινάκης, είµαι αναρµόδιος για τον
εαυτό µου». Γιατί γι’ αυτό σας ρωτάει, για τον εαυτό σας, για τον
Κυβερνητικό Εκπρόσωπο και το πώς απάντησε για το ETCS. 

Προφανώς, δεν θέλει η Κυβέρνηση να απαντήσει σε ποιο στά-
διο βρίσκεται η εγκατάσταση αυτού του ζωτικού συστήµατος,
που θα έπρεπε προ πολλού να υπάρχει. Και κοροϊδεύετε και λέτε
ότι βαίνει προς ολοκλήρωση, είναι ολοκληρωµένο, θα ολοκληρω-
θεί, θα ενηµερωθώ και ακυρώνουµε τις ερωτήσεις.

Ο δηµοσιογράφος επιµένει και σας ρωτάει σε µία περίοδο που
πρέπει να απαντήσετε τι θα κάνετε τελικά µε τον σιδηρόδροµο.
Τι θα κάνετε µε τα ιδιωτικοποιηµένα κοµµάτια του σιδηροδρόµου;
Θα τα διεκδικήσει ξανά το Ελληνικό Δηµόσιο; Θα ακυρώσει τις
ιδιωτικοποιήσεις; Θα τα πάρει πίσω και θα αναλάβει ευθύνη;

Αντί, λοιπόν, να απαντήσετε πού βρίσκονται αυτά τα συστή-
µατα, για τα οποία έχουν εκταµιευθεί δυσθεώρητα ποσά, στοχο-
ποιείτε τον δηµοσιογράφο και αρχίζετε να του καταλογίζετε
προπαγάνδα. Βγαίνουν και διάφορα δηµοσιεύµατα να τον ελέγ-
ξουν για τα πολιτικά του φρονήµατα και αν ήταν υποψήφιος πριν
από δέκα χρόνια σε κάποιο κόµµα. Τον αποµονώνετε, τον ειρω-
νεύεστε, του λέτε να βάλει το VAR, του λέτε να διαβάσει, του λέτε
ότι δεν καταλαβαίνει, τον κατηγορείτε.

Η ερώτηση είναι αυτονόητη, κύριε Μαρινάκη. Την προηγού-
µενη φορά ήρθατε να απαντήσετε εδώ στον κ. Καζαµία και ου-
σιαστικά αναλάβετε την ευθύνη για το πρόγραµµα της ΕΡΤ.
Μιλούσατε από τη θέση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου σαν να
ήσασταν γενικός διευθυντής της ΕΡΤ. 

Η ΕΡΤ, όµως, τον Νοέµβρη του 2023, όταν ξεκίνησε η Εξετα-
στική Επιτροπή για τα Τέµπη, στο βραδινό δελτίο στις 21.00’, που
διαρκεί µια ώρα, δεν ανέφερε καν ότι ξεκίνησε η εξεταστική επι-
τροπή, αλλά ανέφερε ένα εντελώς άσχετο ατύχηµα όπου δύο
φτερά δύο αεροπλάνων σε ένα αεροδρόµιο των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, ξύστηκαν µεταξύ τους στο έδαφος, χωρίς θύµατα, χωρίς
τίποτα. Αυτό ήταν είδηση για την ΕΡΤ, όταν ξεκινούσε η εξετα-
στική επιτροπή. Εγώ αναζήτησα την είδηση αυτή στα διεθνή µέσα
και δεν µπορούσα να την βρω. 

Ήταν είδηση αυτό για την ΕΡΤ όταν ξεκινούσε η εξεταστική
επιτροπή, η οποία ξέρουµε πώς εξελίχθηκε, µε συγκάλυψη, µε
τραµπουκισµούς, µε σκοτεινές µεθόδους, µε εξαίρεσή µου από
την επιτροπή, µε επτακόσιες σελίδες που λένε ότι δεν έγινε
έγκληµα στα Τέµπη. Αλλά η ΕΡΤ δεν είχε να αναφέρει ότι ξεκί-
νησε η εξεταστική επιτροπή γι’ αυτό το µεγάλο έγκληµα, για το
οποίο συγκλονίζεται µέχρι σήµερα -και δεν θα σταµατήσει να συ-
γκλονίζεται- όλη η Ελλάδα, όσο και αν εσείς νοµίσατε ότι ο κό-
σµος θα ξεχάσει. Δεν ξεχνάει ο κόσµος.

Τα Τέµπη είναι έγκληµα και το γεγονός ότι το αρνείστε µέχρι
σήµερα και αρνείστε ακόµα και να χρησιµοποιήσετε τη λέξη
«έγκληµα», δείχνει την ενοχή σας, δείχνει αυτό ακριβώς το οποίο
προσπαθείτε να κρύψετε και να συγκαλύψετε. 

Αµέσως ξεκινήσατε τις διαδικασίες της συγκάλυψης µε τα πιο
ταπεινά κίνητρα, κύριε Μαρινάκη, για να κοροϊδέψετε τον κόσµο
και να µην χάσετε τις εκλογές. Ξεκινήσατε και βάλατε τις µπουλ-
ντόζες από το πρώτο δευτερόλεπτο για να κρύψετε τις ευθύνες
σας και να µην χάσετε τις εκλογές. Το ξέρουν όλοι αυτό και το
ξέρουν και οι δικοί σας άνθρωποι, το ξέρουν οι οικογένειές σας.
Ξέρουν ποια ήταν η αγωνία σας να µην χάσετε τις εκλογές και
πώς αυτή η αγωνία και η αγάπη για την εξουσία και για την καρέ-
κλα βέβαια, ήταν αυτή που υπαγόρευσε όλη τη µεθόδευση της
συγκάλυψης των δικών σας ευθυνών για το πιο µεγάλο έγκληµα
της Μεταπολίτευσης. 

Στις 26 Γενάρη έγινε µια µεγαλειώδης συγκέντρωση από απλό
κόσµο που ειρηνικά συγκεντρώθηκε για να διαδηλώσει και θα συ-
γκεντρωθεί και στις 28 Φλεβάρη ειρηνικά, να είστε βέβαιοι! Τα
σκοτεινά σχέδια της προβοκάτσιας που έχετε στο µυαλό σας -

διαµηνύστε το και στον κ. Χρυσοχοΐδη-, αφήστε τα. Την προβο-
κάτσια που έχετε στο µυαλό σας και αυτό που απεργάζεστε, αφή-
στε το. Ο κόσµος είναι, όχι απλώς αγανακτισµένος, αλλά είναι
εξοργισµένος µε αυτά που κάνετε κι έχει χίλια δίκια να είναι εξορ-
γισµένος και θα είναι πολύ µεγάλο λάθος να συνεχίσετε να προ-
βοκάρετε τον κόσµο, να τορπιλίζετε τη διαµαρτυρία του, να
κηλιδώνετε την αγωνία και την αγανάκτησή του. 

Η ΕΡΤ δεν είχε να µεταδώσει ούτε το συλλαλητήριο αυτό που
τέτοιο είχαµε να δούµε δέκα χρόνια. Δέκα χρόνια δεν έχει γίνει
τέτοιο συλλαλητήριο, αλλά η ΕΡΤ υπό τον δικό σας έλεγχο, δεν
το ανέφερε, παρά µόνο όταν είχαν εξασφαλιστεί από εσάς οι επι-
θέσεις σε άοπλο κόσµο µετά το πέρας της συγκέντρωσης για να
δείχνει στις 15.00’ τα δήθεν επεισόδια. 

Η ερώτηση, λοιπόν, κύριε Μαρινάκη, είναι: Πρώτον, ποιος είναι
λόγος και µε ποιο δικαίωµα µεταχειρίζεστε µε τόσο εχθρικό
τρόπο τους δηµοσιογράφους και έναν συγκεκριµένο δηµοσιο-
γράφο, που σας έκανε αυτονόητες ερωτήσεις, που ακόµα δεν τις
έχετε απάντησε; Ρώτησε αν λειτουργεί το ETCS. Δεν ξέρω,
µήπως θέλετε να µου απαντήσετε εµένα; Μάλλον θα πείτε: «Είµαι
αναρµόδιος να απαντήσω για τον εαυτό µου». Με ποιο δικαίωµα
αποκαλείτε έναν δηµοσιογράφο «αυτόκλητο υπερασπιστή των οι-
κογενειών»; Δεν είµαστε όλοι υπερασπιστές των οικογενειών; Για
ποιον λόγο απευθύνεστε µ’ αυτόν τον τρόπο; Ότι τι; Ότι δεν δι-
καιούται ένας πολίτης, ένας δηµοσιογράφος να µιλήσει στο
όνοµα των θυµάτων; Κανονικά θα έπρεπε κι εσείς να το κάνετε,
αν ήσασταν ειλικρινής, όταν προφασίζεστε ότι πονάτε. Πονάτε,
αλλά µπαζώνετε. 

Και βέβαια, έχουν βγει ανακοινώσεις των ενώσεων συντακτών,
των µέσων ενηµέρωσης, των δηµοσιογράφων για αυτή την πρα-
κτική της στοχοποίησης που είναι σύστοιχη, κύριε Μαρινάκη, µε
το γεγονός ότι επί των ηµερών σας η χώρα µας είναι 88η στην
κατάταξη για την ελευθερία του Τύπου. 

Μην κοιτάτε το ρολόι σας, δεν θα δείτε εκεί τα καθεστώτα τα
χουντικά που είναι πάνω από εµάς στην κατάταξη για την ελευ-
θερία του Τύπου. Είµαστε στην 88η θέση και έχετε ευθύνη γι’
αυτό. 

Οι πρακτικές στοχοποίησης των δηµοσιογράφων, φίµωσης,
ελέγχου του Τύπου, παρέµβασης στην ενηµέρωση, όπως παρεµ-
βαίνετε και στη δικαιοσύνη, είναι εκείνες οι οποίες καταβαραθρώ-
νουν τη χώρα σε ένα κριτήριο που είναι ζωτικό για το κράτος
δικαίου, την ελευθερία έκφρασης, την ελευθερία του Τύπου, την
ελευθερία ενηµέρωσης του πολίτη και πρόσβασής του στην πλη-
ροφορία, αυτή την πληροφορία που κρύβετε για κάθε λεπτοµέ-
ρεια που αφορά το έγκληµα των Τεµπών. 

Θα περιµένω την απάντησή σας και θα επανέλθω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Κωνσταντοπούλου, κοιτάω το ρολόι για να δω πόσο

πολύ θα κάνετε κατάχρηση του χρόνου, αν και έχετε παράδοση
στις καταχρήσεις των χρόνων των κανονισµών στο Ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Δυστυχώς, µε την ανοχή όλων µας και ίσως έχουµε και
όλοι ευθύνη σε αυτό. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να µε δείρετε!

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Σας παρακαλώ πολύ! Τα «Θα µε δείρετε» και οι επικλήσεις οικο-
γενειών άλλων, αλλού, όχι σε µένα!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το χέρι αλλού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία
Κωνσταντοπούλου. Δεν διακοπήκατε από κανέναν!

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Θα κάτσετε να ακούσετε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Θα µάθετε
να ακούτε, όχι µόνο να µιλάτε χωρίς ειρµό. Θα µάθετε να ακούτε.

Ξεκινάω µε το θέµα της αρµοδιότητας. Και µάλιστα είναι απο-
ρίας άξιον πώς έχω την ανάγκη -µου γεννήθηκε η ανάγκη από την
τοποθέτησή σας- να πω αυτό το οποίο θα πω σε µία Βουλευτή
και Πρόεδρο κόµµατος που έχει διατελέσει και Πρόεδρος της
Βουλής και δεν ξέρει τον Κανονισµό της Βουλής. Βέβαια, όταν
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ήσασταν Πρόεδρος της Βουλής, σας ενδιέφερε πώς θα πέσει η
χώρα στα βράχια και όχι για να κάνετε τη δουλειά σας και τα κα-
θήκοντά σας. 

Το άρθρο 129, λοιπόν, του Κανονισµού της Βουλής και τα επό-
µενα άρθρα λένε ξεκάθαρα ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις απευθύ-
νονται στους αρµόδιους Υπουργούς και Υφυπουργούς. Δεν ξέρω
αν θέλετε να σας δώσω το ΦΕΚ του διορισµού µου ως Υφυπουρ-
γού παρά τω Πρωθυπουργώ. Ορκίστηκα στις 4 Ιανουαρίου του
2024 και είµαι αρµόδιος για την επικοινωνία και την ενηµέρωση. 

Το γεγονός, κυρία Κωνσταντοπούλου, ότι ως Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος στις ενηµερώσεις πολιτικών συντακτών απαντώ για
ζητήµατα όλων των Υπουργείων, όχι µόνο για τον σιδηρόδροµο,
µε βάση τις ενηµερώσεις που έχω από τα Υπουργεία, όπως αντι-
λαµβάνεστε, για τα ζητήµατα της Αστυνοµίας, για τα ζητήµατα
της υγείας, της παιδείας, αυτό δεν µε καθιστά ούτε εµένα ούτε
κανέναν άλλον διατελέσαντα Κυβερνητικό Εκπρόσωπο υπερ-
Υπουργό που, κατά παράβαση του Κανονισµού της Βουλής, µπο-
ρεί να έρχεται στη Βουλή και να απαντάει σε όλες τις ερωτήσεις
όλων των Υπουργείων. Γι’ αυτό και ήρθα να απαντήσω απολύτως
εµπεριστατωµένα στον Βουλευτή σας, τον κ. Καζαµία, για την
ΕΡΤ και έδωσα πληρέστατη απάντηση, η οποία είχε στοιχεία και
δεδοµένα και γκρέµισε την προπαγάνδα και τη δική σας και κά-
ποιων άλλων κοµµάτων σχετικά µε την ΕΡΤ, αποδεικνύοντας ότι
από πριν τη συγκέντρωση, δηλαδή από τις δώδεκα παρά δέκα
µέχρι και το βράδυ, για την ΕΡΤ ήταν πρώτο θέµα, µε εξαίρεση
το δελτίο των δώδεκα που είχε δοθεί αναλυτική απάντηση και
από την ΕΡΤ.

Όµως, δεν θα επανέλθω στην ΕΡΤ, γιατί θα προσπαθήσω να
σεβαστώ όσο µπορώ τον χρόνο, όταν έχω να απαντήσω σε µια
ερώτηση δώδεκα λεπτών, ενώ έπρεπε να είναι τριών λεπτών. 

Άρα, λοιπόν, σας παραπέµπω στον Κανονισµό της Βουλής, τον
οποίο αν ως Πρόεδρος της Βουλής ασχολιόσασταν µε τα καθή-
κοντά σας και όχι µε το πώς θα γίνει η Ελλάδα µια τριτοκοσµική
χώρα και θα πτωχεύσει, θα τον ξέρατε. Αυτό είναι το πρώτο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι γνωστό ότι δεν τον ξέρω!

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Είναι γνωστό ότι δεν τον ξέρετε στην πράξη. Ο Κανονισµός εφαρ-
µόζεται στην πράξη από τους Βουλευτές και τα κυβερνητικά στε-
λέχη στη Βουλή. 

Πάµε τώρα στην ουσία της ερώτησής σας. Έχω την τιµή να εκ-
προσωπώ την Κυβέρνηση από τον Ιούνιο του 2023 ως Κυβερνη-
τικός Εκπρόσωπος. Σε αυτό, λοιπόν, το χρονικό διάστηµα έχω
κάνει εκατόν σαράντα εννέα ενηµερώσεις πολιτικών συντακτών
-για ευκολία, ο κόσµος τα ξέρει καλύτερα ως «briefings», χρησι-
µοποιήσατε και εσείς αγγλικούς όρους- και στην Αθήνα και στη
Θεσσαλονίκη. 

Με βάση, λοιπόν, τα επίσηµα στοιχεία, έχω απαντήσει σε όλες
τις ερωτήσεις οι οποίες έχουν γίνει, χωρίς να έχω βάλει ποτέ πε-
ριορισµό, δηλαδή µία ερώτηση ο κάθε δηµοσιογράφος ή δύο
ερωτήσεις ο κάθε δηµοσιογράφος. Συνολικά έχω απαντήσει σε
περισσότερες από δύο χιλιάδες διακόσιες ερωτήσεις από εκατόν
εννέα διαπιστευµένους δηµοσιογράφους σε Αθήνα και Θεσσα-
λονίκη. 

Η διαπίστευση είναι µια διαδικασία πάρα πολύ απλή που γίνε-
ται µε µία αίτηση από κάθε µέσο και αποδεικνύεται απλά η δηµο-
σιογραφική ιδιότητα του προς διαπίστευση συντάκτη. Άρα, αυτό
το οποίο λέτε για αποκλεισµό δηµοσιογράφων στην ερώτησή
σας, πέραν από ακατάληπτο, είναι και εντελώς ατεκµηρίωτο. Δεν
ήταν ούτε το πρώτο ούτε θα είναι, βέβαια, το τελευταίο ατεκµη-
ρίωτο το οποίο λέτε ή γράφετε και εσείς και το κόµµα σας. 

Μάλιστα, για διευκόλυνση της Εθνικής Αντιπροσωπείας δίνω
στα Πρακτικά αναλυτικά ανά µήνα τον αριθµό των ενηµερώσεων
πολιτικών συντακτών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Παύ-
λος Μαρινάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκτός από τον Κανονισµό της Βουλής, φαίνεται ότι αγνοείτε
και το Σύνταγµα, κυρία Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν ξέρω την τύφλα µου!
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Διότι στο άρθρο 14 το Σύνταγµά µας µιλάει για την ελευθερία
του Τύπου. Η ελευθερία του Τύπου είναι απολύτως κατοχυρω-
µένη στη χώρα, αλλά έχει και κανόνες. Και όπως είναι υποχρέωσή
µου και όλων όσοι έχουµε ένα οποιοδήποτε αξίωµα να δεχόµαστε
οποιαδήποτε ερώτηση, έτσι έχουµε και υποχρέωση απέναντι
στην αλήθεια και στους πολίτες όταν ο ερωτών παραποιεί τα λε-
γόµενά µας, όπου τα λεγόµενά µας όταν παραποιούνται µετα-
τρέπονται σε µία προπαγάνδα η οποία µπορεί να έχει φοβερές
επιπτώσεις για τους Έλληνες πολίτες. Αυτό να το επισηµαίνουµε. 

Κι όταν µάλιστα αυτό γίνεται επίµονα, τότε πρέπει να επιση-
µαίνουµε την ενδεχόµενη ύπαρξη δόλου σε αυτήν την παραποί-
ηση, κυρία Κωνσταντοπούλου. Όταν η απάντηση λέει «Α» και σε
επόµενη ερώτηση ο δηµοσιογράφος βάζει στο στόµα µου λόγια
που δεν έχω πει και λέει «Α», µας απαντήσατε «Ω», αν εγώ δεν
σπεύσω αυτό να το επισηµάνω, τότε πολιτικοί σαν και εσάς θα
συνεχίσουν να κάνουν καριέρα πάνω σε ψέµατα.

Η ελευθερία του Τύπου λοιπόν –και το καταθέτω και αυτό στα
Πρακτικά- έχει κανόνες, όπως την προστασία της αλήθειας και
την αντιµετώπιση της παραπληροφόρησης. Και είµαι πάρα πολύ
περήφανος που ανήκω σε µια Κυβέρνηση που σε πολύ δύσκο-
λους καιρούς δεν µένει άπραγη σε τέτοιες πρακτικές και σε τέ-
τοιες πολιτικές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Παύ-
λος Μαρινάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα συνεχίσω, λοιπόν, να ενηµερώνω µε πάρα πολύ µεγάλη
υπευθυνότητα το σύνολο των συντακτών, να δέχοµαι το σύνολο
των ερωτήσεων, αλλά δεν πρόκειται να το κάνω, κυρία Κωνστα-
ντοπούλου, είτε όταν απευθύνοµαι σε άλλα πολιτικά κόµµατα,
είτε όταν απευθύνοµαι σε µέσα τα οποία, είτε µαζί µε εσάς ορ-
γανωµένα, είτε µε κοινό σκοπό, όχι οργανωµένα, εξυπηρετούν
τις δικές σας διαθέσεις προπαγάνδας. Δεν ξέρω αν ακούτε
πρώτη φορά για προπαγάνδα από τα µέσα. 

Και πάω στο µεγάλο, κατ’ εµέ, γιατί αυτό είναι ένα µέρος του
µεγάλου ζητήµατος. Βλέποντας περιπτώσεις πολιτικών όπως
είστε εσείς –δυστυχώς, δεν είστε η µόνη- σκέφτοµαι ότι όποιος
έχει αποφοιτήσει από ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο, έχει τελει-
ώσει δύο πανεπιστήµια. Το ένα είναι το αντικείµενο της σχολής
του. Εγώ, λοιπόν, µαζί µε τη Νοµική Θράκης, ζώντας τέτοιες πρα-
κτικές, όπως και εκατοντάδες χιλιάδες άλλοι απόφοιτοι ελληνι-
κών δηµόσιων πανεπιστηµίων, βγάλαµε και ένα άλλο πανεπιστή-
µιο. Μάθαµε από κοντά τι σηµαίνει υποκρισία του δικού σας πο-
λιτικού χώρου. 

Και θα πω δυο-τρία χαρακτηριστικά παραδείγµατα, γιατί η
ερώτησή σας µόνο για την ελευθερία του Τύπου δεν ήταν. Μέσα
από την ερώτησή σας επαναλάβατε τα γνωστά περί συγκάλυψης,
µπαζώµατος, σαν άλλη εισαγγελέας, ενώ είστε Πρόεδρος ενός
κοινοβουλευτικού κόµµατος µε µια συγκεκριµένη δυναµική. 

Ξεκινάω από το πρώτο σηµείο της υποκρισίας. Αν σας ένοιαζε
πραγµατικά η ελευθερία του Τύπου, θα είχατε κάνει µια ερώτηση
για µια σειρά από πρωτοσέλιδα του παρελθόντος. 

Έχω εδώ µαζί µου για τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, µαζί µε τα
υπόλοιπα, δύο τελευταία πρωτοσέλιδα. Έχω ένα πρωτοσέλιδο
το οποίο δεν θέλω καν να το δείξω, γιατί έχει το πρόσωπο του
ανακριτή της υπόθεσης των Τεµπών, κυρία Κωνσταντοπούλου
που είστε και συνήγορος και σας ενδιαφέρει και η ελευθερία του
Τύπου η οποία έχει κανόνες, σας ενδιαφέρει όµως και η προστα-
σία της δικαιοσύνης, υποτίθεται. Τίποτα από αυτά δεν σας ενδια-
φέρει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Παύ-
λος Μαρινάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Θα έπρεπε να σας είχε νοιάξει ως νοµικό, ως έναν άνθρωπο ο
οποίος έχει δώσει όρκο και όταν πήρε το πτυχίο του και όταν ξε-
κίνησε να δικηγορεί, ότι σε µία χώρα, σε µια δηµοκρατία πενήντα
ενός ετών, κυκλοφορούν εφηµερίδες -κι έχουµε απόλυτη ελευ-
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θερία, για να µην παρεξηγηθώ- οι οποίες αναρτούν πρωτοσέλιδο
µε το πρόσωπο του ανακριτή, του ανθρώπου δηλαδή, του δικα-
στικού λειτουργού, ο οποίος µε απόλυτη υποχρέωση µυστικότη-
τας προσπαθεί να βγάλει άκρη σε µια τόσο σοβαρή υπόθεση, ένα
τόσο τραγικό δυστύχηµα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να βγάλει άκρη;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Δεν κάνατε ποτέ καµία ερώτηση γι’ αυτό, όπως βέβαια για µια
σειρά από χυδαία πρωτοσέλιδα άλλης εφηµερίδας, για ένα εκ
των οποίων …

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να κάνω ερώτηση για πρωτοσέλιδα;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
...δεν κάνατε ερώτηση, δεν κάνατε δήλωση, δεν κάνατε καταγγε-
λία, δεν κάνατε διαµαρτυρία. Δεν σας νοιάζει αυτή η πτυχή της
ελευθερίας του Τύπου ούτε όταν έχουµε χυδαία πρωτοσέλιδα
που υβρίζουν οικογένειες, που συνδέουν ανθρώπους µε κάθε
αδιανόητο αδίκηµα.

Τελευταία, µάλιστα, έχουµε τη «µαφία Μητσοτάκη», όπως λέει
το πρωτοσέλιδο, που «σκότωσε» τον γιο της εισαγγελέως. Αυτό
δεν σας απασχολεί. Άρα, δεν σας νοιάζει η ελευθερία του Τύ-
που…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θέλετε να σας υπερασπιστώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

…η προάσπιση των δηµοσιογράφων, η προστασία της δηµοκρα-
τίας. Σας ενδιαφέρει η εξυπηρέτηση των σκοπών της δικής σας
προπαγάνδας. Σας ενδιαφέρει η αλήθεια για τα Τέµπη; Σας εν-
διαφέρει να αποδοθεί δικαιοσύνη; Όχι βέβαια! Όχι βέβαια! Διότι
αν σας ενδιέφερε, θα αφήνατε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της, θα την αφήνατε να βγάλει τα πορίσµατά της και δεν θα ερ-
χόσασταν στη Βουλή, δεν θα πηγαίνατε από το ένα µέσο στο
άλλο και εσείς και, δυστυχώς, πολλά άλλα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης, παριστάνοντας τον εισαγγελέα και τον ανακριτή. 

H χώρα µας έχει τη διάκριση των εξουσιών. Είναι απολύτως
κατοχυρωµένο λοιπόν, κάτι τέτοιο και δεν δεχόµαστε ούτε να µας
κουνάτε το δάχτυλο, ούτε να βγάζετε πορίσµατα ούτε να εξάγετε
συµπεράσµατα από το µυαλό σας ή από τις θεωρίες τις οποίες
εσείς ή κάποιοι άλλοι διακινούν και εσείς τις αναπαράγετε. 

Αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο συµβαίνει στη χώρα, είναι πρω-
τοφανές. Πάνω σε ένα απολύτως τραγικό δυστύχηµα…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έγκληµα!

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
...έχουν χτιστεί µια σειρά από θεωρίες, οι οποίες εξυπηρετούν
την πολιτική εργαλειοποίηση συγκεκριµένων κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης. 

Αν µου επιτρέπετε λίγα λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε, για να
καταλήξω, γιατί είναι πολύ βαριά αυτά τα οποία ακούγονται από
την Αντιπολίτευση και δεν θα επιτρέψουµε να µένουν αναπά-
ντητα. Μπορείτε να τα λέτε, κρίνεστε γι’ αυτό, αλλά εµείς θα απα-
ντάµε. 

Μας είπατε στην αρχή ότι κρύψαµε ένα βαγόνι, ότι είχε εξαφα-
νιστεί ένα βαγόνι, δεν υπήρχε εξαφανισµένο βαγόνι. Κατηγορού-
σαν στην αρχή ότι κρύβαµε σορούς, καµία σορός δεν ήταν
κρυµµένη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι λέτε τώρα;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κατηγορηθήκαµε ότι µοντάραµε συνοµιλίες, όλες οι συνοµιλίες
απεδείχθη ότι ήταν στη δικογραφία. Όλες οι συνοµιλίες! Κατη-
γορήσατε τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής τον κ. Τασούλα και
εκλεγµένο Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ότι απέκρυψε µια δικο-
γραφία, το ένα µετά το άλλο στέλεχος της Αντιπολίτευσης έχει
κάνει επίκληση ακόµα και από το Βήµα της Ολοµέλειας της Βου-
λής αυτών των συµπληρωµατικών στοιχείων µιας ήδη υπάρχου-
σας στη Βουλή δικογραφία. 

Μας κατηγορείτε για συγκάλυψη και δεν υπάρχει κάτι το οποίο
έχουµε πει ως «όχι» στη δικαιοσύνη, κάποιο αίτηµα είτε για νο-

µοθετική παρέµβαση είτε για µια υπόθεση είτε για κάποιο όνοµα
το οποίο ήρθε. Όταν ένα άλλο κόµµα, το ΠΑΣΟΚ, έφερε µια συ-
γκεκριµένη πρόταση, εµείς σπεύσαµε να πούµε ότι θα την κά-
νουµε αποδεκτή. 

Μας κατηγορείτε για µπάζωµα µε δόλο, γιατί µπάζωµα µε δόλο
σηµαίνει ότι κάποιος µε δόλο θέλει να αποκρύψει κάτι και κανείς
δεν απαντάει ποιον και τι θέλει να αποκρύψει και έρχεστε και πε-
τάτε λάσπη στον ανεµιστήρα. Φτάσατε µάλιστα στο σηµείο σή-
µερα, κυρία Κωνσταντοπούλου, να πείτε ότι όλα αυτά τα ξέρουν
και οι οικογένειές µας. Ποια είστε εσείς να πιάνετε στο στόµα
σας τις οικογένειές µας, την οικογένεια του οποιουδήποτε; 

Ξέρετε ποια είστε; Αυτή η οποία, όπως γράφουν πολλά άρθρα,
έχετε -λέει- το κόµµα των Τεµπών. Αυτή είναι η κατάντια ενός µέ-
ρους του πολιτικού συστήµατος, πάνω σε ένα τραγικό δυστύ-
χηµα, δίπλα σε συγγενείς οι οποίοι βιώνουν τον απόλυτο πόνο,
κάποιοι θέλουν να επιβιώσουν πολιτικά, να κρατήσουν το κόµµα
τους στην επικαιρότητα και να το ανεβάσουν δηµοσκοπικά, εκµε-
ταλλευόµενοι τον ανθρώπινο πόνο. 

Εγώ ήξερα ότι τα κόµµατα, είναι σύνολο ανθρώπων µε κοινές
ανησυχίες, κοινές ιδεολογίες που έχουν κάτι να προτείνουν,
έχουν κάτι να πουν. Να µιλήσουµε για τον σιδηρόδροµο, που ναι,
έχω απαντήσει πάρα πολλές φορές, µεταφέροντας αυτά τα
οποία µου λέει το αρµόδιο Υπουργείο και ναι, έχουν γίνει πρά-
γµατα µετά από αυτό το τραγικό δυστύχηµα που δεν έγιναν για
ολόκληρες δεκαετίες. Τα κόµµατα έχουν προτάσεις για τη δικαιο-
σύνη, για τη λειτουργία των θεσµών, για το πώς θα γίνουν καλύ-
τερα τα σχολεία, τα νοσοκοµεία. Τα κόµµατα τις δικαστικές
υποθέσεις υπό διερεύνηση τις παραπέµπουν στη δικαιοσύνη και
δεν παριστάνουν τους εισαγγελείς. Αν εσείς δέχεστε λοιπόν, να
είστε ένα κόµµα που επιβιώνει και θέλει να ανέβει εκµεταλλευό-
µενο την οδύνη κάποιων ανθρώπων, σας χαρακτηρίζει κάτι τέ-
τοιο. 

Κλείνω, όπως ξεκίνησα, κύριε Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πώς;
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό): Η

ιστορία που ξεκινάει από τα χρόνια που ήµασταν όλοι στα δηµό-
σια πανεπιστήµια, έχει πάντοτε µια κατάληξη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στα ιδιωτικά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Όλοι όσοι εκµεταλλεύονται αναταραχές, τραγικά γεγονότα, δυ-
στυχήµατα, φυσικές καταστροφές, πάντοτε έχουν την ίδια κατά-
ληξη. Αυτή τους η απόπειρα εργαλειοποίησης, αυτή η προπα-
γάνδα αποτυγχάνει. Ξέρετε γιατί αποτυγχάνει, κυρία Κωνσταντο-
πούλου; Διότι µπερδεύετε όλοι εσείς τις µειοψηφίες και αναφέ-
ροµαι όχι στους συγγενείς -γιατί είναι γνωστή η προπαγάνδα και
η παραποίησή σας- αναφέροµαι σε εσάς και σε κάποιους, οι
οποίοι είναι µαζί σας και εξυπηρετούν την προπαγάνδα σας, όχι
οι συγγενείς. Μπερδεύετε τις µειοψηφίες που φωνάζουν µε την
συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών που θέλει σταθε-
ρότητα, πρόοδο και δικαιοσύνη για τα Τέµπη και για κάθε τέτοιο
τραγικό δυστύχηµα. 

Νοµίζετε, ότι επειδή στέκεστε δίπλα στους συγγενείς ή επειδή
βρίσκεστε µαζί µε ένα πλήθος πολιτών, αυτοί ξαφνικά αποφάσι-
σαν να «σώσετε» εσείς και οποιοσδήποτε άλλος στην Αντιπολί-
τευση τη χώρα. 

Μην µπερδεύετε λοιπόν, τις µειοψηφίες που φωνάζουν µε τον
ελληνικό λαό που θέλει σταθερότητα, πρόοδο, δικαιοσύνη και για
τα Τέµπη και για κάθε υπό διερεύνηση δικαστική υπόθεση και µια
χώρα, η οποία δεν θα γυρίσει ποτέ στα χρόνια που τότε, µε τη
δική σας παρουσία και κάποιων άλλων στο Ελληνικό Κοινοβούλιο,
δεν ξέραµε αν θα µείνουµε στη χώρα µας, ως νεότεροι τότε ερ-
γαζόµενοι, για να δουλέψουµε. 

Δεν θα επιτρέψουµε λοιπόν, ούτε σε εσάς ούτε σε κανένα
κόµµα της Αντιπολίτευσης που έρχεται εδώ χωρίς πρόγραµµα,
χωρίς εναλλακτική, να γυρίσει τη χώρα στον πιο «µαύρο» εφιάλ-
τη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
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δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι πέντε
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
20ο Δηµοτικό Σχολείο Σερρών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου για τη δευτερολογία της. 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλωσορίζω κι εγώ τα παιδιά και τους υπόσχοµαι ότι εµείς θα

φροντίσουµε να ζουν σε µια χώρα όπως την αξίζουν και όχι στην
κακιά χώρα που σκοτώνει τα παιδιά της. Διότι εσείς κύριε Μαρι-
νάκη και το κόµµα σας που από τα πενήντα και µισό, χρόνια της
Μεταπολίτευσης, κυβερνάτε περισσότερα από τα µισά, εικοσιπε-
ντέµισι χρόνια, που από τα τελευταία είκοσι χρόνια κυβερνάτε τα
δεκατεσσεράµισι, δεν δικαιούστε να συµπεριφέρεστε σαν να µην
σας αφορά η τραγική κατάσταση, στην οποία έχετε φέρει την
χώρα, κυβερνώντας την ούτε δικαιούστε βέβαια, µε αυτή την τρο-
µακτική πραγµατικά οίηση της προπαγάνδας να προσπαθείτε να
κάνετε το άσπρο µαύρο. 

Ξεκινήσατε να µου απευθύνεστε, κατηγορώντας µε ότι µίλησα
έντεκα λεπτά και στη συνέχεια µιλήσατε δεκαέξι λεπτά και µισό.
Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα να µιλήσετε και τριάντα έξι λεπτά,
όσα θέλετε να µιλήσετε, γιατί όσο περισσότερο µιλάτε, τόσο πε-
ρισσότερο καταλαβαίνει ο κόσµος σε ποια ακριβώς θέση βρίσκε-
στε. 

Βρίσκεστε στη θέση του ενόχου, στη θέση του εµπλεκοµένου,
στη θέση της Κυβέρνησης που σας έχει καταλάβει ακόµη και ο
κόσµος που σας ψήφισε και έχει αποσύρει την εµπιστοσύνη του,
βρίσκεστε στη θέση του κατηγορουµένου που όµως, χρησιµο-
ποιεί την ασυλία και την ατιµωρησία του για να µην πάει στη δι-
καιοσύνη. Γι’ αυτό µε βλέπετε σαν εισαγγελέα. Και µου απευ-
θύνετε ξανά και ξανά τη µοµφή ότι συµπεριφέροµαι σαν εισαγ-
γελέας. Αισθάνεστε κατηγορούµενοι. Γιατί θα έπρεπε να είστε
κατηγορούµενοι, κύριε Μαρινάκη. Θα έπρεπε να είστε ενώπιον
της αρµόδιας Αρχής για το έγκληµα των Τεµπών που συνεχίζετε
ως ένοχοι να το αποκαλείτε δυστύχηµα, ατύχηµα, τραγωδία,
τραύµα, αλλά όχι έγκληµα. 

Θα έπρεπε να είστε στο σκαµνί. Και χρησιµοποιείτε τα προνό-
µια που οι ίδιοι έχετε ψηφίσει. Το κόµµα σας τους έχει ψηφίσει
αυτούς τους νόµους και τη συνταγµατική πρόβλεψη για την ασυ-
λία των Υπουργών και των Βουλευτών, το κόµµα σας και άλλα
κόµµατα, τα οποία πρέπει να αναλάβουν την ευθύνη. 

Και ήρθατε εδώ, να µου πείτε εµένα, για το 2015 -που ήµουν
από το πρωί µέχρι το βράδυ εδώ στη Βουλή, υπερασπιζόµενη τον
κόσµο που εσείς θυµατοποιήσατε- που αντιστάθηκα, κύριε Μα-
ρινάκη, στο τρίτο µνηµόνιο µε το οποίο ιδιωτικοποιήθηκαν τα
τρένα, που εσείς το ψηφίσατε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Ζωής Κωνστα-
ντοπούλου)

Θα µου πείτε εµένα ότι θέλω να ρίξω τη χώρα στα βράχια; Σο-
βαρευτείτε! Σοβαρευτείτε! Σοβαρευτείτε, πραγµατικά σας έχει
καταλάβει όλος ο κόσµος!

Ήσασταν αναρµόδιος να απαντήσετε για το σύστηµα ασφά-
λειας των τρένων, το ETCS. Σας έκανε εντύπωση και που το είπα
στα αγγλικά. Δεν ξέρω τι σας εντυπωσίασε. Τι σας εντυπωσίασε,
πραγµατικά; European Train Control System. Τόσο εντυπωσιακό;
Ίσως είχατε συνηθίσει σε άλλα κακέκτυπα, που πήγαιναν στην
Αµερική και δεν ήξεραν να µιλήσουν. Εδώ έχετε να κάνετε µε
Αντιπολίτευση, η οποία γνωρίζει πάρα πολύ καλά… Ήταν πολύ
αστείο, διασκέδασα που µου είπατε ότι δεν γνωρίζω τον Κανονι-
σµό της Βουλής.

Πραγµατικά, δεν θέλω να σας απαντήσω, παρά µόνο το εξής:
Να προσέξετε, γιατί ταυτίζεστε µε κάποια κακέκτυπα -τα βγάλαµε
στη φόρα- σεξισµού και µισογυνισµού, που από εκεί πάνω, από
την Έδρα του Αντιπροέδρου λένε «δεν ξέρετε την τύφλα σας» ή

από την Έδρα του Προέδρου της Επιτροπής για τα Τέµπη, για
το έγκληµα των Τεµπών, µου έλεγαν «Η άγνοιά σας είναι ογκώ-
δης», ο Μαρκόπουλος, ο γνωστικός. Και κουνώντας το χέρι, όπως
το κουνούσατε και µου λέγατε «αλλού αυτά», πριν από λίγο και
µου λέγατε επίσης «θα µάθετε να ακούτε», ταυτιστήκατε µε κά-
ποιον άλλον κύριο που ήρθε από εκεί πάνω και έλεγε «Τι λες κυρά
µου; Ούτε χαστούκι δεν έχεις φάει». Προσέξτε, λοιπόν, αυτές τις
συµπεριφορές του νταή και του άντρα που τη γυναίκα πάντοτε
την υποτιµά και της απευθύνεται σαν να είναι άσχετη. Μου είπε
και «Δεν ξέρετε την τύφλα σας» ο κ. Λαµπρούλης, πριν από έναν
χρόνο για να προστατεύσει τον Υπουργό σας, τον κ. Γεωργιάδη.
Αυτά, λοιπόν, να τα προσέξετε.

Όπως να προσέξετε και το γεγονός ότι ενώ µας είπατε ότι δεν
γνωρίζουµε τον Κανονισµό της Βουλής, δεν απαντήσατε γιατί
µέχρι χτες στις 12.38’ επρόκειτο να απαντηθεί η ερώτηση του κ.
Καζαµία στις 9.00’. Τότε ήσασταν αρµόδιος; Παρακαλώ, να το
καταθέσω στα Πρακτικά. Τότε ήσασταν αρµόδιος, µέχρι χτες
12.40’ και ανακαλύψατε την αναρµοδιότητα, εσείς που είστε γνω-
στικοί, στις 22.00’ της Τσικνοπέµπτης;

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να είστε καλά. Ελπίζω να µην σας κάνουν αυτό που έγινε την
άλλη φορά.

Είναι αγνοία µας ή είναι δική σας προσπάθεια να αποφύγετε να
απαντήσετε για το αν έχει εγκατασταθεί το ETCS; Αντί να µου λέτε
ότι σας το είπα στα αγγλικά, απαντήστε αν λειτουργεί. Αυτό σας
ρώτησε ο κ. Αβραµίδης και φτάσατε να του λέτε ότι κάνει προπα-
γάνδα και ότι το έχετε διαπιστώσει και από άλλες ερωτήσεις του.
Επιτρέπετε να απευθύνεστε έτσι σε δηµοσιογράφο και να του λέτε
ότι έχετε διαπιστώσει από τις ερωτήσεις… Τους περνάτε κάποια
κρίση τους δηµοσιογράφους µε το προπαγανδόµετρο, το οποίο
σίγουρα το κατέχετε εσείς και την πατέντα του και την αποκλειστι-
κότητά του; Πώς απευθύνεστε έτσι σε δηµοσιογράφο;

Απορώ πώς τολµάτε να λέτε ότι η ΕΡΤ κάλυψε τη συγκέντρωση
για τα Τέµπη, όταν σας έχουν καταγγείλει οι ίδιοι οι εργαζόµενοι
της ΕΡΤ, κύριε Μαρινάκη. Οι ίδιοι οι εργαζόµενοι έχουν βγάλει
ανακοίνωση που κατήγγειλαν ότι δεν τους εκφράζει αυτή η κα-
θεστωτική συµπεριφορά, η οποία απέκλεισε την κάλυψη του
εγκλήµατος των Τεµπών, που ήταν πρώτη είδηση σε όλο τον
κόσµο. Σε όλα τα διεθνή µέσα ενηµέρωσης ήταν πρώτη είδηση
και στην ΕΡΤ δεν υπήρχε. Υπήρχε η ανάρτηση του Πρωθυπουρ-
γού εκείνη την Κυριακή. Απορώ πώς δεν καταλαβαίνετε πόσο
εκτίθεστε στα µάτια των παιδιών. Στα µάτια των παιδιών εκτίθε-
στε. Αυτά που κάνετε είναι ορατά σε ένα νήπιο.

Μου κάνει, επίσης, εντύπωση το πόσο υποτιµάτε, πραγµατικά,
την αντίληψη των πολιτών. Νοµίζετε ο κόσµος είναι χαζός; Νοµί-
ζετε στα αλήθεια ότι ο κόσµος είναι χαζός, επειδή έκαναν το
λάθος και σας ψήφισαν κάποιοι άνθρωποι και τώρα λένε «Να µου
κοπεί το χέρι, αν το ξανακάνω»; Νοµίζετε ότι είναι χαζοί οι άν-
θρωποι, ότι δεν βλέπουν ότι έχετε πέσει µονοί, διπλοί, να συγκα-
λύψετε ότι τα τρένα πήγαιναν στα τυφλά, ότι συγκρούονταν
τρένα πολλές φορές τον χρόνο, για πάνω από δεκαπέντε χρόνια
και δεν κάνατε τίποτα; Ότι υπήρχε παράνοµη ουσία που µετέ-
φερε το εµπορικό τρένο, η εµπορική αµαξοστοιχία, της οποίας ο
οδηγός ήταν εθελοντής στο γραφείο του Πρωθυπουργού σας.
Το ξέρετε, φαντάζοµαι, δεν το ακούτε από εµένα. Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος, γνωρίζετε ότι ο οδηγός της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας ήταν εθελοντής στο γραφείο του κ. Μητσοτάκη. Ήρθε και
το παραδέχτηκε και ο κ. Μητσοτάκης εδώ στη Βουλή. Και κατά
τα άλλα είπε «Είµαι αθώος, αθώος»

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Και τι θέλετε να πείτε µε αυτό;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είµαι αθώος, αθώος, έλεγε.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Γιατί το λέτε αυτό;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν θέλω να πω. Ό,τι λέω το λέω. Δεν θέλω να το πω.
Λέω ακριβώς αυτό που θέλω.
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ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Και γιατί το λέτε αυτό;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γιατί εξανίσταστε;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Γιατί το λέτε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γιατί εξανίσταστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα απαντήσετε, κύριε
Υπουργέ. Κύριε Υπουργέ, θα τα πείτε στην απάντησή σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς γιατί δεν το λέτε; Εσείς γιατί δεν το λέτε; Και γιατί
δεν λέτε τα Τέµπη έγκληµα; Θα µας απαντήσετε σε αυτό; Γιατί
δεν λέτε τα Τέµπη έγκληµα; Θα µας απαντήσετε; Περιµένουµε
την απάντηση.

Πραγµατικά, σοβαρολογείτε όταν λέτε να αφήσουµε τη δικαιο-
σύνη να κάνει τη δουλειά της; Ποια ακριβώς δικαιοσύνη; Τη διο-
ρισµένη από την Κυβέρνηση, την κ. Κλάπα και την κ. Αδειλίνη,
που παρεµβαίνουν πια στεγνά; Η µία επιτίθεται στη Μαρία Καρυ-
στιανού, στη µάνα και της κάνει µαθήµατα ότι δεν µπορεί να κρί-
νει τη δικαιοσύνη, γιατί δεν είναι θεσµικός παράγοντας και η άλλη
επιτίθεται στη συνάδελφό της εισαγγελέα, την κ. Αποστολάκη και
της κάνει µαθήµατα και λέει «Αφού είσαι έτσι, θα πω και τι µου
είπες στο τηλέφωνο και θα διατάξω προκαταρκτική εξέταση»; 

Συµβαίνουν ανήκουστα πράγµατα, ανήκουστα πράγµατα προς
υπεράσπιση της Κυβέρνησης, από τους Εισαγγελείς, την κ. Αδει-
λίνη και τον κ. Ζήση, που σπεύσανε να καλύψουν την εµπλοκή
σας στο έγκληµα των υποκλοπών και είπαν «δεν υπάρχει κρατική
και κυβερνητική εµπλοκή». Αυτοί οι δύο το καλύψανε, ο Ζήσης
και η Αδειλίνη. Οι ίδιοι τώρα παρεµβαίνουν εις επικουρία σας σε
πάσα ανάγκη. Δεν καταλαβαίνετε πόσο εκτίθεστε και εκτίθεται η
διαπλοκή σας µε τη δικαστική εξουσία;

Ποια δικαιοσύνη θέλετε να αφήσουµε ήσυχη; Τη δικαιοσύνη
που την µπλοκάρετε και βγαίνει η Ευρωπαία εισαγγελέας και λέει
θέλουµε να ερευνήσουµε, αλλά µας µπλοκάρουν; Διότι ήρθε εδώ
η πρόταση για προανακριτική επιτροπή, µε βάση τη δικογραφία
και την παραγγελία και τη δίωξη της Ευρωπαίας εισαγγελέως και
ψηφίσατε περήφανα και µε µεγάλη χαρά «όχι στον έλεγχο»;
Εσείς µπλοκάρετε τη δικαιοσύνη.

Για ποια δικαιοσύνη µιλάτε; Για τη δικαιοσύνη στην οποία εί-
πατε ότι, θα είναι µία και µόνη λειτουργός αρµόδια για τη δίωξη
και την παραποµπή, η κ. Αποστολάκη και της λειτουργού αυτής
εξαφανίστηκε το παιδί της και µετά βρέθηκε νεκρό και για πάρα
πολλές εβδοµάδες, ενώ ήταν εξαφανισµένο, δεν κάνατε τίποτα
και δεν λέγατε τίποτε;

Εγώ πήγα, κύριε Μαρινάκη, στον εφέτη-ανακριτή να ενηµε-
ρωθώ για αυτό το θέµα και 4 Φλεβάρη έκανα δηλώσεις. Πώς είναι
δυνατόν να είναι εξαφανισµένο το παιδί της µοναδικής λειτουρ-
γού, που είναι αρµόδια για το ποιος θα παραπεµφθεί και κάποιοι
να δίνουν διαβεβαιώσεις ότι δεν σχετίζεται µε το έγκληµα των Τε-
µπών και ότι έχουν θλίψη και αγανάκτηση για όποιον το συσχετί-
ζει; Πώς είναι δυνατόν;

Για ποια δικαιοσύνη µιλάτε; Για τη δικαιοσύνη, στην οποία άλ-
λαξε τρεις φορές ο φάκελος χέρια. Πρώτα ήταν στην Τροχαία
Λάρισας υπό τη δική σας απόλυτη εξουσία, αφού είχε την πρό-
σβαση και τον έλεγχο ο αδερφός του Βουλευτή και πρώην
Υπουργού σας, του κ. Χαρακόπουλου, ο κ. Αγάπιος Χαρακόπου-
λος; Τα δύο πρώτα εικοσιτετράωρα ήταν στην Τροχαία της Λά-
ρισας η δικογραφία. Στη συνέχεια πήγε στην ανακρίτρια και την
κρίσιµη στιγµή, στις 6 Μαρτίου, άλλαξε χέρια µε παρέµβαση ποι-
ανού, κύριε Μαρινάκη; Μα, του κ. Μητσοτάκη, του Πρωθυπουρ-
γού.

Ο κύριος Πρωθυπουργός έκανε επιστολή στις 6 Μαρτίου του
2023 στον Ντογιάκο, τον διορισµένο επίσης Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, που το ένα του παιδί, ο γιος του, ήταν συνεργάτης
του κ. Καραµανλή και το άλλο του παιδί είναι σύζυγος µεγαλο-
στελέχους σας και πρώην Ευρωβουλευτή σας και δηµάρχου σας.

Με έγγραφο, λοιπόν, του κ. Μητσοτάκη άλλαξε χέρια η δικο-
γραφία για τρίτη φορά και πήγε σε εφέτη ειδικό ανακριτή, έναν
µόνον, που δεν έχει ούτε γραφείο ούτε γραµµατέα µέχρι τις 14
Μαρτίου και που σαφώς θέλατε να µην φτάσει ποτέ να διαβιβάσει

τη δικογραφία για έλεγχο εδώ στη Βουλή κατά της Κυβέρνησής
σας. Και ξέρουµε βέβαια πια ότι έχουν διαβιβαστεί πολλές δικο-
γραφίες εδώ στη Βουλή που κρύφτηκαν από τον κ. Τασούλα και
θάφτηκαν, µεταξύ των οποίων µία δικογραφία-φωτιά που αναδει-
κνύει τις ευθύνες του κ. Τριαντόπουλου και του κ. Μητσοτάκη για
το µπάζωµα. 

Σε ποιες συνθήκες, λοιπόν, ακριβώς θέλετε να κάνει η Δικαιο-
σύνη τη δουλειά της; Σε συνθήκες διαταγών από τον κ. Μητσο-
τάκη, τηλεφωνηµάτων σε λειτουργούς, παρεµβάσεων στην ανε-
ξαρτησία της, µπλοκαρίσµατος του ελέγχου της Ευρωπαϊκής Ει-
σαγγελίας, απόκρυψης δικογραφιών και επιβολής της δικής σας
προπαγάνδας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κλεί-
στε, παρακαλώ. Έχετε τριπλασιάσει τον χρόνο. Και εν πάση πε-
ριπτώσει να είµαστε και στο θέµα της ερώτησης, γιατί θέσατε
πολλά θέµατα και είµαι υποχρεωµένος να δώσω και τον αντί-
στοιχο χρόνο και στον Υπουργό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Και θέλουµε να του δώ-
σετε όσο θέλει. Εξακολουθώ να έχω µιλήσει λιγότερο από τον
κύριο Υπουργό και θα κλείσω.

Ακούσαµε επί παντός του επιστητού µέχρι και για το δηµόσιο
πανεπιστήµιο που δεν κατάλαβα για ποια κακά είναι ένοχο µε
βάση αυτά που είπατε. Ειλικρινά εγώ είµαι πολύ περήφανη που
έχω πάει στη Νοµική της Αθήνας, στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, στη
Νοµική της Ναντέρ, δηµόσιο πανεπιστήµιο, στη Νοµική της Σορ-
βόννης που είναι επίσης δηµόσιο πανεπιστήµιο -παρεµπιπτόντως
πρέπει να το δείτε λίγο ποια είναι η Σορβόννη- και στο Κολούµπια,
µη κρατικό πανεπιστήµιο. 

Είµαι πάρα πολύ περήφανη για το γεγονός ότι ποτέ µου, µα
ποτέ µου δεν διανοήθηκα να αµφισβητήσω αυτό που αποτελεί
κατάκτηση του φοιτητικού κινήµατος στη χώρα µας, τη δηµόσια
και δωρεάν εκπαίδευση για όλα τα παιδιά, για όλους τους φοιτη-
τές και την αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση από τα
πανεπιστήµια, τα οποία εσείς φαίνεται ότι εχθρεύεστε και θέλετε
να τα υποβαθµίζετε διαρκώς. 

Κλείνω, κύριε Μαρινάκη, λέγοντας σας τα εξής: Η επίκαιρη
αυτή ερώτηση είχε τη διάθεση να σας δώσει µια ευκαιρία, να
απαντήσετε γιατί τόσο πολύ θέλετε να στραγγαλίσετε, ακόµη και
την ελάχιστη ελευθερία ενηµέρωσης, που υπάρχει στη χώρα, να
σας δώσω µια ευκαιρία να απαντήσετε για το ETCS -είµαι πεπει-
σµένη πια ότι δεν θέλετε να απαντήσετε- κυρίως όµως έχει ως
στόχο αυτό που κάνουµε εµείς εδώ, αυτό που κάνει η Πλεύση
Ελευθερίας και τόσο σας ενοχλεί και τόσο σας πανικοβάλλει και
τόσο σας εξοργίζει, ιδίως όταν καταγράφεται σε µετρήσεις, γιατί
καταλαβαίνετε ότι πια δεν µπορεί αυτό το πράγµα να περιοριστεί,
παρά µόνο µε τις σκοτεινές δικές σας µεθόδους, τις οποίες ήδη
άρχισαν να ξεδιπλώνετε.

Θέλαµε, λοιπόν, να φωτίσουµε για τους πολίτες τι ακριβώς κά-
νετε και πώς το κάνατε και σας ευχαριστώ γιατί µε τα δεκαεξίµισι
λεπτά της πρώτης απάντησής σας το δείξατε πολύ καθαρά. Είµαι
βέβαιη ότι θα το κάνετε και µε τη δευτερολογία σας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Πρόεδρε, σεβόµενος τους συναδέλφους, αλλά και το σύ-
νολο των ερωτήσεων που πρέπει να απαντηθούν σήµερα, δεν θα
επαναλάβω τις εµπεριστατωµένες, θεωρώ, απαντήσεις τις οποίες
ανέλυσα στην πρωτολογία µου, προσπαθώντας να απαντήσω σε
όσο το δυνατόν περισσότερα από τα ερωτήµατα και βέβαια σε
µια σειρά από συκοφαντίες της κ. Κωνσταντοπούλου. 

Κυρία Κωνσταντοπούλου, όπως πάντα, παραποιείτε τα λεγό-
µενα των πολιτικών σας αντιπάλων. Το πρόβληµα δεν είναι τα δη-
µόσια πανεπιστήµια. Μια χαρά είναι τα δηµόσια πανεπιστήµια γι’
αυτό και διπλασιάσουµε τη χρηµατοδότησή τους σε σχέση µε το
τι συνέβαινε τα προηγούµενα χρόνια. Το πρόβληµα είναι αυτοί οι
οποίοι χρησιµοποιούν εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες ως ορµη-
τήριά τους τα δηµόσια πανεπιστήµια, µόνο και µόνο για να κά-
νουν τη δική τους πολιτική προπαγάνδα από µικροί, για να
φτάσουν κάποια στιγµή να κάνουν την αντίστοιχη προπαγάνδα
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σε διάφορους άλλους χώρους, εν προκειµένω εσείς στο Κοινο-
βούλιο.

Πιάνοµαι, όµως, από το γεγονός ότι κάνατε επίκληση σε ένα
µη κρατικό πανεπιστήµιο. Ευτυχώς που υπάρχουν αυτές οι επι-
κλήσεις για να καταλαβαίνει ο κόσµος µε ένα πολύ απλό παρά-
δειγµα το ότι εκπροσωπείτε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν το έχω κρύψει, κύριε.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
…µόνο µία ιδεολογία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποια είναι αυτή;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Μία είναι η ιδεολογία σας: η υποκρισία.

Για την κ. Κωνσταντοπούλου και για τους οµοϊδεάτες της µπο-
ρεί ένα νέο παιδί άµα θέλει να πάει στο εξωτερικό να σπουδάσει,
όπως είπατε και για εσάς, σε ένα µη κρατικό πανεπιστήµιο, αλλά
απαγορεύεται, το απαγορεύουν οι ιδεοληψίες σας αυτό να γίνε-
ται στη χώρα µας. Πλέον οι ιδεοληψίες σας αρχίζουν και χάνουν
στην ελληνική κοινωνία και µετά από πολλά χρόνια τα οποία χά-
θηκαν αρχίζουν πλέον και οι µάχες αυτές να γίνονται νικηφόρες. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιες µάχες, κύριε;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Δεν θα επαναλάβω τα ξεκάθαρα τα οποία σας είπα και για την
ΕΡΤ, που δεν ήταν το θέµα της ερώτησης. Έχει γίνει και ξεχωρι-
στή συζήτηση µε αφορµή τη γνώµη που παρείχε η Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας και µάλιστα ο νυν Προεδρεύων και Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. Μπούρας ήταν Πρόεδρος της αρµόδιας
Επιτροπής. Τα είπαµε όλα εκεί αναλυτικά. Αν θέλετε, καθίστε,
διαβάστε τα και αν καταλάβετε αυτά τα οποία λέµε µια φορά,
ίσως συνεννοηθούµε κάποια στιγµή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είµαστε χαζοί.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ήταν η απόλυτη προπαγάνδα. Απόλυτη προπαγάνδα επίσης
ήταν και όλο αυτό το οποίο κάνατε, η παραποίηση της πραγµα-
τικότητας σχετικά µε τη σηµερινή σας ερώτηση που ελάχιστα
ασχοληθήκατε. Σας απάντησα για όλα αυτά. 

Μόνο µία απάντηση επιπλέον σε αυτά τα οποία είπατε και επί-
σης και από αυτήν τη απάντηση φαίνεται ότι διαστρεβλώνετε την
πραγµατικότητα και παραπλανάτε την κοινή γνώµη.

Κάνατε µια φοβερή ανάλυση για τη βουλευτική ασυλία και τον
νόµο περί ευθύνης Υπουργών, ενώ πιστεύω ότι το ξέρετε, ότι
είναι εντελώς αδιάφορη για την ποινική διερεύνηση ενδεχόµενων
ποινικών ευθυνών ενός Υπουργού ή ενός Υφυπουργού η βουλευ-
τική του ασυλία. Το ξέρετε αυτό. Δεν µπορεί να µη το ξέρετε. Κι
όµως κάνατε επίκληση στη βουλευτική ασυλία και µάλιστα επειδή
δεν έχετε όρια στο θράσος και στην κυνικότητα, κάνατε και επί-
κληση σε µικρά παιδιά, γιατί είναι πολύ ποµπώδες να λες στα
µικρά παιδιά τα οποία τώρα ξεκινάνε να µαθαίνουν πράγµατα, ότι
«δείτε, αυτή η κακιά Κυβέρνηση» και µάλιστα µπλέξατε τους πά-
ντες και τα πάντα, όλα τα µέλη της Κυβέρνησης, ότι είµαστε ένο-
χοι για το οτιδήποτε σαν άλλη εισαγγελέας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν είστε;

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Σας παρακαλώ πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ενώ ξέρετε, λοιπόν, ότι είναι αδιάφορη η βουλευτική ασυλία για
ενδεχόµενες ευθύνες του οποιουδήποτε κυβερνητικού στελέ-
χους, έρχεστε και την πετάτε µόνο και µόνο για να κάνετε εντύ-
πωση.

Ως προς τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, κυρία Κωνσταντο-
πούλου, επειδή κάνατε πολλές φορές αναφορά στα «πενήντα
µισό», όπως είπατε, χρόνια της Μεταπολίτευσης…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τόσα είναι.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

…η Ιστορία έγραψε, κυρία Κωνσταντοπούλου, ότι επί Κυριάκου
Μητσοτάκη και Νέας Δηµοκρατίας, ένας Υπουργός, ένας Υφυ-
πουργός έχει την ίδια ακριβώς παραγραφή για ένα αδίκηµα µε
το σύνολο των πολιτών. Αυτό δεν το έκανε καµία, µα καµία από
τις κυβερνήσεις όλων αυτών των «ευαίσθητων» προοδευτικών πο-
λιτικών δυνάµεων. 

Και κλείνω για να µην κάνω κατάχρηση του χρόνου και αθροί-
στε τις δυο σας τοποθετήσεις για να καταλάβετε πόσο µιλήσατε,
επειδή µε ειρωνευτήκατε και γι’ αυτό.

Ευτυχώς που υπάρχουν οι πιο ακραίες από τις ακραίες απο-
στροφές των ακραίων, για να καταλαβαίνουν οι πολίτες, η συ-
ντριπτική τους πλειοψηφία που δεν θέλει ακρότητες, θέλει µόνο
Δικαιοσύνη και για τα Τέµπη και για κάθε τραγικό δυστύχηµα και
για καθετί τραγικό το οποίο έχει συµβεί σε αυτή τη χώρα. 

Για άλλη µια φορά σήµερα πιάσατε στο στόµα σας, προσβά-
λατε τη µνήµη ενός νεκρού. Πετάξατε λάσπη για έναν νεκρό, για
τον µηχανοδηγό, λέγοντας ότι ήταν εθελοντής στο Γραφείο του
Πρωθυπουργού τα προηγούµενα χρόνια, χωρίς να λέτε κάτι άλλο
µαζί µε αυτό, γιατί δεν έχετε να πείτε κάτι. Τι να πείτε;

Ζυγίζετε ακόµα και τους νεκρούς! Ζυγίζετε ακόµα και τους νε-
κρούς! Δεν ντρέπεστε καθόλου; Δεν υπάρχει όριο στη χυδαι-
ότητά σας! Δεν καταλαβαίνετε ότι πίσω από αυτόν τον άνθρωπο
έχει µείνει µια οικογένεια; Για εσάς, υπάρχουν σηµαντικές και λι-
γότερο σηµαντικές οικογένειες; Δεν ντρέπεστε καθόλου; Έρχε-
στε εδώ και µας κουνάτε το δάχτυλο;

Και κάτι τελευταίο, κυρία Κωνσταντοπούλου, επειδή αφήσατε
πολλά υπονοούµενα για Υπουργούς, Υφυπουργούς σε σχέση µε
τη συµπεριφορά τους στις γυναίκες. Δεν ξέρω τι παραδείγµατα
έχετε εσείς στο µυαλό σας και τι περιπτώσεις γνωρίζετε. Μακριά
από εµάς αυτές οι κατηγορίες και µάλιστα, από µια Κυβέρνηση
που όσα έχει νοµοθετήσει και όσα έχει εφαρµόσει για αυτά τα
πολύ ευαίσθητα ζητήµατα δεν τα είχατε φανταστεί εσείς και ο
δικός σας πολιτικός χώρος ποτέ. Διότι ο δικός σας πολιτικός
χώρος, η κυβέρνηση που στην αρχή στηρίζατε -στην αρχή στη-
ρίζατε, για να µην παρεξηγηθώ για αυτό που λέω- έκανε τα εντε-
λώς αντίθετα.

Οπότε, πριν πετάξετε λάσπη, να ζυγίζετε κάθε λέξη που λέτε,
γιατί υπάρχει και αντίστοιχη απάντηση.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ, για τη συντόµευση στον χρόνο σας, ζη-
τώντας συγγνώµη και από τους συναδέλφους που έχουν καθυ-
στερήσει και άρα, θα υπολογίσουν ξανά τον χρόνο ο οποίος τους
ανακοινώθηκε στην αρχή.

Πάµε αµέσως στη δεύτερη για σήµερα επίκαιρη ερώτηση, στην
οποία θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Παπαθανάσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, η τελευταία χθεσινοβραδινή ενηµέρωση ήταν ότι θα
συζητηθεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχω εγώ αυτή την
ενηµέρωση. Έχω ένα χαρτί εδώ που έχει τον κ. Παπαθανάση να
απαντήσει.

Έχουν αλλάξει, κύριε Υπουργέ. Να σας ανακοινώσω τη νέα
σειρά, για να την ξέρουν και οι Υπουργοί και οι συνάδελφοι. Αυτή
τη στιγµή θα συζητηθεί η ερώτηση της κ. Βέττα, στην οποία θα
απαντήσει ο κ. Παπαθανάσης. Στη συνέχεια, θα συζητηθεί η ερώ-
τηση του κ. Παπαδάκη, στην οποία θα απαντήσει ο κ. Μπούγας.
Αµέσως µετά, στην ερώτηση του κ. Κωνσταντινόπουλου θα απα-
ντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ.
Δήµας. Στη συνέχεια είναι ο κ. Οικονόµου µε την επίκαιρη ερώ-
τηση, στην οποία πάλι ο κ. Δήµας θα απαντήσει και ακολουθούν
και οι επόµενες.

Αυτή είναι η δική µου ενηµέρωση µετά από την τροποποίηση
που έγινε λόγω του ότι δεν συζητείται µία ερώτηση λόγω αναρ-
µοδιότητος.

Προχωράµε, λοιπόν, στη δεύτερη για σήµερα επίκαιρη ερώ-
τηση, στην οποία, όπως είπα, θα απαντήσει ο κ. Παπαθανάσης.
Είναι η τρίτη µε αριθµό 535/14-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό
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Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Να δοθούν εξη-
γήσεις για την οικονοµική στασιµότητα και τη µαταίωση επενδύ-
σεων στη Δυτική Μακεδονία».

Κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Παπαθανάση, µε τη σηµερινή επίκαιρη

ερώτηση επανέρχοµαι στο φλέγον ζήτηµα της Δυτικής Μακεδο-
νίας, αυτό της χρηµατοδότησης για την αντιµετώπιση της βίαιης
απολιγνιτοποίησης.

Σας είχα αναφέρει σε προηγούµενη αντίστοιχη ερώτηση τον
Σεπτέµβρη ότι σε τακτά διαστήµατα θα επανέρχοµαι σε αυτό το
θέµα, ακριβώς για να ενηµερώνονται οι πολίτες της Δυτικής Μα-
κεδονίας για την πορεία του Προγράµµατος Δίκαιης Αναπτυξια-
κής Μετάβασης, διότι οι πολίτες της Δυτικής Μακεδονίας βιώ-
νουν µια ζοφερή πραγµατικότητα.

Υπενθυµίζω ότι τότε, στην απάντησή σας αναφερόσασταν σε
επιτάχυνση των εξελίξεων, αναφερόσασταν σε αλλαγή παραγω-
γικού µοντέλου και σε µια πληµµυρίδα από εταιρείες υψηλής τε-
χνολογικής εξειδίκευσης.

Ζητώ, λοιπόν, σήµερα να µας ενηµερώσετε για την πρόοδο
στους διακηρυγµένους τοµείς της ενίσχυσης της επιχειρηµατι-
κότητας, της ενεργειακής µετάβασης, της ουδετερότητας, της
αναπροσαρµογής χρήσεων γης, της κυκλικής οικονοµίας, της δί-
καιης εργασιακής µετάβασης, των ολοκληρωµένων παρεµβά-
σεων µικρής κλίµακας και της τεχνικής βοήθειας. Δικοί σας είναι
αυτοί οι διακηρυγµένοι τοµείς.

Ωστόσο, θα θέλαµε -και σας παρακαλούµε πολύ- να γίνετε πιο
συγκεκριµένος για την πραγµατική πρόοδο, για το πραγµατικό
αποτύπωµα που υπάρχει αυτή τη στιγµή στην οικονοµία και δεν
θα θέλαµε να αναλωθείτε πάλι στο ποσοστό των εξειδικεύσεων,
των προσκλήσεων, των εντάξεων, των δεσµεύσεων, γιατί αυτά τα
γνωρίζουµε καλά. Μας τα είπατε, άλλωστε και σε µια πρόσφατη
συνέντευξη.

Να θίξω ένα µόνο ζήτηµα: Επαίρεστε ότι στο τέλος του 2025,
ίσως, να έχει προχωρήσει αρκετά το σκέλος των εξειδικεύσεων.
Δηλαδή, µας λέτε ότι, όταν θα κλείσουν οι µονάδες -λίγους µήνες
πριν, δηλαδή, γιατί το 2026 θα κλείσουν οι µονάδες- εσείς τότε
θα έχετε ολοκληρώσει ίσως το σκέλος των εξειδικεύσεων. Αυτό
µας είπατε, όχι τις προσκλήσεις, όχι τις εντάξεις ούτε τις πληρω-
µές, αλλά των εξειδικεύσεων. Αυτή είναι η θριαµβολογία σας!

Να σας θυµίσω, επίσης, ότι από την αρχή του προγράµµατος
δεν έχει υλοποιηθεί καµία υποδοµή και δεν έχει δοθεί ούτε µία
θέση εργασίας στην περιοχή.

Τέλος, να πω ότι αυτή η ενηµέρωση και η αποτίµηση που θα
µας κάνετε δεν γίνεται εν λευκώ, διότι έχουµε κάποιες εξελίξεις
εν τω µεταξύ, αρνητικές, όπως πάντα. Η εταιρεία Sunlight, η
οποία είχε πάρει έγκριση για χρηµατοδότηση 242 εκατοµµυρίων
από το Ταµείο Καινοτοµίας για δηµιουργία εργοστασίου κατα-
σκευής µπαταριών λιθίου στην Κοζάνη, γνωστοποίησε πρόσφατα
ότι δεν θα χρησιµοποιήσει αυτή τη χρηµατοδότηση και ουσια-
στικά, θα ακυρώσει αυτή την επένδυση.

Μας αναφέρατε -ο Διοικητής της ΕΥΔΑΜ, συγκεκριµένα, της
Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης- ότι οι
λόγοι σχετίζονται µε την ίδια την εταιρεία και ότι δεν έχει καµία
ευθύνη η πολιτεία.

Να σας πω, όµως, ότι η ίδια εταιρεία δραστηριοποιείται και σε
άλλες πόλεις της Ελλάδας, αλλά και σε άλλες πόλεις της Ευρώ-
πης. Ο εκπρόσωπος δε της εταιρείας άφησε αιχµές για µη ενερ-
γοποίηση αυτού του κίνητρου, του 60%, για τις µεγάλες επεν-
δύσεις.

Το ίδιο συµβαίνει και µε την επένδυση για τα 300 στρέµµατα
υδροπονίας. Αυτό να το ακούσουν οι αγρότες που είναι αυτή τη
στιγµή στα µπλόκα, ότι δεν είχατε µεριµνήσει τη δυνατότητα
ένταξης στο Πρόγραµµα Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης επεν-
δύσεων που αφορούν στον αγροτικό τοµέα. Δηλαδή, αλλάζετε
το παραγωγικό µοντέλο µιας περιοχής και δεν έχετε µεριµνήσει
για επιλέξιµες χρηµατοδοτήσεις στον αγροτικό τοµέα.

Το ίδιο έχουµε και µε την απόσυρση και εγκατάλειψη των επεν-
δύσεων µε το εργοστάσιο παραγωγής κυψελών στην Κοζάνη,
όπως και το ευρωπαϊκό έργο υδρογόνου στη Φλώρινα. Ούτε
αυτό θα γίνει.

Και βέβαια, να µην ξεχνάµε τον «Λευκό Δράκο», αυτό το πολυ-
διαφηµισµένο πρόγραµµα, στο οποίο µάλιστα είχε αναφερθεί ο
κύριος Πρωθυπουργός, λέγοντας ότι θα το αναλάβει προσωπικά
και θα κάνει παρέµβαση στην Ευρωπαϊκή Ένωση για αυτό ειδικά
το πρόγραµµα.

Δηλαδή, παντού εξαπάτηση και παντού αποτυχίες, κύριε
Υπουργέ. Και βέβαια, απόσειση των ευθυνών. Δεν λέτε τίποτα.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι δεν θέλουµε να
ακούσουµε πάλι ανυπόστατες θριαµβολογίες ούτε δικαιολογίες
για τις τοπικές υπηρεσίες που είναι υποστελεχωµένες µε δική σας
κυβερνητική πολιτική. Αφήσατε τις τεχνικές υπηρεσίες µε τρία
άτοµα και δεν µπορούν να ανταποκριθούν πάντα. Θέλουµε το
πραγµατικό µετρήσιµο αποτέλεσµα για την οικονοµία και την κοι-
νωνία της περιοχής µας. Παρακαλώ πολύ για τις απαντήσεις σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, κυρία Βέττα, εδώ έχω την επίκαιρη ερώτησή
σας, όπου ρωτάτε πού οφείλεται η συνεχιζόµενη αποεπένδυση
και οικονοµική καθήλωση στην περιοχή, όπως επίσης ρωτάτε
ποια είναι η πορεία υλοποίησης, απορρόφησης και αξιοποίησης
των χρηµατοδοτικών εργαλείων στο Πρόγραµµα Δίκαιης Αναπτυ-
ξιακής Μετάβασης.

Θα πρέπει, λοιπόν, αν δεν θέλετε να σας ενηµερώσουµε για
την πρόοδο του προγράµµατος, να επαναδιατυπώσετε την ερώ-
τηση διαφορετικά. 

Εγώ έχω υποχρέωση, λοιπόν, να µιλήσω για την υλοποίηση του
προγράµµατος, ενός προγράµµατος πολύ σηµαντικού για τη δυ-
τική Μακεδονία, ενός προγράµµατος που δεν έχει τρέξει κατ’ ου-
σίαν για καµία άλλη περιφέρεια της χώρας, και ενός προ-
γράµµατος το οποίο προήλθε µετά από διεκδίκηση και διαπρα-
γµάτευση του Πρωθυπουργού κατά την έναρξη συζήτησης της
νέας προγραµµατικής περιόδου. 

Θα πρέπει να σας πω επίσης ότι µέχρι το 2019, ενώ η απολι-
γνιτοποίηση έτρεχε και ενώ κατά την περίοδο µάλιστα της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ είχε µειωθεί περαιτέρω κατά 50% η
απολιγνιτοποίηση, είχε φτάσει περίπου στο 75% µε 80%, δεν είχε
υπάρξει ούτε ένα µέτρο της πολιτείας σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση του συγκεκριµένου προβλήµατος. 

Θα θυµίσω ότι το προηγούµενο πρόγραµµα 2014-2020, το
οποίο παραλάβαµε το 2019, αδικαιολόγητα είχε τη χαµηλότερη
απορρόφηση της Ευρώπης. Και καταλήξαµε στη συνέχεια να εί-
µαστε µια χώρα η οποία έτρεξε µε πολύ γρήγορα βήµατα και κα-
ταφέραµε να καλύψουµε το κενό το οποίο άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά
την έναρξη του προγράµµατος, έτσι ώστε να µην αποτελέσουµε
ούτε ένα ευρώ από ευρωπαϊκούς πόρους, που είναι πολύ σηµα-
ντικοί για την περιοχή. 

Εποµένως, το πρόγραµµα το οποίο τρέχει στην προγραµµα-
τική περίοδο 2021-2027 είναι ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα
ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και µια και εκλέγεσθε στην
περιοχή της Κοζάνης, για την περιφέρεια της δυτικής Μακεδο-
νίας έχουµε ένα πρόγραµµα ύψους ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Για να ξεκινήσουµε λίγο από κάποια στατιστικά τα οποία έχουν
µια αξία, παρότι το ρωτάτε και εσείς, θα πρέπει να πούµε ότι σή-
µερα στη δυτική Μακεδονία δραστηριοποιούνται είκοσι χιλιάδες
εννιακόσιες ογδόντα µία επιχειρήσεις -αυτά είναι τα επίσηµα στα-
τιστικά-, ενώ το 2019 ήταν δεκαοκτώ χιλιάδες εξακόσιες τριάντα
εννέα επιχειρήσεις, δηλαδή αύξηση 12,6%. 

Οι θέσεις πλήρους απασχόλησης στη δυτική Μακεδονία ήταν
είκοσι εννέα χιλιάδες οκτακόσιες εβδοµήντα τρεις τον Δεκέµβριο
-είναι το τελευταίο στατιστικό-, ενώ το 2019 ήταν είκοσι έξι χιλιά-
δες θέσεις εργασίας, δηλαδή αύξηση 15%. 

Η ανεργία µειώθηκε από το 23,8% το τρίτο τρίµηνο του 2019
στο 11,1% το τρίτο τρίµηνο του 2024. Αυτά αφορούν τι παραλά-
βαµε και τι υφίσταται αυτή τη στιγµή. Ο µέσος µισθός αυξήθηκε
κατά 11% από τον Δεκέµβριο του 2019 έως τον Δεκέµβριο του
2024. 

Αυτά είναι επίσηµα στατιστικά, τα οποία µπορείτε να τα βρείτε
και από την ΕΛΣΤΑΤ. 
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Όσον αφορά το συγκεκριµένο πρόγραµµα, ήταν το πρώτο
πρόγραµµα της Ευρώπης και εγκρίθηκε τον Ιούνιο του 2022 ως
το πρώτο πρόγραµµα της Ευρώπης. Η Ευρώπη ενέκρινε την προ-
γραµµατική περίοδο 2021-2027 µε µια καθυστέρηση ενός έτους,
όχι από δική µας ευθύνη. Εµείς ήµασταν από τις πρώτες χώρες
που καταθέσαµε και πήραµε τις εγκρίσεις. Είναι ένα πρόγραµµα
το οποίο τρέχει µε ταχύτητα ίση, ίσως και µεγαλύτερη σε µερικά
σηµεία, από το βασικό πρόγραµµα ΕΣΠΑ 2021-2027, το οποίο
έχει και έργα phasing και µεταφερόµενα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή έχει µεγάλη σηµασία να δούµε πού βρί-
σκεται τώρα. 

Θα σας καταθέσω και εταιρείες µε ονοµατεπώνυµο πλέον, για
να µπορείτε να τα ελέγξετε, κάτι που αν σας ρωτούσα, δεν θα
µπορούσατε εσείς να καταθέσετε για µία προηγούµενη κυβερ-
νητική περίοδο. 

Έχει προσκλήσεις 56%. Θεωρούµε ότι φέτος θα φτάσει στο
70%. Έχει εντάξεις 42% και νοµικές δεσµεύσεις 28%. Είναι, λοι-
πόν, ένα πρόγραµµα το οποίο τρέχει µε µεγάλη ταχύτητα. 

Επειδή σας απασχολεί προφανώς η περιφερειακή ενότητα της
Καστοριάς, στην Καστοριά -θα σας καταθέσω εδώ στη Βουλή
όλα τα στοιχεία όλων των εταιρειών για να µπορέσετε να τα
έχετε, κυρία Βέττα- στις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις -δεν
θέλω να σας πω για όλες τις περιφερειακές ενότητες, θα σας κα-
ταθέσω τα στοιχεία για να τα βρείτε-, έχουµε εκατό ενενήντα δύο
εγκεκριµένα επενδυτικά σχέδια, µε συνολικό επιλέξιµο προϋπο-
λογισµό 16,5 εκατοµµύρια ευρώ, δηµόσια δαπάνη, επιδότηση δη-
λαδή, 11,5 εκατοµµύρια ευρώ, και µόνο από τις µικρές και πολύ
µικρές επιχειρήσεις σε πολύ µεγάλη ωριµότητα έχουµε τη δηµι-
ουργία τριακοσίων ενενήντα ενός θέσεων. 

Επειδή υπάρχει αναλυτική περιγραφή -θα αναφερθώ σε αυτό
στη δευτερολογία µου-, θα δείτε ότι η δηµιουργία των νέων θέ-
σεων εργασίας προέρχεται από αυτά τα προγράµµατα τα οποία
δίνουν στήριξη και µάλιστα, όχι µόνο επιδότησης αλλά και στή-
ριξης µε το ταµείο της δυτικής Μακεδονίας το οποίο τρέχει, που
δίνει επιδοτούµενα δάνεια µε πολύ υψηλή επιδότηση, πολύ πε-
ρισσότερη από οποιαδήποτε άλλη περιφέρεια της Ελλάδας, ακρι-
βώς για να επιτύχουµε τις συνθήκες ανάπτυξης και δηµιουργίας
νέων θέσεων εργασίας στις περιοχές αυτές. 

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» τριάντα φοιτήτριες
και φοιτητές και πέντε συνοδοί από το College Vignette της Γαλ-
λίας. 

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο
και καλή τύχη στη ζωή σας. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Δίνω τον λόγο τώρα για τη δευτερολογία της στην κυρία Βέττα. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, για άλλη µια φορά, όταν στριµώχνεται η Κυ-

βέρνηση, καταφεύγει στο επιχείρηµα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε τί-
ποτα. Πάτε δέκα χρόνια πίσω, ενώ κυβερνάτε έξι χρόνια πια, και
εσείς ασχοληθήκατε και εξαγγείλατε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση.
Τότε, δεν είχαµε βίαιη απολιγνιτοποίηση, παρ’ όλα αυτά είχαµε
φτιάξει το Πράσινο Ταµείο το 2018, όταν εξελισσόταν αυτή η δια-
δικασία, αλλά όχι βίαια. Και βέβαια, είχαµε τη διαβούλευση µε φο-
ρείς, κάτι που δεν κάνατε εσείς. Επίσης, είχαµε και τη δέσµευση
των πόρων του ΕΛΑΠΕ. Όλα αυτά είναι λίγα πράγµατα. Πάντα κα-
ταφεύγετε εκεί για µία χρεοκοπία που φέρατε εσείς στη χώρα -
δεν ευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ- και ασχολείστε πάλι µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Δυστυχώς, σήµερα µε την απάντησή σας δεν µας κάνατε σο-
φότερους. Δεν είπατε τίποτα για τις επιδοτήσεις σε µικρές, µε-
σαίες και µεγάλες επενδύσεις. Δεν µας είπατε τίποτα για το ένα
δισεκατοµµύριο ευρώ που δόθηκε στην Αναπτυξιακή Τράπεζα
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα, αλλά δεν έµεινε στις λιγνιτικές πε-
ριοχές και πήγε σε οριζόντια προγράµµατα σε όλη τη χώρα. 

Δεν µας είπατε για τον αγνοούµενο πυλώνα, απ’ αυτούς που

είχατε διακηρύξει, τον πυλώνα InvestEU, αλλά και για τις χρηµα-
τοδοτήσεις από τον δηµόσιο πυλώνα. 

Δεν µας είπατε για τη ρήτρα δίκαιης µετάβασης, που έχει θε-
σπιστεί από το 2020. Και εγώ σε κάθε οµιλία επαναλαµβάνω και
ξαναεπαναλαµβάνω για τη ρήτρα δίκαιης µετάβασης, όπου σε
κάθε Υπουργείο και σε κάθε απόφαση της Κυβέρνησης θα πρέπει
να ληφθεί υπ’ όψιν αυτό και να έχει µία άλλη αντιµετώπιση η δυ-
τική Μακεδονία και οι λιγνιτικές περιοχές. 

Δεν µας είπατε για την καθυστέρηση των ειδικών πολεοδοµι-
κών σχεδίων, που είναι πολύ βασικό αυτό για τις χρήσεις γης,
ώστε να ξέρει κάθε ενδιαφερόµενος που θα έρθει τι και πού θα
µπορέσει να επενδύσει. 

Δεν µας είπατε για το περιφερειακό χωροταξικό, που είµαστε
όλοι αντίθετοι εκεί, και οι φορείς. Δεν µας είπατε για το ειδικό
χωροταξικό για τις ΑΠΕ, που έχουµε γίνει «Ελντοράντο» στην πε-
ριοχή χωρίς ειδικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ. 

Δεν µας είπατε για τις υποδοµές διότι αν δεν υπάρχουν υπο-
δοµές, δεν µπορεί να έρθει καµία επένδυση. 

Δεν µας είπατε για τον σιδηρόδροµο, µας το πάτε για το 2046. 
Δεν µας λέτε τίποτα για τους οδικούς άξονες. Σιγή ιχθύος γι’

αυτά! 
Είναι άραγε αλλαγή παραγωγικού µοντέλου, κύριε Υπουργέ,

ότι έξι χρόνια µετά που είπατε για τη βίαιη απολιγνιτοποίηση έρ-
χεστε και µας λέτε ότι θα φτιάξετε έναν µηχανισµό υποστήριξης
της επιχειρηµατικότητας στη δυτική Μακεδονία; Έξι χρόνια µετά! 

Στην πράξη, αυτό, από τον πακτωλό δισεκατοµµυρίων -των 7,5
δισεκατοµµυρίων λέγατε, µαζί µε τη µόχλευση ιδιωτικών κεφα-
λαίων- να σας πω εγώ που ξέρω επίσης τα στοιχεία, έχουν εκτα-
µιευτεί µόνο 40 εκατοµµύρια και αυτά αφορούν στη συντριπτική
τους πλειοψηφία, τεχνική βοήθεια, επικοινωνιακό έργο, πληρωµή
σε ενδιάµεσους φορείς, ενώ σε πραγµατικά χρήµατα, στην πε-
ριοχή ήρθαν µόνο 18.000 ευρώ, κύριε Υπουργέ. Ήρθαν 18.000
ευρώ µετά από έξι χρόνια και ο πήχης είναι διαρκώς µειούµενος.

Να σας θυµίσω µερικά πράγµατα: Το 2020 ο κ. Χατζηδάκης,
αυτός που αναλαµβάνει ειδικές αποστολές κάθε φορά, µας έλεγε
ότι θα υπάρχει κοσµογονία στην περιοχή. Μας κατέθεσε ένα
master plan µε δεκαέξι εµβληµατικές επενδύσεις και πέντε πυ-
λώνες. Το master plan, να σας πω χαρακτηριστικά, ανακοινώθηκε
τον Σεπτέµβρη και εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συµβούλιο αρχές
Δεκέµβρη. Την ίδια µέρα, όταν εγκρίθηκε αυτό το master plan,
γινόταν περιφερειακό συµβούλιο µε όλους τους φορείς, υποτί-
θεται, για να προτείνουµε εµείς και να γίνει η περιβόητη διαβού-
λευση -που δεν έγινε ποτέ στην περιοχή µας- να πούµε εµείς τις
προτάσεις µας. Δεν είχατε ούτε συνεννοηθεί µεταξύ σας. Την
ώρα, δηλαδή, που εγκρίνονταν το master plan στο  Υπουργικό
Συµβούλιο, εµείς συζητάγαµε για τις προτάσεις που θέλουµε ως
τοπική κοινωνία για να τις πάρετε υπ’ όψιν. Τέτοια υποκρισία για
τη διαβούλευση.

Και ξέρετε ότι σήµερα, τον Φλεβάρη δηλαδή του 2025, από
αυτές τις εµβληµατικές δεκαέξι επενδύσεις, δεν έχει υλοποιηθεί
καµία, µόνο µία. Έγιναν τέσσερις πρώτα και µετά υλοποιείται
µόνο µία για τη µονάδα αποθήκευσης ενέργειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, έχετε
υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο και της πρωτολογίας και της δευ-
τερολογίας. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ µεγάλο το ζή-
τηµα δεν είναι ένα µόνο. Δείξτε λιγάκι ανοχή. Μιλάµε για µία ολό-
κληρη περιοχή. 

Λοιπόν, αυτό το εµβληµατικό, όπως λέγατε, master plan, µε δη-
λώσεις σας τελικά ήταν «ενδεικτικές προτάσεις- είναι δικές σας
φράσεις αυτές- και ήταν και «υποθέσεις εργασίας». Μας είπατε
δηλαδή ψέµατα, αδιαφορήσατε και µας κοροϊδεύετε. 

Παράλληλα, δεν έχουν αποκατασταθεί τα εδάφη, δεν έχει γίνει
καµία πρόσκληση και παραχώρηση των εδαφών από αυτά τα ενε-
νήντα τέσσερα χιλιάδες στρέµµατα που θα διατεθούν από τη
ΔΕΗ. 

Σας είχαµε προειδοποιήσει, κύριε Υπουργέ, ότι όλο αυτό που
πάτε να κάνετε είναι βίαιο. Αυτή µετάβαση δεν ήταν παρά µια βε-
βιασµένη κίνηση χωρίς καµία µέριµνα ούτε για την ενεργειακή
αυτάρκεια της χώρας ούτε για το κόστος ενέργειας, που το πλη-
ρώνουν τώρα οι καταναλωτές, αλλά ούτε και για τη µετάβαση
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των περιοχών. Εσείς τότε απαντούσατε όπως και σήµερα. Κάτι
τέτοιο είπατε, ότι ο Πρωθυπουργός πρωτοστατεί και κάνει γρή-
γορα αυτήν την κίνηση και θα µπούµε πρώτοι στην Ευρώπη στο
ζήτηµα της µετάβασης. 

Τι λέει ο κ. Πρωθυπουργός, όµως, σήµερα; Σήµερα, ο κ. Μη-
τσοτάκης στέλνει επιστολές στη Φον ντερ Λάιεν, ζητώντας να
υπάρξει αλλαγή στον τρόπο επίτευξης των στόχων της µετάβα-
σης, της πράσινης µετάβασης, ενώ σε συζήτηση µε τον κ. Λέτα,
παραδέχτηκε το λάθος του λέγοντας ότι ίσως ήµασταν υπερβο-
λικά βολονταριστές σε αυτό το θέµα και η πράσινη µετάβαση να
γίνει, αλλά µε ρυθµό και τρόπο που να µην καταστρέφει την αντα-
γωνιστικότητα και να µην πλήττει τους λιγότερο προνοµιούχους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, βάλτε τε-
λεία.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, τα τρία

λεπτά τα κάνατε επτά και παραπάνω. Ανοχή υπάρχει, αλλά…
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Καλωσορίζω τον κ. Μητσοτάκη στην πρα-

γµατικότητα, ότι οι θέσεις εργασίας που µας είπατε και οι επιχει-
ρήσεις που αυξάνονται στην περιοχή είναι µόνο φωτοβολταϊκά,
κύριε Υπουργέ. Όσο για τις θέσεις εργασίας, να σας πω ότι έχει
φύγει το 10% και πάνω και βασικά, έχουµε τη µεγαλύτερη φυγή
πληθυσµού. Άρα, µη µετράτε την ανεργία µε τα δεδοµένα του
2019 και τις προηγούµενες χρονιές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, απαντήστε αν και πρέπει να θυµίσω ότι στις επίκαιρες ερωτή-
σεις, δύο ερωτήµατα τίθενται. Τώρα, όταν έχετε δέκα, είµαι υπο-
χρεωµένος να δώσω τον πολλαπλάσιο, πάλι, χρόνο και στον Υ-
πουργό.

Και πρέπει να σας πω ότι υπάρχει µία φοβερή καθυστέρηση
της τάξεως της µίας ώρας µέχρι στιγµής.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ προσωπικά δεν
το θέτω µε την έννοια ότι πειράζει εµένα. Αλίµονο. Πειράζει,
όµως, γιατί δέχοµαι νοήµατα από κάτω, από συναδέλφους που
έχουν πτήσεις, που έχουν υποχρεώσεις. Μου έχουν διατυπωθεί
από το πρωί. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας,
µε ανοχή να απαντήσετε σε όλα τα ερωτήµατα για να φύγει ικα-
νοποιηµένη η κ. Βέττα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Προφανώς.

Η κ. Βέττα, η οποία εκλέγεται στην Κοζάνη και αν της ζητούσα
να µου κατέθετε µία επένδυση που έγινε στην Κοζάνη πριν το
2019, δεν είµαι σίγουρος ότι θα µπορούσε να παρουσιάσει κά-
ποια.

Καταθέτω, λοιπόν, στη Βουλή, επειδή είπατε ότι γίνονται φω-
τοβολταϊκά, εξακόσιες πενήντα αιτήσεις, εγκρίσεις και επενδύ-
σεις που δεν είναι φωτοβολταϊκά και οι οποίες πρόκειται να
γίνουν στην Κοζάνη µε ονοµατεπώνυµο.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος (Νίκος) Παπαθανάσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τα καταθέτω, κυρία Βέττα. Μπορείτε να δείτε εκεί τους συ-
µπολίτες σας, θα αναγνωρίσετε ονόµατα, θα αναγνωρίσετε επι-
χειρήσεις και θα αναγνωρίσετε δραστηριότητες. 

Είπα ότι δεν θα αναφερθώ σε όλη την περιφέρεια. Να επικε-
ντρώσουµε την προσοχή µας στην Κοζάνη. Έχουµε, λοιπόν, εκα-
τόν ενενήντα δύο έργα µε τριακόσιες ενενήντα µία θέσεις
εργασίας από τις µικρές, πολύ µικρές επιχειρήσεις, προϋπολο-
γισµού 16,5 εκατοµµυρίων ευρώ, όπου το κράτος επιδοτεί 11,5
εκατοµµύρια. Είναι υφιστάµενες, που θέλουν να επεκτείνουν το
επενδυτικό τους σχέδιο σε µία διαφορετική και άλλη δραστηριό-
τητα. Νέες πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις που ιδρύονται
για να δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας στην Κοζάνη εκατόν
δεκατρείς επιχειρήσεις µε συνολικό αριθµό θέσεων εργασίας
διακόσιες είκοσι θέσεις εργασίας. Συνολικά, δηλαδή, τριακόσιες

πέντε επιχειρήσεις µε εξακόσιες έντεκα θέσεις εργασίας µικρές
και πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Τώρα, µεγαλύτερα επενδυτικά σχέδια τα οποία δεν υπάγονται
στο de minimis και υπάγονται στον γενικό απαλλακτικό κανονι-
σµό. Έχουµε υφιστάµενες µικρές, µεσαίες επιχειρήσεις, δεκαπέ-
ντε στην Κοζάνη, συνολικές επενδύσεις 52 εκατοµµυρίων ευρώ
που επιδοτούνται από το κράτος µε 35 εκατοµµύρια ευρώ που
δηµιουργούν επιπρόσθετα τριακόσιες πενήντα πέντε θέσεις ερ-
γασίας και ίδρυση είκοσι νέων επιχειρήσεων, µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων, στην Κοζάνη µε συνολικές θέσεις τετρακόσιες δε-
κατέσσερις. Αυτές είναι θέσεις οι οποίες δηµιουργούνται µε το
πρόγραµµα της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης. 

Σας καταθέτω, επίσης, τις µεγάλες επιχειρήσεις οι οποίες δη-
µιουργούν συνολικά τριακόσιες εξήντα θέσεις, δηµιουργώντας
έτσι ένα πλέγµα αναπτυξιακό -διότι έτσι έρχεται η ανάπτυξη, έρ-
χεται µε την υλοποίηση του προγράµµατος αυτού. Αν σας ρω-
τούσα, επίσης, για ένα τετραγωνικό µέτρο που πήρατε από τη
ΔΕΗ κατά τη διακυβέρνησή σας, προφανώς, δεν θα είχατε να µας
το καταθέσετε και εµείς σας λέµε ότι αυτήν τη στιγµή από τα ενε-
νήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα έχουµε παραλάβει ήδη πενήντα
πέντε χιλιάδες στρέµµατα και συνεχίζουµε, έτσι ώστε να υλοποι-
ήσουµε το πρόγραµµά µας, δηλαδή να διαθέσουµε αυτά τα
στρέµµατα για να µπορέσουν να έρθουν και να επενδύσουν επι-
χειρήσεις, δηµιουργώντας νέες θέσεις εργασίας. 

Δεν έχετε, λοιπόν, να µας επιδείξετε τίποτε και εµείς σας κα-
ταθέτουµε µε ονοµατεπώνυµο επιχειρήσεις και συµπολίτες σας,
που τους γνωρίζετε, που ξεκινούν δραστηριότητα ή έχουν ήδη
ξεκινήσει.

Θέλω, στο σηµείο αυτό, να σας πω ότι εκτός από τα προγράµ-
µατα αυτά, τρέχει το µεγαλύτερο ταµειακό πρόγραµµα για στή-
ριξη των επιχειρήσεων πολύ µεγαλύτερο από όλες τις περι-
φέρειες της Ελλάδας, όπου εδώ το ταµείο επιχειρηµατικότητας
επιδοτεί σε όλη την Ελλάδα το 40% του κεφαλαίου µε µηδενικό
επιτόκιο, ενώ στη δυτική Μακεδονία επιδοτείται το 50% µε άλλες
τρεις ποσοστιαίες µονάδες για δύο ή τρία χρόνια. 

Εποµένως, αυτή είναι µία δράση συµπληρωµατική, που έρχεται
και αυτή από το πρόγραµµα δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης.
Και πολύ σύντοµα θα ακούσετε και τον πυλώνα 3 για έργα σηµα-
ντικά της περιοχής τα οποία συζητούνται µε τον περιφερειάρχη,
έτσι ώστε να έρθουν και τα προγράµµατα αυτά -τα οποία προ-
έρχονται από τον πυλώνα 3- συµπληρωµατικά µε το πρόγραµµα.

Σχετικά τώρα επειδή αναφερθήκατε στη Sunlight, γνωρίζετε
πολύ καλά ότι η εταιρεία έχει λάβει ήδη στήριξη από το ΕΣΠΑ για
να δηµιουργήσει µια δραστηριότητα σε µια διαφορετική περιοχή,
για τη συγκεκριµένη περιοχή όµως. Επειδή πήρε την αρχική χρη-
µατοδότηση από την Ευρώπη, επέλεξε να µην προχωρήσει. Έρ-
χονται όµως άλλες εταιρείες που σας κατέθεσα εδώ, έτσι ώστε
να δηµιουργήσουν αυτές τις νέες θέσεις εργασίας. 

Το µοντέλο όπως παρουσιάστηκε δεν υπήρχε. Είναι κάτι το
οποίο ξεκίνησε σε αυτή την Κυβέρνηση. Σας παρουσίασα τα στα-
τιστικά και τη µείωση της ανεργίας στη δυτική Μακεδονία. Προ-
φανώς, θέλουµε ακόµα περισσότερα για τη δυτική Μακεδονία
αλλά δεν µπορείτε να πείτε ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρ-
θηκε πραγµατικά για ένα πρόβληµα, το οποίο είχε φτάσει στο και
5 και που καµία κυβέρνηση νωρίτερα δεν είχε δώσει την παραµι-
κρή σηµασία, έτσι ώστε να αντιστρέψει αυτήν την τη µείωση του
εργατικού δυναµικού και την αύξηση της ανεργίας. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Η κοινωνία έχει άλλη άποψη, κύριε
Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν έχετε να επιδεί-
ξετε τίποτα και εγώ σας παρουσίασα εδώ µε ονοµατεπώνυµο
εξακόσιες πενήντα επιχειρήσεις που πάνε να εγκατασταθούν ή
να συνεχίσουν τη δραστηριότητά τους στην περιοχή σας, στην
Κοζάνη. Δεν αναφέρθηκα σε όλη την περιφέρεια της δυτικής Μα-
κεδονίας και δεν αναφέρθηκα και στη Μεγαλόπολη, στην Τρί-
πολη, στην Οιχαλία και στη Γορτυνία που είναι και αυτή ένα
µέρος του προγράµµατος αυτού, όπως και το πρόγραµµα του
πυλώνα 3 το οποίο έρχεται και για το βόρειο, το νότιο Αιγαίο και
για την Κρήτη συµπληρωµατικό, µικρότερο. Τη µερίδα του λέο-
ντος την παίρνει η δυτική Μακεδονία. 
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ, για την κατά κάποιο τρόπο συντόµευση του χρόνου.
Και κάνω µία γενική παρατήρηση για τις επόµενες επίκαιρες ερω-
τήσεις. Παράκληση θερµή να είστε στο περιεχόµενο της ερώτη-
σης αλλά και στον χρόνο µε κάποια ανοχή η οποία θα έχει τα όρια
του λογικού.

Και πάµε στην επόµενη για σήµερα επίκαιρη ερώτηση. Είναι η
πέµπτη µε αριθµό 528/13-2-2025 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελλη-
νική Λύση κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης µε θέµα: «Ενηµέρωση για τις δικογραφίες που διαβιβάστηκαν
από την Εισαγγελία Εφετών Λάρισας στην Βουλή, όσον αφορά
στο έγκληµα των Τεµπών». Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει,
όπως ήδη προανέφερα, ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης
Μπούγας.

Ορίστε, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οκτώ στους δέκα
Έλληνες πιστεύουν ότι υπάρχει συγκάλυψη. Πέντε στους δέκα
είναι οι δικοί σας ψηφοφόροι. Άρα η καραµέλα της εργαλειοποί-
ησης από την Αντιπολίτευση θεωρώ ότι πρέπει να έχει λιώσει ήδη
εδώ και καιρό, διότι όλη αυτοί οι οποίοι ρωτήθηκαν και όλοι αυτοί
που βγήκαν στους δρόµους και όλοι αυτοί που θα βγουν στις 28
Φλεβάρη στους δρόµους δεν πιστεύω να θέλουν να γίνουν Βου-
λευτές, περιφερειάρχες, αντιπεριφερειάρχες ή Υπουργοί. 

Και επειδή σίγουρα δεν θέλετε την συγκάλυψη, σας αναφέρω
-το γνωρίζετε βέβαια- ότι στις 13 Φεβρουαρίου του 2025 η Ελλη-
νική Λύση κατέθεσε µια πρόταση νόµου για την κατάργηση του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών 3126/2003. Γιατί γνωρίζετε καλά
ότι τα εγκλήµατα που τελούν οι Υπουργοί και οι Υφυπουργοί πα-
ραγράφονται µετά το πέρας της δεύτερης τακτικής συνόδου της
βουλευτικής περιόδου, ήτοι το καλοκαίρι του 2025. Άρα αν δεν
θέλετε συγκάλυψη, άµεσα καταργείστε τον εφαρµοστικό νόµο
για να δείξετε και στον λαό ότι αυτά που λέτε τα εννοείτε. 

Και επειδή δεν θέλετε συγκάλυψη, να σας θυµίσω ότι χειρο-
κροτούσατε τον Καραµανλή όταν από αυτό το Βήµα φώναζε ότι
φταίει µόνο ο σταθµάρχης και κανένας άλλος και µαζί µε εσάς
όλη η Νέα Δηµοκρατία και τα µέλη της εξεταστικής επιτροπής
και το Προεδρείο, οι οποίοι αποφάσιζαν γι’ αυτόν. Και επειδή δεν
θέλετε συγκάλυψη συστήσατε και µια γελοία εξεταστική επι-
τροπή η οποία έβγαλε ένα πόρισµα που φταίει µόνο ο σταθµάρ-
χης. Αυτός φταίει που δεν υλοποιήθηκε η 717. Και επειδή δεν
θέλετε τη συγκάλυψη υπάρχουν κάποιες δικογραφίες που διαβί-
βασε η Εισαγγελία Εφετών Λάρισας για κάποια πολιτικά πρό-
σωπα. Θέλω να µάθω ποια πολιτικά πρόσωπα είναι αυτά. Κάποιοι
λένε για Τριαντόπουλο ή τους υπόλοιπους, θέλω να µου τους
ονοµάσετε, να τους ακούσει και ο ελληνικός λαός. Και να ενηµε-
ρώσετε επίσης τον ελληνικό λαό για ποιο λόγο οι δικογραφίες
αυτές βρίσκονται από τον Ιούλιο του 2024, πέρασαν έξι, επτά
µήνες και ακόµα δεν κινήθηκε η διαδικασία του ν.3126/2003. Δεν
φέρατε µια προανακριτική επιτροπή ούτως ώστε να αποδοθούν
στη δικαιοσύνη τα πολιτικά πρόσωπα και από κει και πέρα να
αποφασίσει η δικαιοσύνη αν είναι αθώοι ή ένοχοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Πα-

παδάκη για την ακρίβεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Μπούγας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση έχει υποχρέωση να απαντά στις

ερωτήσεις ακόµη και αν αυτές δείχνουν άγνοια του Συντάγµατος
και των ειδικών νόµων ή παραπληροφόρηση µε την προσπάθεια
σκόπιµης σύγχυσης εκ µέρους των Βουλευτών που ερωτούν. 

Η επίκαιρη ερώτηση του συναδέλφου Βουλευτή αναφέρει,
κύριε Πρόεδρε, ότι ζητήθηκε ανάσυρση δικογραφιών για το ζή-
τηµα των Τεµπών και άρση ασυλίας των εµπλεκοµένων πολιτικών
προσώπων. Μπερδεύει, σκόπιµα βεβαίως, ο ερωτών Βουλευτής
τις διατάξεις για την άρση ασυλίας των Βουλευτών µε τις διατά-
ξεις για την ευθύνη Υπουργών, δηλαδή το άρθρο 62 µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος.

Πρέπει να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι η ποινική ευθύνη των
Υπουργών για πράξεις ή παραλείψεις κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων τους οργανώνεται από το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Καθώς επίσης η διαδικασία
η οποία ακολουθείται περιγράφεται στα άρθρα 153 έως 159 του
Κανονισµού της Βουλής, που συνιστώ να διαβάσετε για να δείτε
πώς απαντάται η ερώτησή σας. 

Οι εισαγγελείς και οι ανακριτές όταν διαβιβάζουν µέσω της Ει-
σαγγελίας του Αρείου Πάγου και του Υπουργείου Δικαιοσύνης
δικογραφίες που αφορούν σε πολιτικά πρόσωπα -άρα και στην
εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 86 του Συντάγµατος και
του νόµου περί ευθύνης Υπουργών- δεν το κάνουν γιατί διαπι-
στώνουν ενδείξεις ενοχής αλλά επειδή προβλέπεται από τον
νόµο και το Σύνταγµα να µην ερευνάται τυχόν εµπλοκή σε οποι-
αδήποτε ποινική υπόθεση από τους ίδιους παρά από τη Βουλή,
που είναι αρµόδια να ερευνήσει και να κινήσει τη διαδικασία για
τη σχετική ευθύνη των Υπουργών ή Υφυπουργών κατά την άσ-
κηση των καθηκόντων τους. 

Εποµένως, οι δικογραφίες αυτές οι οποίες έχουν σταλεί στη
Βουλή, εστάλησαν επειδή η Βουλή µε βάση το Σύνταγµα το ισχύον
του ‘75 και τις αναθεωρήσεις του είναι αρµόδια να αποφασίσει αν
θα κινήσει ποινική διαδικασία κατά Υπουργών ή Υφυπουργών. 

Πρέπει, επίσης, να σας πω ότι οι δικογραφίες αυτές έχουν
έλθει στη Βουλή. Αν ρωτούσατε έναν από τους Αντιπροέδρους
του κόµµατός σας θα σας έλεγε ότι δεν είναι κρυφές οι δικογρα-
φίες αυτές. Ανακοινώνονται αµέσως στο Σώµα µε την περιέλευσή
τους από τον Προεδρεύοντα στην Ολοµέλεια και έχει δικαίωµα
µελέτης και πρόσβαση σε αυτές κάθε Βουλευτής και κάθε Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα. Αν τώρα κάνετε τον κόπο και στο ισόγειο
πάτε λίγα µέτρα πιο κάτω, µπορείτε να έχετε πρόσβαση σε όλες
τις δικογραφίες και να απαντήσετε εσείς, ο ίδιος, στα ερωτήµατα
τα οποία θέτετε στην ερώτησή σας.

Ξέρετε γιατί κάνετε την ερώτηση; Γιατί δεν δείξατε στοιχειώδη
επιµέλεια να δείτε ποιες δικογραφίες έχουν έρθει, ποια πολιτικά
πρόσωπα αφορούν αυτές οι δικογραφίες και αν υπάρχουν ενδεί-
ξεις τέλεσης ποινικών αδικηµάτων. Διότι αν εσείς και οι υπόλοι-
πες Κοινοβουλευτικές Οµάδες διαπιστώνατε πως υπάρχει
δυνατότητα ή ενδείξεις ή λόγος κίνησης της διαδικασίας που πε-
ριγράφει το άρθρο 86 του Συντάγµατος, θα είχατε καταθέσει
πρόταση για απόφασης της Βουλής προκειµένου να συγκροτηθεί
ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή. Δεν το κάνατε, όµως. Μπορείτε
να το κάνετε και τώρα, κύριε συνάδελφε. Επαναλαµβάνω µπο-
ρείτε να πάτε δίπλα, να µελετήσει τις δικογραφίες, να δώσετε
απαντήσεις σε όλα αυτά τα ερωτήµατα που σας απασχολούν
όπως λέτε επί µήνες. Πρέπει δε να σας πω ότι δεν υπάρχει καµία
ειδική διαδικασία την οποία να κινεί ο Πρόεδρος της Βουλής ανά-
συρσης των δικογραφιών από το αρχείο. Ούτε σε αρχείο µπαί-
νουν ούτε αρχειοθετούνται αυτές οι δικογραφίες ούτε ανασύ-
ρονται. Είναι µια απλή ανάγνωση των άρθρων του Κανονισµού,
την οποία οφείλετε να κάνετε για να διαπιστώσετε εάν υπάρχουν
ή δεν υπάρχουν λόγοι να κινήσετε την ποινική δικογραφία. Δεν
το έχετε κάνει ακόµη. 

Πρέπει δε να σας πω ότι διάβασα την πρότασή σας για την αλ-
λαγή του ν.3126 που αφορά στην ευθύνη των Υπουργών και Υφυ-
πουργών. Πρέπει να ξέρετε ότι η διάταξη του άρθρου 3 του
ν.3126 έχει καταργηθεί λόγω της µεταβολής της Αναθεώρησης
του Συντάγµατος που έγινε το 2019. Πλέον οι Υπουργοί και Υφυ-
πουργοί δεν υπάγονται σε ειδικό καθεστώς παραγραφής. Δεν
υπάρχει αποσβεστική προθεσµία που προέβλεπε το άρθρο 86
πριν την αναθεώρησή του. Σήµερα αντιµετωπίζονται όπως όλοι
οι Έλληνες πολίτες και ισχύει για τα πληµµελήµατα και τα κα-
κουργήµατα των πολιτικών προσώπων η κοινή παραγραφή όπως
σε όλους τους Έλληνες πολίτες. Ξέρετε γιατί συµβαίνει αυτό;
Επειδή η Νέα Δηµοκρατία εισηγήθηκε και ψήφισε την αναθεώ-
ρηση του άρθρου 86 του Συντάγµατος. 

Και µιας και πήρατε τον λόγο και αναφερθήκατε στο κόµµα
σας, απαντήστε στη δευτερολογία σας: Εσείς ψηφίσατε ή κατα-
ψηφίσατε στην Αναθεωρητική Βουλή το άρθρο 86; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος», είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Πετρούπολης. 

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Χα-
λανδρίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και
καλές απόκριες.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να ενηµερώσω τους µαθητές, αν και είµαι βέβαιος ότι το έχουν

πει οι καλοί µας συνεργάτες που τους εξυπηρετούν σήµερα, ότι
στη Βουλή σήµερα διεξάγεται µία διαδικασία που ονοµάζεται κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος. Ένας Βουλευτής ερωτά και ένας Υπουρ-
γός απαντά. Και βέβαια η συζήτηση αυτή απευθείας µεταδίδεται
στον ελληνικό λαό µέσω του καναλιού της Βουλής. 

Κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν τολµάτε καν

να πείτε σε ποια πολιτικά πρόσωπα αναφέρονται οι δικογραφίες.
Η ερώτηση είναι συγκεκριµένη. Εσείς µε την απάντηση που δώ-
σατε, είστε ευχαριστηµένος; Με τις διάφορες «ντριπλίτσες» που
κάνατε για το τι ψηφίσαµε εµείς και µε το µάθηµα νοµικής που
κάνατε, είστε ευχαριστηµένος µε την απάντηση; 

Ερώτηση συγκεκριµένη: Ποια πολιτικά πρόσωπα αφορούν οι
δικογραφίες και για ποια ποινικά αδικήµατα; Το αν είναι Υπουρ-
γός ή Υφυπουργός και αν εφαρµόζεται ο ν.3126/2003 ή αν εφαρ-
µόζεται ο Κανονισµός της Βουλής και πρόκειται απλά για
Βουλευτές και τηρείται άλλη διαδικασία, αυτό ο ελληνικός λαός
δεν το ξέρει και γι’ αυτό είναι η ερώτηση. Μαθήµατα νοµικής, λοι-
πόν, µη µου κάνετε για το πότε εφαρµόζεται το 86 του Συντάγµα-
τος και πότε εφαρµόζεται ο Κανονισµός της Βουλής. Ξέρω πολύ
καλά. Ο ελληνικός λαός δεν ξέρει και εκεί λογοδοτείτε και λογο-
δοτούµε. 

Πέστε, λοιπόν, ποιους αφορά η δικογραφία -αυτή είναι η ερώ-
τηση- και για ποια αδικήµατα κατηγορούνται και µετά ελάτε να
µιλήσουµε. Γιατί πάλι θα ανέβει ο Τριαντόπουλος πάνω στην προ-
ανακριτική και πάλι θα τον χειροκροτάτε από κάτω εσείς. Και θα
θέλετε να κάνουµε και προανακριτική. 

Όσο για την παραγραφή που είπατε, κύριε Υπουργέ, αν δεν
καταργήσετε τον εφαρµοστικό νόµο αφού αναθεωρήσατε το Σύ-
νταγµα, ο νόµος ισχύει, γιατί το Σύνταγµα λέει: «όπως ο νόµος
ορίζει». Σε πολλές διατάξεις και άρθρα του Συντάγµατος, το Σύ-
νταγµα το κάναµε κουρελόχαρτο. Παραπέµπουµε στον νόµο και
ο νόµος ορίζει, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του ν.3126/2003, συγκε-
κριµένη παραγραφή από το καλοκαίρι. 

Και εφόσον εσείς δεσµεύεστε και λέτε ότι δεν υπάρχει θέµα
παραγραφής, πατήστε στην πρόταση νόµου. Τώρα σας δίνει
«πάσα» η Ελληνική Λύση, γιατί πολλές φορές κατηγορείτε την
Αντιπολίτευση ότι δεν διαβάζει, είναι τεµπέληδες και δεν κάνουν
τίποτα, όπως είπε ο Κυριάκος Μητσοτάκης στον Σρόιτερ. Ορίστε,
λοιπόν, η Αντιπολίτευση! Σας φέρνει συγκεκριµένη πρόταση
νόµου. Γιατί να το αφήσουµε να αιωρείται και να ερµηνεύεται
κατά το δοκούν από διάφορους συνταγµατολόγους ή διάφορους
νοµικούς; Καταργείστε τον νόµο εφόσον δεν θέλατε συγκάλυψη.
Τι πιο απλό; Αυτό δεν είπατε πριν µε τα λόγια σας; Ότι πλέον δεν
εφαρµόζεται ο νόµος αυτός, παρόλο που ισχύει και δεν έχει κα-
ταργηθεί, γιατί αναθεωρήθηκε το 2019. Άντε, λοιπόν! Αύριο
φέρτε τον νόµο να τον καταργήσουµε! Στα λόγια; Δεν θέλουµε
λόγια, πράξεις θέλουµε εδώ πέρα!

Επίσης, κρύψατε τις δικογραφίες για τα Τέµπη. Στην εξετα-
στική επιτροπή ψάχναµε να βρούµε τις δικογραφίες. Σε εκείνη
την εξεταστική που έγινε -που δεν θέλετε συγκάλυψη εσείς- είχε
γίνει δεκτό το αίτηµα για τις δικογραφίες να έρθουν στην εξετα-
στική επιτροπή, γιατί εµείς κάναµε ερωτήσεις και δεν ξέραµε τι
ρωτούσαµε. Διάσπαρτα προσπαθούσαµε να µάθουµε διάφορες

πληροφορίες. Εκείνη τη δικογραφία ποτέ δεν τη φέρατε στην
εξεταστική επιτροπή. Γι’ αυτό ο Πρωθυπουργός της χώρας µί-
λησε για µια «κακή στιγµή της Βουλής». Ο κόσµος βοά, κύριε
Υπουργέ. Το θέµα δεν είναι τι ψηφίζαµε εµείς το 2019 ή να µα-
λώνουµε. Ο κόσµος θέλει κράτος δικαίου. Ο κόσµος θέλει δικαιο-
σύνη. 

Και σχετικά µε την εργαλειοποίηση την οποία επικαλείστε, είπε
προχθές ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργιάδης
ότι η κοινωνία δεν έχει πάντα δίκιο. Όταν σας δίνει 41% η κοινω-
νία έχει δίκιο, τώρα που δεν είναι καλά τα µαντάτα για την Κυ-
βέρνηση, η κοινωνία δεν έχει πάντα δίκιο; Δεν πάει έτσι το θέµα.
Η κοινωνία έχει πάντα δίκιο, αντιλαµβάνεται και εκφράζεται και
θα εκφραστεί και στις 28 Φλεβάρη. 

Και το ξαναλέω: Πέντε στους δέκα δικούς σας ψηφοφόρους -
αφήστε τους δικούς µας και τους υπόλοιπους που εµείς, όπως
λέτε, εργαλειοποιούµε το θέµα- θεωρούν ότι υπάρχει συγκά-
λυψη. Ιδού η Ρόδος, λοιπόν, ιδού και το πήδηµα. 

Και κλείνοντας, να σας πω για την Αντιπολίτευση που λέτε και
ξαναλέτε. Να σας θυµίσω ότι στο άρθρο 5 παράγραφος 2 του
ν.3126/2003 αναφέρεται ότι η πρόταση για την προανακριτική για
άσκηση ποινικής δίωξης γίνεται από τριάντα Βουλευτές. Εµείς
τριάντα, δυστυχώς, δεν έχουµε. Αλλά δεν µιλάει για τριάντα Βου-
λευτές της Αντιπολίτευσης. Λέει γενικά τριάντα Βουλευτές. Άντε,
λοιπόν, αφού δεν θέλετε συγκάλυψη, φέρτε τους δικούς σας
τριάντα, γιατί οι υπόλοιποι αν µαζευτούµε πάλι από εσάς εξαρ-
τάται, από την Πλειοψηφία, αν θα γίνει τελικά προανακριτική ή
όχι. Δεν θέλετε συγκάλυψη. Καταργήστε τον νόµο. Φέρτε τους
τριάντα να κάνουν προανακριτική, να αποδώσουµε τον υπεύθυνο
στη δικαιοσύνη, όποιος κι είναι αυτός, και η δικαιοσύνη ας κρίνει. 

Δεν έχω τίποτα άλλο να πω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε συ-

νάδελφε, εγώ µπορώ να είµαι ευχαριστηµένος από την απά-
ντηση, όµως η δευτερολογία σας δείχνει ότι εσείς δεν είστε
ευχαριστηµένος από την ερώτησή σας. Και δυστυχώς, διαπι-
στώνω ότι εφόσον δεν έχετε κάτι συγκεκριµένο να πείτε αποδί-
δεται διάφορες µοµφές κατά της Κυβέρνησης ρίχνοντας λάσπη
στον ανεµιστήρα ελπίζοντας ότι κάτι από αυτά θα πιάσει. 

Σας εξήγησα ότι στις δικογραφίες που διαβιβάζονται στη
Βουλή δεν αναφέρεται ποινική ευθύνη των προσώπων για τα
οποία διαβιβάζεται. Ο εισαγγελέας δεν διαπιστώνει και δεν έχει
αρµοδιότητα να διαπιστώσει. Τις διαβιβάζει για να ξεκινήσει από
τη Βουλή, αν κριθεί ότι πρέπει να ξεκινήσει, η διαδικασία. Εσείς
επιµένετε να µιλάτε για ευθύνη ποινική των πολιτικών προσώπων
που αναφέρονται στις δικογραφίες. 

Καταλάβατε ότι δεν υπάρχει ποινική ευθύνη των προσώπων και
ότι έχουν διαβιβαστεί από τον εισαγγελέα χωρίς αξιολόγηση;
Αυτό είναι σαφές; Αν, λοιπόν, είναι σαφές µπορούµε να πάµε στο
παρακάτω. Στις δικογραφίες αυτές δεν υπάρχουν και συγκεκρι-
µένα αδικήµατα. Διότι εφόσον ο εισαγγελέας δεν διαπιστώνει ή
και δεν µπορεί να διαπιστώσει ποινική ευθύνη, άρα δεν περιγρά-
φει και συγκεκριµένα αδικήµατα. Είναι σαφές αυτό, κύριε συνά-
δελφε, για εσάς για να προχωρήσουµε στο επόµενο; 

Εφόσον, λοιπόν, δεν διαπιστώνεται ευθύνη και δεν περιγράφο-
νται συγκεκριµένα αδικήµατα, οι δικογραφίες έρχονται προς
έλεγχο. Ποιος τις έκρυψε τις δικογραφίες αυτές, κύριε συνά-
δελφε; Απαντήστε στους συναδέλφους µας και απαντήστε και
στο Προεδρείο. Από ποιον απεκρύβησαν αυτές οι δικογραφίες; 

Σας λέω, αν κάνετε τον κόπο και πάµε µαζί τώρα στο διπλανό
γραφείο, θα τις δείτε όλες. Αν, λοιπόν, βρίσκονται οι δικογραφίες
αυτές στη διάθεση όλων των Βουλευτών, πως αποκρύπτονται και
από πού να ανασυρθούν; Δεν χρειάζεται να ανασυρθούν. Είναι
στη διάθεσή σας. Κάντε τον κόπο µετά την ολοκλήρωση της συ-
ζήτησης, πηγαίνετε στο διπλανό γραφείο κι αναζητήστε αυτές τις
δικογραφίες.

Πρέπει, µάλιστα, να σας πω συγκεκριµένα ότι οι δικογραφίες
αυτές ήρθαν µε αριθµούς πρωτοκόλλου. Δεν έρχονται εν κρυπτώ
και παραβύστω. Έρχονται από τον Άρειο Πάγο στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης, το Υπουργείο Δικαιοσύνης τις στέλνει µε πρωτόκολλο
και καταχωρούνται µε πρωτόκολλο στη Βουλή των Ελλήνων. 
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Για ποιες δικογραφίες, λοιπόν, µιλάτε και για ποια συγκάλυψη;
Ξέρετε τι δεν είναι πολιτικά ηθικό; Πολιτικά ηθικό δεν είναι, κύριε
συνάδελφε, να σπέρνετε κατηγορίες για συγκάλυψη, χωρίς να
εξηγείτε ποιος συγκαλύπτει, τι συγκαλύπτει και, κυρίως, για ποιον
λόγο συγκαλύπτει. Εσείς έχετε εφεύρει την πιο χυδαία µέθοδο
συκοφαντίας, δηλαδή, να µην εξηγείτε τίποτα, να ανακατεύετε
τα πάντα, να µην αποδίδετε συγκεκριµένες κατηγορίες παρά
µόνο µε αόριστους υπαινιγµούς και υπονοούµενα σε βάρος των
πολιτικών σας αντιπάλων και να δηλητηριάζετε την κοινή γνώµη
ότι τάχα η Κυβέρνηση συγκαλύπτει ένα έγκληµα, ενώ αυτό το
οποίο γίνεται είναι ότι το πολιτικό δυναµικό της Αντιπολίτευσης
δεν έχει το θάρρος να εξηγήσει στον ελληνικό λαό τι ισχύει, ποια
είναι η διαδικασία, ποιοι είναι οι αρµόδιοι να αποδώσουν τη δι-
καιοσύνη σύµφωνα µε το Σύνταγµα και τους νόµους του κράτους
και πώς όλα αυτά µπορεί να γίνουν µε µια συντεταγµένη και ορ-
γανωµένη, απολύτως διαφανή διαδικασία που εγγυάται το ελλη-
νικό µας Σύνταγµα και οι νόµοι του ελληνικού κράτους. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Όπως ήδη έχω προαναγγείλει, στις επόµενες τρεις επίκαιρες

ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών κ. Χρίστος Δήµας.,

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 536/14-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Ανάγκη
άµεσης λήψης µέτρων για τη στήριξη των κατοίκων και των επι-
χειρήσεων στη Σαντορίνη, την Αµοργό και την Ανάφη λόγω της
πρωτοφανούς σεισµικής δραστηριότητας µεταξύ Σαντορίνης και
Αµοργού».

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρω-
τολογία σας.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να προσθέσω –γιατί εσείς προσθέ-
σατε και την Ίο στα νησιά αυτά και δεν είναι κάτι καινούργιο αυτό
που σας λέω σήµερα- ότι αντιπροσωπεία του ΠΑΣΟΚ επισκέ-
φτηκε τα νησιά τις προηγούµενες µέρες, είδε τον δήµαρχο, είδε
τους συλλόγους, τους λογιστές, τους ξενοδόχους, τους εµπορι-
κούς συλλόγους, είδε όλους τους φορείς και µετά από αυτό κα-
τέθεσε ένα αίτηµα προς την Κυβέρνηση για τα αυτονόητα,
δηλαδή γι’ αυτά που πρέπει να κάνει η Κυβέρνηση για όσα ζητούν
οι κάτοικοι και οι φορείς. 

Σ’ αυτήν τη διαδικασία, για την οποία η Υπουργός Τουρισµού
λέει ότι δεν θα είναι τίποτα όπως πέρυσι, την ώρα που γίνονται
όλα αυτά και λένε οι επιστήµονες νοµίζω ότι είναι η στιγµή που η
Κυβέρνηση πρέπει να δει και να απαντήσει στα ερωτήµατα που
βάζουν οι φορείς και οι κάτοικοι του νησιού. Και επειδή, όπως ξέ-
ρετε, τη γνωρίζω πάρα πολύ καλά τη Σαντορίνη γιατί έχω προ-
σωπική σχέση και οι περισσότεροι είναι φίλοι µου –θα δείτε και
στα θεωρεία ότι είναι πάρα πολύς κόσµος από τη Σαντορίνη και
από τα άλλα νησιά που θέλουν να ακούσουν γι’ αυτό, γιατί όπως
ξέρετε έχουν έρθει όλοι στην Αθήνα από τον φόβο των σεισµών-
σας έχω µιλήσει για συγκεκριµένα ζητήµατα.

Εχθές, κύριε Υπουργέ, στείλατε τα ραβασάκια για να πληρώ-
σουν αυτοί οι άνθρωποι ασφαλιστικά, φορολογικά και όλα αυτά.
Θέλω να µας απαντήσετε για ένα-ένα από τα θέµατα που θέτουν
οι φορείς του νησιού και οι κάτοικοι που αφορούν τα δάνεια, την
αποζηµίωση των µισθωµάτων, τα θέµατα που αφορούν τύπου
επιστρεπτέα, µε βάση ανά µήνα και όχι βέβαια για πάντα γιατί κα-
νένας σε αυτήν τη φάση δεν ξέρει πώς θα προχωρήσει η διαδι-
κασία και όλοι θέλουν να επιστρέψουµε στην κανονικότητα. 

Άρα, η Κυβέρνηση σήµερα τι θα κάνει; Και µη µου πείτε στη
δευτερολογία σας. Θα ήθελα επειδή ήµουν ευθύς απέναντί σας,
να µας πείτε αν έχετε διάθεση ως Κυβέρνηση να υποστηρίξετε
ανά µήνα και βλέποντας πού πάει το φαινόµενο να µειώνετε. Θα
είδατε χθες ότι ανακοινώθηκε για την κρουαζιέρα. Και επειδή τα
προηγούµενα χρόνια τα νησιά αυτά και οι Κυκλάδες γενικότερα
έδωσαν πάρα πολλά λεφτά στην ελληνική οικονοµία, θα ήθελα

να ξέρουµε ποια είναι η άποψη και ποια η θέση της Κυβέρνησης.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Κωνσταντινόπουλε, για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός κ. Δήµας προκειµένου να απα-

ντήσει.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι, το ζήτηµα που θίγετε είναι πολύ

σοβαρό και η σεισµική δραστηριότητα ανάµεσα στη Σαντορίνη
και την Αµοργό είναι πρωτοφανής όχι µόνο για τα ελληνικά δε-
δοµένα, αλλά για τα διεθνή δεδοµένα. Οι επιστήµονες δεν µπο-
ρούν να κάνουν ακριβείς προβλέψεις για τους σεισµούς, αλλά
εκτιµήσεις, που βασίζονται όµως σε επιστηµονικά δεδοµένα. Η
οργανωµένη πολιτεία –νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο το βλέ-
πουµε όλοι- αναγκάζεται και παίρνει µέτρα προληπτικού χαρα-
κτήρα. 

Αντιλαµβανόµαστε τη σοβαρότητα του θέµατος. Στεκόµαστε
δίπλα και παρακολουθούµε στενά την πορεία της σεισµικής ακο-
λουθίας, µε κλιµάκια και µε πληθώρα µέτρων προστασίας, όπως
βεβαίως γνωρίζετε. Είναι κάτι το οποίο θα συνεχίσουµε να κά-
νουµε και όπου χρειάζεται θα παρεµβαίνουµε για να στηρίξουµε
τα νησιά µας, τους κατοίκους και τους επαγγελµατίες. 

Από εκεί και πέρα, ως προς τα ερωτήµατά σας για τη λήψη µέ-
τρων και τη στήριξη της τοπικής οικονοµίας των κατοίκων και των
επιχειρήσεων των νησιών, θέλω αρχικά να σας γνωρίσω τα εξής:
Το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών λαµβάνει
πάντα υπ’ όψιν του ότι οι οικονοµικές δυνατότητες των πολιτών
και των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε όλο το εύρος
της οικονοµίας, σαφώς δεν είναι οι ίδιες και ότι η λήψη µέτρων
οικονοµικής ενίσχυσης και η παροχή οικονοµικών διευκολύνσεων
για την περαιτέρω στήριξή τους είναι καταλυτικής σηµασίας για
την κοινωνική συνοχή και την αντιµετώπιση τυχόν απρόσµενων
εξελίξεων σε επίπεδο διαφόρων φυσικών καταστροφών κατά τα
τελευταία έτη, ενώ φυσικά αναδεικνύει και την κρατική ευθύνη.

Στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων µας, όπως έχει κατά καιρούς
απαιτηθεί, έχουµε προβεί σε στοχευµένες ενέργειες και πλήθος
µέτρων ανακούφισης και διευκόλυνσης των Ελλήνων πολιτών, µε
σκοπό την αντιµετώπιση των εκάστοτε εκτάκτων προβληµάτων
που ανέκυψαν τα τελευταία χρόνια, όπως αυτό της πανδηµίας
του κορωνοϊού ή άλλων έκτακτων φυσικών καταστροφών, όπως
ειδικότερα σεισµούς, πληµµύρες, φωτιές. 

Ως προς τα ζητήµατα που τίθενται εν προκειµένω και εµπί-
πτουν στις αρµοδιότητες της Γενικής Γραµµατείας Αποκατάστα-
σης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής, να σας πω ότι
δυνάµει των διατάξεων του ν.4797/2021 δύναται να παρέχεται
επιχορήγηση σε επιχειρήσεις, συµπεριλαµβανοµένων και των
αγροτικών εκµεταλλεύσεων, καθώς και σε µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα φορείς που πλήττονται από θεοµηνίες για την αντιµε-
τώπιση ζηµιών µετά από θεοµηνία. Η επιχορήγηση δύναται να
καλύπτει µέρος των υλικών ζηµιών που προκλήθηκαν από θεο-
µηνία σε στοιχεία ενεργητικού, όπως εξοπλισµός, πρώτες ύλες,
εµπορεύµατα, φορτηγά αυτοκίνητα δηµόσιας και ιδιωτικής χρή-
σης, καθώς και αυτοκίνητα επαγγελµατικής χρήσης, µέσα παρα-
γωγής συµπεριλαµβανοµένου και του εγγείου κεφαλαίου και
αποθηκευµένα προϊόντα τα οποία καταγράφηκαν ως κατεστραµ-
µένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Μάλιστα, σύµφωνα µε το άρθρο 12 γ’ του ν.4797/2021, όσον
αφορά σε αγροτικές εκµεταλλεύσεις, τα ανωτέρω περί επιχορή-
γησης ή και προκαταβολής έναντι επιχορήγησης εφαρµόζονται
µόνο κατόπιν εισήγησης της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρατικής
Αρωγής, µε την οποία καθορίζονται το πεδίο εφαρµογής, οι κα-
λυπτόµενες ζηµιές και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
τους. 

Σύµφωνα µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο για την έκδοση υπουρ-
γικής απόφασης για την παροχή της επιχορήγησης και προκατα-
βολής, απαραίτητες προϋποθέσεις είναι, πρώτον, η καταγραφή
των ζηµιών των εν λόγω επιχειρήσεων από τις Επιτροπές Κρατι-
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κής Αρωγής που ορίζονται από την αρµόδια περιφέρεια και η
αποστολή της συγκεντρωτικής κατάστασης των επιχειρήσεων και
των ζηµιών στη Διεύθυνση Κρατικής Αρωγής, δεύτερον η έκδοση
κοινής υπουργικής απόφασης οριοθέτησης µε επισπεύδουσα
υπηρεσία τη Γενική Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυ-
σικών Καταστροφών, µε την οποία οριοθετούνται οι πληγείσες
περιοχές από θεοµηνία ή στην περίπτωση κατά την οποία παρα-
τηρούνται σηµαντικές και εκτεταµένες ζηµιές σε αριθµό πληγει-
σών αγροτικών εκµεταλλεύσεων ή σε µέγεθος καταστροφής και
οι περιοχές δεν δύναται να οριοθετηθούν ως άνω. 

Να επισηµάνω ότι δεν έχει εκδοθεί ακόµα κάποια σχετική από-
φαση οριοθέτησης, ωστόσο πρέπει να γνωρίζετε ότι στην ανα-
φερόµενη ευρύτερη περιοχή, στα νησιά µας, πραγµατοποιούνται
διαρκώς µετασεισµικοί έλεγχοι σε δηµόσια κτίρια, σε κέντρα
υγείας, σε δηµόσια ιατρεία, καθώς φυσικά και σε σχολικά κτίρια
στα νησιά της ευρύτερης περιοχής των επικέντρων των σεισµι-
κών δονήσεων. Θα συνεχίσω βεβαίως και στην δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία στις Κυκλάδες έχει τέσσε-

ρις Βουλευτές. Νοµίζω ότι έχουν δει τον Εµπορικό Σύλλογο.
Βγήκε και χθες ο Εµπορικός Σύλλογος Ξενοδόχων, ο Σύλλογος
Λογιστών, είπαν ότι έχουν δώσει όλοι υποµνήµατα στον κύριο
Πρωθυπουργό που πήγε στην περιοχή. 

Καταλαβαίνω τη δυσκολία να έρθετε εδώ. Όµως πρέπει να
πείτε στην πρωτολογία για όλα αυτά. Όλα αυτά τα αιτήµατα δεν
σας έχουν έρθει στο Υπουργείο; Δεν είναι αιτήµατα κάποιου, είναι
τα αιτήµατα που έχουν στείλει στον Πρωθυπουργό, τα δώσανε
στο ΠΑΣΟΚ, τα δώσανε στον κ. Φάµελλο, τα δώσανε στον κ. Κασ-
σελάκη, έγιναν ανακοινώσεις. Δηλαδή, δεν σας είπαν ότι πρέπει
να κάνουµε κάτι για τα φορολογικά, για τα ζητήµατα που αφο-
ρούν τις δανειακές υποχρεώσεις, για τα θέµατα που αφορούν
την καταβολή αποζηµίωσης ενοικίων ή όλα αυτά; Δεν είναι κάτι
το οποίο το ακούσατε πρώτη φορά σήµερα. Νοµίζω η απάντηση
που δίνετε -γιατί είστε ένας άνθρωπος, ο οποίος κατανοείτε την
πραγµατικότητα και τη δυσκολία που υπάρχει. 

Και µάλιστα, θέλω να σας πω αυτό που µου µετέφερε το κλι-
µάκιο του ΠΑΣΟΚ που είχε πάει στη Σαντορίνη. Δεν γίνεται να
υπάρξει στήριξη για χρονικό διάστηµα χωρίς να το ξέρουν αυτό
το χρονικό διάστηµα. Οι άνθρωποι τους είπαν ότι θέλουν να δουν
στήριξη µήνα µε τον µήνα. Κανένας δεν επιθυµεί, ούτε η χώρα
ούτε κανένας µας, να µην πάνε καλά οι Κυκλάδες γιατί αυτό, κα-
ταλαβαίνετε, θα είναι ένα πρόβληµα για την ελληνική οικονοµία.
Δεν θα είναι πρόβληµα µόνο για τον καθένα προσωπικά. Άρα,
αυτό που νοµίζω προσπάθησα να σας το πω µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο, που το βιώνουν όλοι, θέλει µια απάντηση. Δεν ήρ-
θαµε ούτε για να φωνάξουµε ή να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις.
Είναι µια πραγµατικότητα την οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε. 

Χθες στην Κεφαλλονιά ήταν κλιµάκιο του ΠΑΣΟΚ. Σας έκανε
ανάλογες παρατηρήσεις. Δεν έχουµε αυτά τα φαινόµενα, έχουµε
ένα διαφορετικό φαινόµενο. Τα νησιά αυτά δίνουν περίπου 7 δι-
σεκατοµµύρια στην ελληνική οικονοµία. Αυτό που σας λέω δεν
έχει να κάνει µε αντιπολιτευτική διάθεση. Και η ανακοίνωση του
ΠΑΣΟΚ που βγήκε και το κλιµάκιο που πήγε, δεν είχε καµία αντι-
πολιτευτική διάθεση. Είχαµε τη διάθεση να συνεισφέρουµε στην
προσπάθεια. Αυτός είναι ο ρόλος µας, να ερχόµαστε εδώ να κά-
νουµε την ερώτηση για να µπορέσουµε να τους απαντήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής, κ. Οδυσσέα Κωνσταντινό-
πουλου)

Αυτή η απάντηση που µου δώσατε στην πρωτολογία σας -όχι
µόνο για µένα, αλλά για όλους αυτούς που παρακολουθούν από
πάνω, αυτούς που παρακολουθούν από τα νησιά- δεν νοµίζω ότι
είναι µια απάντηση, η οποία βοηθάει σε κάτι και τους δίνει µία
προοπτική.

Έχετε κάθε δικαίωµα και σας καταλαβαίνω. Κατανοώ, αλλά
πρέπει να απαντήσετε ουσιαστικά. Σκέφτεστε ή όχι; 

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Κωνσταντινόπουλο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ήµουν πολύ σαφής. Αν
δεν καταλάβατε, να σας πω ότι σε µια οργανωµένη πολιτεία
υπάρχει κεντρικός συντονισµός σε αυτά τα ζητήµατα. Μάλλον
πρέπει να σας το υπενθυµίσω. Είναι η Κυβερνητική Επιτροπή
Κρατικής Αρωγής, η οποία αποτελεί τον µηχανισµό που συντονί-
ζει και διασφαλίζει σε εθνικό επίπεδο την υλοποίηση του θεσµι-
κού πλαισίου για την κρατική αρωγή, ειδικότερα µετά από
φυσικές καταστροφές. 

Ενδεικτικά αναφέρω ότι µεταξύ των µέτρων στήριξης που δύ-
ναται να ενεργοποιηθούν µέσα στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής
-και είναι ζητήµατα τα οποία φυσικά τα εξετάζουµε και για τη συ-
γκεκριµένη περίπτωση, µετά από την εισήγηση όµως της επιτρο-
πής- είναι η πρόβλεψη της δυνατότητας αναστολής µέτρων
διενέργειας πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης επί της κινητής ή
ακίνητης περιουσίας των νοµικών και φυσικών προσώπων, καθώς
και των νοµικών οντοτήτων που έχουν πληγεί από θεοµηνίες για
δώδεκα µήνες, µε δυνατότητα παράτασης άλλους έξι µήνες. 

Να σας πω ότι το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών δεν είναι µόνο του που αποφασίζει. Είναι σε άµεση συνερ-
γασία µε όλες τις λοιπές θεσµικές αρχές εποπτείας και συµµόρ-
φωσης των πιστωτικών και χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων, καθώς
και τους ευρωπαϊκούς φορείς του τραπεζικού και χρηµατοπιστω-
τικού τοµέα. Προσπαθούµε πάντοτε στο πλαίσιο των αρµοδιοτή-
των µας να λαµβάνουµε αποφάσεις, να εισηγούµαστε και να
τροποποιούµε το νοµοθετικό πλαίσιο του χρηµατοπιστωτικού
τοµέα, µε γνώµονα ότι η οικονοµική πολιτική στην κατεύθυνση
της ανάπτυξης πρέπει να δίνει και την απαραίτητη στήριξη.

Σε αυτήν την κατεύθυνση, θέλω να σας αναφέρω ότι µόλις προ
τριών ηµερών, την Τρίτη που µας πέρασε δηλαδή, ελήφθη από-
φαση από την Κυβέρνηση από το Υπουργείο Εσωτερικών για κα-
τανοµή ποσού 850.000 ευρώ, από τους κεντρικούς αυτοτελείς
πόρους του 2025, σε δήµους της χώρας για κάλυψη επιτακτικών
αναγκών. 

Πιο συγκεκριµένα: Στον Δήµο Αµοργού 150.000 ευρώ, στον
Δήµο Ανάφης άλλες 150.000 ευρώ, στον Δήµο Ιητών άλλες
150.000 ευρώ, στον Δήµο Θήρας στη Σαντορίνη 400.000 ευρώ.
Τα ανωτέρω ποσά διατίθενται στους δικαιούχους δήµους µε χρη-
µατική εντολή του Υπουργείου Εσωτερικών προς το Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων. Να είστε βέβαιος ότι το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, σε συνεργασία µε τα άλλα
Υπουργεία, παρακολουθεί την κατάσταση και δρα συντονισµένα,
όταν αυτό απαιτείται προς την αποκατάσταση της οικονοµικής
και κοινωνικής σταθερότητας, βοηθώντας τους πολίτες και τις
επιχειρήσεις να ανακάµψουν σε κάθε πληγείσα και ευάλωτη πε-
ριοχή.

Κλείνοντας, πέραν του λιµανιού που θα κατασκευαστεί στη Σα-
ντορίνη, αποφασίστηκε σε συνεννόηση µε τον Πρωθυπουργό -
είµαι βέβαιος από το ενδιαφέρον σας ότι το γνωρίζετε- η δη-
µιουργία και λιµανιού διαφυγής σε ασφαλή τοποθεσία του νη-
σιού, όπου θα µπορούν να δένουν επιβατικά πλοία σε περίπτωση
ανάγκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 526/13-2-2025 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ιωάννη Οικονόµου
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Αναγνωριστικές αγωγές κυριότητας από το Ελληνικό Δηµόσιο
στην περιοχή της Λοκρίδας».

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω θα συµφωνείτε ότι µια από τις πιο επι-

κίνδυνες και διαλυτικές συµπεριφορές τόσο στο δηµόσιο όσο και
στον ιδιωτικό βίο, είναι αυτή του παραλογισµού. Όταν µάλιστα ο
παραλογισµός αυτός δεν αφορά σχέσεις µεταξύ πολιτών ή διε-
νέξεις, αλλά εκπορεύεται από το ίδιο το κράτος σε σχέση µε τη
συµπεριφορά του προς τους πολίτες, τότε η κατάσταση είναι
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δραµατική. Δηµιουργεί το αίσθηµα της αδικίας, προκαλεί ανα-
σφάλεια, προκαλεί αγανάκτηση. Κυρίως όµως, επιδεινώνει την
αντίληψη ότι το βαθύ κράτος στον τόπο µας, ανεξαρτήτως κυ-
βερνήσεων, ανεξαρτήτως προθέσεων, στερείται της στοιχει-
ώδους κοινής λογικής. 

Μια τέτοια περίπτωση ακραίου παραλογισµού, κύριε Υπουργέ,
από τη µεριά του κράτους, αντιµετωπίζουν οι αγρότες της Ατα-
λάντης και της ευρύτερης περιοχής. 

Ακούστε τι συµβαίνει, κύριε Υπουργέ: Ακίνητα, κτήµατα που
βρίσκονται στην ιδιοκτησία και στη διάθεση των ανθρώπων αυτών
εδώ και δεκάδες χρόνια, από ογδόντα πέντε χρόνια και πάνω,
µέχρι και ορισµένα για εκατοντάδες έτη -συνυπολογισµένων και
των τίτλων κτήσης των ιδιοκτητών τους, µε την πλειοψηφία αυτών
των ακινήτων, αυτών των κτηµάτων, να έχουν περιέλθει στην κυ-
ριότητά τους µε συµβολαιογραφικά έγγραφα, κατόπιν µάλιστα
και του απαραίτητου προβλεπόµενου νόµιµου ελέγχου από το
αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο- διεκδικούνται αυτήν τη στιγµή,
αυτά τα κτήµατα που τα έχουν από ογδόντα πέντε µέχρι και εκα-
τόν είκοσι χρόνια, σύµφωνα µε µια έρευνα που έχω κάνει, για
αποκλειστική κυριότητα από το Ελληνικό Δηµόσιο. 

Δηλαδή όλα αυτά τα χρόνια, κύριε Υπουργέ -προέρχεται από
αγροτική περιοχή, είµαι βέβαιος καταλαβαίνετε- από το 1940 ή
και παλαιότερα, οι ιδιώτες ιδιοκτήτες προέβαιναν σε πράξεις
νοµής µε νόµιµους τίτλους, καλλιεργούσαν τα χωράφια αυτά, τα
ενέτασσαν στη φορολογική τους δήλωση, τα δήλωναν στον
ΟΣΔΕ, έπαιρναν επιδοτήσεις οι άνθρωποι, πλήρωναν κανονικά
τους αναλογούντες σε αυτά φόρους και όλα αυτά ως απόρροια
της αίσθησης και της πραγµατικότητας που υπήρχε ότι ήταν δικά
τους, ότι ήταν ιδιόκτητα. 

Επιπλέον, επειδή η περιοχή της Λοκρίδας είναι µια περιοχή
κατ’ εξοχήν αγροτική, καθώς ουδέποτε µέχρι τώρα είχαν έρθει
αντιµέτωποι οι άνθρωποι αυτοί µε θέµα αµφισβήτησης του ιδιο-
κτησιακού καθεστώτος της περιουσίας τους, πολλές φορές είχαν
προβεί σε δαπάνη, δηλαδή επένδυαν χρήµατα, έτσι ώστε να πά-
ρουν εξοπλισµό, να αξιοποιήσουν τα χωράφια τους καλύτερα, να
κάνουν τις παρεµβάσεις που χρειάζονταν, γιατί προέβλεπαν στη
µακροπρόθεσµη αξιοποίησή τους, έτσι ώστε στον πρωτογενή
τοµέα να µείνουν, να ριζώσουν και να έχουν όσο το δυνατόν µε-
γαλύτερο εισόδηµα µέσα από την παραγωγική διαδικασία. Ξα-
φνικά, λοιπόν, οι άνθρωποι αυτοί βρίσκονται αντιµέτωποι µε
αγωγές από το Ελληνικό Δηµόσιο που ζητούν την περιουσία
τους, µε την επίκληση, φαντάζοµαι, κάποιων διατάξεων προπο-
λεµικών, πριν από το 1940, ορισµένες από τις οποίες εδράζονται
και στο οθωµανικό δίκαιο. Πρόκειται για µια εντελώς γραφει-
οκρατική αντίληψη της διοίκησης, η οποία κινείται εκτός κάθε έν-
νοιας και λογικής και δικαίου.

Οφείλουµε, κύριε Υπουργέ, να αντιµετωπίσουµε αυτόν τον πα-
ραλογισµό. Οφείλουµε να εξηγήσουµε στους πολίτες εκεί της
Αταλάντης, αλλά και σε άλλες περιοχές της χώρας που συµβαίνει
από ό,τι πληροφορήθηκα µε αφορµή την ενασχόλησή µου µε το
ζήτηµα αυτό, γιατί έχουµε περιέλθει στην κατάσταση αυτή τώρα
και οφείλουµε να κάνουµε ό,τι απαιτείται, προκειµένου οι νόµιµοι
εδώ και ογδόντα πέντε και πλέον χρόνια κάτοχοι των κτηµάτων,
των ιδιοκτησιών, των περιουσιών αυτών, να βρουν το δίκιο τους,
χωρίς να περάσουν από τη βάσανο των δικαστικών περιπετειών.

Θέλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, τι σκοπεύει να
κάνει το Υπουργείο προς την κατεύθυνση αυτή και συγκεκριµένα
µε ποιο χρονοδιάγραµµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θα

µου επιτρέψετε, πριν πάρετε τον λόγο, να κάνω κάποιες ανακοι-
νώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµο-
τικό Σχολείο «Εκπαιδευτήρια Απόστολος Παύλος» Θεσσαλο-
νίκης.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, κατέθεσαν στις 20-2-2025 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Αµυντικής Συνεργασίας µεταξύ
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Πορτογαλικής Δηµοκρατίας. 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, δύο συνάδελφοι, η κ. Μαρία – Αλεξάνδρα Κεφάλα από

τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου από το ΠΑ-
ΣΟΚ αιτούνται ολιγοήµερη άδεια για το εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε

τις ζητηθείσες άδειες. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε, κύριε συνάδελφε, το ζήτηµα το οποίο θίγετε είναι

πράγµατι πολύ σηµαντικό, διότι εκτός των άλλων έχει µια κοινω-
νική διάσταση, την οποία αναδείξατε µε πολύ µεγάλη σαφήνεια.
Εποµένως και για να απαντήσω στο πρώτο σας ερώτηµα, το ζή-
τηµα στην ουσία ανακινήθηκε λόγω της έναρξης λειτουργίας του
Κτηµατολογικού Γραφείου Στερεάς Ελλάδος που έχει ιστορική
αρµοδιότητα για το Κτηµατολογικό Γραφείο Αταλάντης. Γενικώς,
οι λειτουργίες του Κτηµατολογίου έχουν ανακινήσει τέτοιου εί-
δους διαδικασίες, όπως γνωρίζετε. Το αναφέρατε στην πρωτο-
λογία σας.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, λόγω της πολυπλοκότητας αυτού του
θέµατος, σύµφωνα µε τα στοιχεία που έχουµε από τις υπηρεσίες,
δηλαδή από τη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Περιουσίας και του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, να αναφέρω τα εξής:

Πρώτον, η Κτηµατική Υπηρεσία Φθιώτιδας, ως όφειλε από τη
νοµοθεσία των δηµοσίων κτηµάτων και την υπάρχουσα νοµοθε-
σία για το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, συνέταξε ολοκληρωµένους
φακέλους για τα ακίνητα που είχε καταγεγραµµένα ως δηµόσια
στις περιοχές του λειτουργούντος Κτηµατολογίου Αταλάντης.

Δεύτερον, στη συνέχεια τα απέστειλε στο γραφείο του Νοµι-
κού Συµβουλίου στη Λαµία για να τα εξετάσει κατά περίπτωση,
για να προβεί σε δικαστικές ενέργειες µε σκοπό αφενός, να ανα-
γνωριστεί η κυριότητα του Δηµοσίου και αφετέρου, να γίνουν
διορθώσεις στο σχετικό κτηµατολογικό βιβλίο. Αυτή η διαδικασία
έγινε κυρίως κατά το καλοκαίρι του 2024, αυτό που µας πέρασε,
διότι τότε έληγε η σχετική προθεσµία για τη διόρθωση των πρώ-
των εγγραφών και σε αυτήν την περιοχή µεταξύ πολλών άλλων
σε όλη τη χώρα.

Βέβαια, όπως γνωρίζετε, τελικά η προθεσµία αυτή παρατά-
θηκε. Η άσκηση τέτοιων αγωγών εκ µέρους του Δηµοσίου είναι
αλήθεια πως συνηθιζόταν τα τελευταία χρόνια, για να διορθω-
θούν κάθε είδους ανακρίβειες στις εγγραφές, προς διασφάλιση
του δηµοσίου συµφέροντος και των συναλλαγών. Είναι γενικώς
κρίσιµο, διότι οι αρχικές εγγραφές θα καταστούν µε την παρέ-
λευση της προθεσµίας οριστικές και αµετάκλητες, κάτι που συ-
νιστά αµάχητο τεκµήριο για την ακρίβειά τους. Εποµένως, οπο-
τεδήποτε οι αρµόδιες υπηρεσίες είχαν κάποια αποδεικτικά µέσα,
προέβαιναν στις σχετικές ενέργειες.

Πάντως οφείλουµε να διευκρινίσουµε, όπως υπογραµµίζει και
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, πως οι εν λόγω αγωγές δεν
έχουν πάντοτε θετική έκβαση για το Δηµόσιο, καθώς συχνά τα
δικαστήρια κρίνουν ανεπαρκή τα αποδεικτικά µέσα του Δηµοσίου
ως προς την κτήση της κυριότητάς τους. Ελεγκτέα τα ως άνω,
ως προς τη διευκρίνιση του πλαισίου.

Συνεχίζω τώρα αναφερόµενος στην ειδική περίπτωση που εξε-
τάζουµε σήµερα. Συγκεκριµένα και µε βάση τα σχετικά αιτήµατα
που υπέβαλε η Κτηµατική Υπηρεσία Φθιώτιδας, ασκήθηκαν ενώ-
πιον του Πρωτοδικείου Λαµίας από το καλοκαίρι του 2024 και εν
όψει της λήξης της προθεσµίας, όπως είπαµε, συνολικά είκοσι
δύο αγωγές του Ελληνικού Δηµοσίου κατά τρίτων προσώπων. Σε
αυτές τις είκοσι δύο περιπτώσεις οι εναγόµενος ανέρχονται
στους εκατόν δεκαεπτά. Βέβαια, το ίδιο πρόσωπο µπορεί να είναι
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εναγόµενο και σε περισσότερες από µία αγωγές.
Η συνολική έκταση, αν αθροίσουµε όλες τις περιοχές, είναι πε-

ρίπου διακόσια είκοσι οκτώ στρέµµατα. Είναι µεγάλη η έκταση.
Τα περισσότερα από τα κτήµατα καταγράφηκαν, όπως σωστά
αναφέρατε πιο πριν, το 1940 στο Γενικό Βιβλίο Καταγραφής των
Δηµοσίων Κτηµάτων της Οικονοµικής Εφορίας Λοκρίδας και συ-
µπεριλήφθηκαν τότε στο Βιβλίο Διαχειριζόµενων Δηµοσίων Κτη-
µάτων.

Εκτός από την περίπτωση της αρχικής καταγραφής και της πιο
πρόσφατης επαναµέτρησής τους, ακόµα και αν το Δηµόσιο πι-
θανότατα δεν έχει κάνει κάποιες ενδιάµεσες διαχειριστικές πρά-
ξεις, θεωρείται πάντα νοµέας των δηµοσίων κτηµάτων και τα
δικαιώµατά του δεν υπόκεινται σε κάποιου είδους παραγραφή,
σύµφωνα µε τον αναγκαστικό νόµο 1539/1938. Πάνε πολλά χρό-
νια, όντως.

Όµως, πέρα από αυτή τη γενική και γνωστή διαπίστωση, δεν
θα υπεισέλθω σε περαιτέρω νοµικά ζητήµατα για ευνόητους λό-
γους. Με βάση, όµως, τα όσα ανέφερα, νοµίζω πως θέσαµε ένα
σαφές πλαίσιο σύµφωνα µε τα στοιχεία των υπηρεσιών.

Απάντησα στο πρώτο ερώτηµα και επιτρέψτε µου στη δευτε-
ρολογία να απαντήσω και στο δεύτερο ερώτηµά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Ορίστε, κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα προ-
σπαθήσω να είµαι σύντοµος, για να σας συµψηφίσω λίγο την
υπέρβαση στην πρωτολογία.

Ήταν πολύ χρήσιµες οι διευκρινήσεις σας, κύριε Υπουργέ, όχι
προς εµένα αλλά προς τους ανθρώπους, τους εκατό και πλέον -
όπως σωστά αναφέρατε-, που βρίσκονται αντιµέτωποι µε αυτόν
τον παραλογισµό. Όντως υπάρχει µια αυτοµατοποιηµένη διαδι-
κασία που µε την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου ήρθε στην επι-
φάνεια και οι υπηρεσίες, ενεργώντας κατά τον νόµο, προέβησαν
σε αυτού του είδους τις πράξεις.

Εγώ θέλω να υπογραµµίσω, όµως, διότι εδώ κάνουµε πολιτικό
έλεγχο και πολιτικά µιλάµε και η Κυβέρνηση έχει πολλές φορές
αποδείξει ότι βάζει τη λογική µπροστά και τον πολιτικό σχεδια-
σµό, πως όντως υπήρχε µία διάταξη από το 1938, η οποία ήταν
ανενεργή, εξαιτίας της κατάστασης που επικρατούσε µε την κτη-
µατογράφηση. Ογδόντα πέντε χρόνια οικογένειες µεγάλωσαν
στην Αταλάντη, καλλιεργώντας τα χωράφια, τις περιουσίες τους.
Πάνω από ογδόντα πέντε χρόνια άλλες οικογένειες -µέχρι και
εκατόν είκοσι χρόνια έχω στοιχεία, κύριε Υπουργέ- είχαν στη διά-
θεσή τους αυτά τα κτήµατα. Γινόντουσαν αγοραπωλησίες. Κανέ-
νας ποτέ δεν τους ζήτησε τίποτα πίσω. Αντιθέτως, τους ζητούσαν
φόρους και πλήρωναν οι άνθρωποι τους φόρους. Δήλωναν τα
κτήµατά τους στο ΟΣΔΕ, έπαιρναν τις επιχορηγήσεις, έπαιρναν
τις επιδοτήσεις, µε βάση αυτά οργάνωναν τους οικονοµικούς
τους προϋπολογισµούς, έκαναν έξοδα, για να είναι όσο το δυνα-
τόν πιο αποτελεσµατικοί.

Έρχονται σήµερα, επειδή η διοίκηση δεν κάθισε να δει, να κρί-
νει, να σκεφτεί πολιτικά -αυτό είναι µιας άλλης τάξεως συζήτηση,
δεν αφορά αυτή την επίκαιρη ερώτηση- και προέβη σε αυτού του
είδους τις αγωγές. Σωστά τους ενηµερώσαµε, λοιπόν, τι έγινε.
Δεν στοχοποιήθηκαν ξαφνικά από την Κυβέρνηση ή εν πάση πε-
ριπτώσει, δεν είχε καµιά έγνοια το Υπουργείο Οικονοµικών να
τους βάλει απέναντι. Επειδή µια αυτοµατοποιηµένη διαδικασία
από κάποιους δηµοσίους υπαλλήλους έγινε κατά το γράµµα του
νόµου, είναι τώρα στο χέρι της Κυβέρνησης, είναι στο χέρι του
νοµοθέτη, είναι στο χέρι της πολιτικής εξουσίας, που συνυπολο-
γίζει µια σειρά από ζητήµατα, να δώσει οριστικά λύση σε αυτό το
πρόβληµα, µε βάση το δίκαιο, µε βάση την κοινή λογική, µε βάση
τα όσα ισχύουν εδώ και πολλές δεκαετίες στην περιοχή της Λο-
κρίδας και αλλού.

Νοµίζω ότι την απάντησή σας αυτή την περιµένουν µε αγωνία
οι κάτοικοι της Λοκρίδας. Υπάρχει και ψήφισµα του δηµοτικού
συµβουλίου. Υπάρχει γενικότερη αναστάτωση. Μάλιστα, την Κυ-
ριακή έχουν προκαλέσει οι άνθρωποι αυτοί και µια συγκέντρωση,
για να µας ενηµερώσουν περαιτέρω και για να ακούσουν µια ενη-
µέρωση για το τι µέλλει γενέσθαι.

Σε ό,τι αφορά τις συγκεκριµένες πράξεις, νοµίζω ότι δεν θα
πρέπει να συµπεριλαµβάνουν και την ταλαιπωρία να περάσουν
µέσα από τα δικαστήρια, που σωστά είπατε ότι πολλές φορές
τους δικαιώνουν αλλά και µε το χρονοδιάγραµµα, θα αποκατα-
σταθεί η ηρεµία και η ησυχία και θα κάνουν αυτό που ξέρουν χρό-
νια να κάνουν εκεί. Τίµια µε αξιοπρέπεια να καλλιεργούν τη γη
τους.

Σας ευχαριστώ πολύ. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Οι-

κονόµου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Κύριε συνάδελφε, πράγµατι, όλοι αντιλαµβανόµα-
στε το πλαίσιο στο οποίο αναφέρεστε. Εκθέσατε µε πολύ µεγάλη
σαφήνεια την κατάσταση στην οποία βρίσκονται πολλοί συµπο-
λίτες µας στην περιοχή, µε βάση τις οικονοµικές και τις κοινωνι-
κές συνθήκες που έχουν διαµορφωθεί σε βάθος, µάλιστα, δεκαε-
τιών.

Επιτρέψτε µου να πω πως αντίστοιχα ή παρεµφερή ζητήµατα
έχουν αναδειχθεί και σε άλλες περιοχές της χώρας µας. Είναι
αλήθεια πως µε αιτία το Κτηµατολόγιο, που είναι κορυφαίο έργο
για την κοινωνική και οικονοµική ζωή της Ελλάδας, αναδείχθηκαν
και τέτοια θέµατα, τα οποία οφείλουµε να επιλύσουµε, πάντοτε
µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον, αλλά και µε αντίστοιχη κοι-
νωνική ευαισθησία και µε µέριµνα για την περιφερειακή ανά-
πτυξη.

Γι’ αυτό, κιόλας, δεν είναι τυχαίο πως, όταν ανακοινώθηκε η
παράταση των διαδικασιών ενώπιον του Κτηµατολογίου, το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο αρµόδιος Γε-
νικός Γραµµατέας εξέδωσε εγκύκλιο στα τέλη Νοεµβρίου όπου
δυνάµει της παράτασης πάγωσαν όλες οι καταθέσεις τέτοιου εί-
δους αγωγών σαν και αυτές που εξετάζουµε σήµερα. Άρα, η Κυ-
βέρνηση, όντως, σε αυτή την περίπτωση δείχνει αντανακλαστικά.

Βέβαια, οι αγωγές που σήµερα εξετάζουµε ασκήθηκαν πριν και
διέπονται από το αντίστοιχο νοµικό πλαίσιο που εκθέσαµε.
Ωστόσο, το ζήτηµα στο σύνολό του δεν θεωρείται ούτε αδιάφορο
ούτε ολοκληρωµένο από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Αντιθέτως, είναι ένα ζήτηµα το οποίο µας απασχο-
λεί, ένα ζήτηµα το οποίο εξετάζουµε σε όλες τις παραµέτρους
και ένα ζήτηµα επί του οποίου θα αναλάβουµε πρωτοβουλίες το
επόµενο χρονικό διάστηµα.

Ασφαλώς, κάθε περίπτωση που αφορά στη δηµόσια περιουσία
είναι διαφορετική, κάθε περίπτωση έχει τις δικές της παραµέ-
τρους. Όµως, αυτό που µπορούµε να πούµε είναι ό,τι κάναµε και
σε άλλες όχι όµοιες, αλλά παρεµφερείς περιπτώσεις έτσι και εδώ
πέρα θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν, ώστε να προστατεύσουµε
το δηµόσιο συµφέρον, αλλά πάντοτε µε γνώµονα τις πραγµατικές
οικονοµικές και κοινωνικές συνθήκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Προχωρούµε στη συζήτηση της όγδοης µε αριθµό 533/14-2-
2025 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Ανεξάρτητης Βου-
λευτού Νοµού Πέλλας κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Μη ενσωµάτωση
στο Εθνικό Δίκαιο δύο Οδηγιών, που αφορούν στην απαλλαγή
των µικρών επιχειρήσεων από τον ΦΠΑ και στη µείωση των συ-
ντελεστών ΦΠΑ σε βασικά αγαθά και υπηρεσίες, καθώς και στα
νησιά του Αιγαίου».

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, από δελτίο Τύπου που εξέδωσε η Ευρωπαϊκή

Επιτροπή στις 31-1-2025, πληροφορηθήκαµε ότι σας απέστειλαν
ήδη δύο προειδοποιητικές επιστολές για τον λόγο ότι δεν έχετε
προβεί, ως χώρα, στην ενσωµάτωση στο Εθνικό µας Δίκαιο δύο
κοινοτικών Οδηγιών. Η πρώτη αφορά στην απαλλαγή των µικρών
επιχειρήσεων από τον ΦΠΑ και η δεύτερη αφορά στη µείωση του
συντελεστή του ΦΠΑ σε βασικά αγαθά και υπηρεσίες. Αυτή η τε-
λευταία είναι η 582, που ψηφίστηκε στις 5-1-2020, πέντε χρόνια
περίπου πίσω και δίνει δύο σηµαντικές δυνατότητες για τη δύ-
σκολη οικονοµική κατάσταση στην οποία βρίσκεται η χώρα µας
και έπρεπε, βεβαίως, να ενσωµατωθεί µέχρι την 31-12-2024.
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Δίνει, πρώτον, τη δυνατότητα ευρύτερης χρήσης µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ ή και µηδενισµού σε βασικά αγαθά και υπηρε-
σίες. Και µάλιστα, στη λίστα αυτών των βασικών αγαθών και υπη-
ρεσιών που δίνουν τη δυνατότητα να µειωθεί ο ΦΠΑ κάτω από το
5% ή και να µηδενιστεί εντελώς συµπεριλαµβάνονται τα τρόφιµα
τα οποία καταναλώνονται από ανθρώπους και ζώα, τα ζώντα ζώα,
οι σπόροι, τα φυτά, οι πρώτες ύλες που οδηγούν στην παραγωγή
τροφίµων και τα φαρµακευτικά προϊόντα και σε ό,τι αφορά τις
υπηρεσίες, περιλαµβάνονται, πρώτα από όλα, η διανοµή του
νερού, οι µεταφορές επιβατών και εµπορευµάτων και κυρίως, η
κατασκευή και η ανακαίνιση κατοικιών στο πλαίσιο της κοινωνικής
πολιτικής.

Η δεύτερη δυνατότητα που δίνει αυτή η Οδηγία είναι ότι δίνει
τη δυνατότητα στις νησιωτικές περιοχές να µειωθεί κατά 30% σε
σχέση µε την ηπειρωτική χώρα ο ΦΠΑ και αυτός σε ό,τι αφορά
τη χώρα µας, περιλαµβάνει τους Νοµούς Λέσβου, Χίου, Σάµου,
όλα τα νησιά της Δωδεκανήσου, όλες τις Κυκλάδες, τη Σαµο-
θράκη και τη Θάσο, τις Βόρειες Σποράδες και τη Σύρο, δηλαδή
σχεδόν όλο το Αιγαίο.

Η δεύτερη κοινοτική Οδηγία που δεν ενσωµατώσατε είναι η
κοινοτική Οδηγία 2020/285, η οποία και αυτή έπρεπε να ενσωµα-
τωθεί µέχρι την 31-12-2024, η οποία αυξάνει σηµαντικά τον ετή-
σιο τζίρο µέχρι του οποίου επιτρέπεται οι µικρές επιχειρήσεις να
πωλούν προϊόντα και υπηρεσίες χωρίς να επιβάλλουν ΦΠΑ. Και
ξέρετε ότι το ανώτατο επιτρεπόµενο όριο, βάσει αυτής της Επι-
τροπής, που µπορεί κάθε κράτος-µέλος να αυξήσει αυτό τον ετή-
σιο τζίρο είναι οι 85.000 ευρώ ή το ισόποσο νόµισµα της κάθε
χώρας εξ αυτών.

Κύριε Υπουργέ, το όριο που ισχύει στη χώρα µας για τις µικρές
επιχειρήσεις είναι 10.000 ευρώ σήµερα. Τα τελευταία δέκα χρό-
νια συζητούµε -συζητούµε, όµως, µόνο!- για να το αυξήσουµε
στις 25.000 ευρώ.

Να σας πω, κατ’ αρχάς, ότι εσείς εξακολουθείτε να επιβάλετε
εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ σε τεκµαρτή φορολόγηση, να τα
φορολογείτε βάσει τεκµηρίων, είτε πρόκειται για µικρές επιχει-
ρήσεις, οι οποίες -ούτως ή άλλως- υποβάλλονται στα τεκµήρια,
είτε µιλάµε για τα περιβόητα «µπλοκάκια», τα οποία εκδίδουν ήδη
εργαζόµενοι µισθωτοί, γιατί, όπως αντιλαµβάνεστε, δεν µπορούν
να τα βγάλουν πέρα σε αυτή τη χώρα µε τον µισθό τον οποίο
παίρνουν από την πρώτη τους δουλειά.

Αυτές, λοιπόν, οι ευάλωτες επιχειρήσεις και οι σκληρά εργα-
ζόµενοι άνθρωποι είτε καταστρέφονται από την τεκµαρτή φορο-
λόγηση είτε, σε κάθε περίπτωση, ο φορολογικός τους συντελε-
στής ανεβαίνει σε τέτοιο επίπεδο, ώστε τα δεδουλευµένα τους
στην κυριολεξία να καταλήγουν πάλι πίσω στην εφορία.

Άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήδη προσαρµόσει την
εθνική τους νοµοθεσία προς αυτήν την κοινοτική Οδηγία. Να σας
πω, κατ’ αρχάς, ότι χώρες, όπως η Τσεχία και η Ρουµανία έχουν
αυξήσει τον ετήσιο τζίρο για τις µικρές επιχειρήσεις στις 85.000
ευρώ, η Ιταλία στις 65.000 ευρώ, η Λιθουανία στις 55.000 ευρώ,
ακόµη και η Πολωνία και η Λετονία και η Εσθονία στις 25.000
ευρώ.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, η χώρα του 2.0, συζητούµε εδώ και χρό-
νια και µόνο συζητούµε να ανεβάσουµε το όριο στις 25.000 ευρώ,
αλλά «φωνή βοώντος εν τη ερήµω».

Θέλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω πότε προτίθεστε να ενσωµατώ-
σετε τις δύο αυτές κοινοτικές Οδηγίες στο εθνικό µας δίκαιο και
σε κάθε περίπτωση γιατί δεν τις ενσωµατώσατε µέχρι τώρα και
πέραν των Οδηγιών αυτών ποιες ενέργειες προτίθεται να αναλά-
βει η Κυβέρνησή σας προς την κατεύθυνση µείωσης του ΦΠΑ.
Να θυµίσω ότι σας έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου σχετική,
την οποία βεβαίως ουδέποτε δεχτήκατε να τη συζητήσετε, όπου
προβλέπαµε ακριβώς προς εφαρµογή των οδηγιών αυτών και τη
σηµαντική µείωση του ΦΠΑ και τον εκµηδενισµό του σε πολλές
περιπτώσεις σε βασικά αγαθά και υπηρεσίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Τζάκρη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θέλω να ξεκινήσω, λέγοντας ότι στην Ελ-

λάδα τα θέµατα που σχετίζονται µε την εφαρµογή του Φόρου
Προστιθέµενης Αξίας ρυθµίζονται µε τις διατάξεις του νέου Κώ-
δικα ΦΠΑ. Είναι ο ν.5144/2024, ο οποίος κωδικοποιήθηκε πρό-
σφατα, στις 11-10-2024 και αποτελεί ενσωµάτωση στο εσωτερικό
µας δίκαιο των διατάξεων της Οδηγίας 2006/112 του Συµβουλίου,
σχετικά µε το κοινό σύστηµα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας, η
οποία έχει υποχρεωτική εφαρµογή στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Η εν λόγω Οδηγία τροποποιήθηκε αρχικά µε την Οδηγία
2020/285 ως προς τις διατάξεις που ρυθµίζουν το ειδικό καθε-
στώς απαλλαγής ΦΠΑ των µικρών επιχειρήσεων και σε δεύτερο
χρόνο, από την Οδηγία 2022/542, που περιείχε διατάξεις υποχρε-
ωτικού και προαιρετικού χαρακτήρα ως προς τους συντελεστές
του ΦΠΑ.

Αναφορικά µε το ειδικό καθεστώς µικρών επιχειρήσεων, στο
υφιστάµενο άρθρο 44 του Κώδικα ΦΠΑ ορίζεται ότι δύναται να
απαλλάσσονται από την υποχρέωση υποβολής δήλωσης και κα-
ταβολής του φόρου υποκείµενοι οι οποίοι κατά το προηγούµενο
φορολογικό έτος πραγµατοποίησαν παραδόσεις αγαθών και πα-
ροχής υπηρεσιών, κατά την έννοια του άρθρου 2 του νόµου αυ-
τού, χωρίς τον ΦΠΑ, αξίας µέχρι 10.000 ευρώ.

Στο πλαίσιο των συγκεκριµένων ρυθµίσεων, θεσπίστηκε από
το Συµβούλιο η Οδηγία 2020/285, που, όπως είπα, τροποποιεί την
Οδηγία 2006/112 ως προς το ειδικό καθεστώς των µικρών επιχει-
ρήσεων. Η συγκεκριµένη Οδηγία, ωστόσο, διατηρεί σε µεγάλο
µέρος της ήδη υπάρχουσες ρυθµίσεις.

Πιο συγκεκριµένα, η νεότερη Οδηγία δίνει τη δυνατότητα στις
µικρές επιχειρήσεις να κάνουν τη χρήση του ειδικού καθεστώτος
απαλλαγής ΦΠΑ µε απλουστευµένες διαδικασίες όχι µόνο στο
κράτος-µέλος που είναι εγκατεστηµένες, αλλά και σε όποιο άλλο
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης εφαρµόζει καθεστώς
απαλλαγής µικρών επιχειρήσεων.

Δεύτερον, οι µικρές επιχειρήσεις που θα κάνουν χρήση του
απαλλακτικού καθεστώτος σε περισσότερα του ενός κράτη-µέλη
θα µπορούν να διενεργούν ετησίως συναλλαγές ύψους έως
100.000 ευρώ στο σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ προσ-
διορίζεται και το εσωτερικό όριο απαλλαγής, που δύναται να θε-
σπίσει ένα κράτος.

Αναφορικά µε την Οδηγία 2022/542 του Συµβουλίου ως προς
συντελεστές ΦΠΑ, όπου περιλαµβάνονται διατάξεις, όπως είπα,
προαιρετικού και υποχρεωτικού χαρακτήρα, για τον υποχρεωτικό
χαρακτήρα, δηλαδή αυτές που πρέπει να ενσωµατώσουµε, είναι
κυρίως διατάξεις νοµοτεχνικές σε ζητήµατα όπως η αλλαγή του
τρόπου φορολόγησης στην περίπτωση εικονικής συµµετοχής
υποκειµένων στον φόρο σε εκδηλώσεις, το virtual attendance, η
παροχή υπηρεσιών µε µορφή παρακολούθησης συνεχούς ροής,
το λεγόµενο streaming, σε µη υποκείµενους στον φόρο και η
απαγόρευση του µειωµένου συντελεστή στα αγαθά καλλιτεχνι-
κής, συλλεκτικής και αρχαιολογικής αξίας στην περίπτωση που
έχουν ενταχθεί στο ειδικό καθεστώς του περιθωρίου κέρδους.
Αυτά είναι τα υποχρεωτικά. Το λέω, απλώς για να συνεννοούµα-
στε ποια είναι υποχρεωτικά και ποια όχι. 

Ως προς τις διατάξεις προαιρετικού χαρακτήρα που περιέχο-
νται στην Οδηγία, έχει ήδη γίνει η ενσωµάτωση στην εθνική νο-
µοθεσία ορισµένων εξ αυτών εντός της προβλεπόµενης προθεσ-
µίας, όπως είναι οι παρεκκλίσεις που ψηφίστηκαν µε το άρθρο
31 του ν. 5057 του 2023 και αφορούν στην εφαρµογή µειωµένου
συντελεστή ΦΠΑ σε γεωργικά µηχανήµατα, καθώς και στην
εφαρµογή υπερµειωµένου συντελεστή ΦΠΑ 4% για τις υπηρεσίες
υπέρβασης ή αποµάκρυνσης αρχιτεκτονικών εµποδίων για τη δι-
ευκόλυνση ατόµων µε αναπηρία. 

Θα επισηµάνω όµως εδώ ότι η ανωτέρω Οδηγία 2022/542 πε-
ριλαµβάνει και περαιτέρω διατάξεις προαιρετικού χαρακτήρα, οι
οποίες δύναται να υιοθετηθούν από τα κράτη µέλη οποιαδήποτε
χρονική στιγµή, καθώς δεν ορίζεται συγκεκριµένη προθεσµία για
την ενσωµάτωσή τους στο Εθνικό Δίκαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό. 

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, αµέσως

µετά την πανδηµία ξεκίνησε στη χώρα µας µια κούρσα ακριβείας,
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ένα πραγµατικό ράλι ανατιµήσεων, κυρίως µετά το φθινόπωρο
του 2021, σε βασικά αγαθά όπως είναι, για παράδειγµα, τα προ-
ϊόντα σουπερµάρκετ, όπως είναι η ενέργεια, όπως είναι τα καύ-
σιµα. 

Ξέρετε, αυτή η κατάσταση της ακρίβειας συνεχίζεται και µέχρι
σήµερα µέσω των µηχανισµών ανεξέλεγκτης κερδοσκοπίας τις
οποίες εσείς υποθάλπετε, ακριβώς για να µεγιστοποιήσετε τα
έσοδά σας από τους έµµεσους φόρους. 

Εδώ και τέσσερα χρόνια τουλάχιστον σύσσωµη η αντιπολί-
τευση σας ζητάει να µειώσετε τους συντελεστές ΦΠΑ στα βασικά
αγαθά. Και ξέρετε, η µόνιµη επωδός σας είναι αυτή που µας επα-
ναλάβετε µόλις τώρα, ότι δεν µπορούµε να το κάνουµε γιατί δεν
µας αφήνει η Κοµισιόν, ενώ η Κοµισιόν κινείται µε τις κοινοτικές
Οδηγίες που µόλις συζητάµε προς την αντίθετη ακριβώς κατεύ-
θυνση, ότι δεν θα έχει το µέτρο τη δέουσα ανταπόκριση, ότι στην
Ισπανία που το έκανε δεν πέτυχε το µέτρο, ότι η Κύπρος το εφάρ-
µοσε και αυτή καταστράφηκε. 

Εγώ σας µίλησα για φάρµακα, για φαρµακευτικά προϊόντα,
σας µίλησα για σοβαρές υπηρεσίες, όπως είναι η µεταφορά επι-
βατών, εµπορευµάτων, που έχουν εκτοξεύσει το κόστος ζωής, γι’
αυτό και είµαστε στις τελευταίες θέσεις όσον αφορά το διαθέ-
σιµο εισόδηµα. 

Τι ακριβώς κάνατε προς την κατεύθυνση αυτή που σας ζητάµε
εδώ και πέντε χρόνια; Τίποτα δεν κάνατε. Ξέρετε γιατί; Γιατί ο
«χρυσοφόροι» έµµεσοι φόροι και κυρίως ο ΦΠΑ, για τον οποίο
µιλάµε, µεγεθύνονται από την αύξηση των τιµών των αγαθών και
των καυσίµων. Και είναι η ίδια η Κυβέρνηση ακριβώς που βολεύε-
ται, γιατί µέσα από αυτό τον µηχανισµό της κερδοσκοπίας, που
σας είπα, σωρεύει άπλετο χρήµα στα δηµόσια ταµεία. 

Ήταν 12,9 δισεκατοµµύρια τα έσοδα από τον ΦΠΑ, κύριε Υφυ-
πουργέ, από το 2020 και τώρα, σήµερα, το 2025, τα έσοδα είναι
περισσότερα από 25 δισεκατοµµύρια. Έχει αυξηθεί σε τέσσερα
µόλις χρόνια κατά 56%. Ποιοι χάνουν; Βεβαίως, οι καταναλωτές
και οι µικρές επιχειρήσεις. 

Τι πιστεύετε; Ότι η οικονοµική κατάσταση στη χώρα µας έχει
βελτιωθεί, ώστε να µην έχουµε την ανάγκη για τη λήψη τέτοιων
µέτρων; Το αντίθετο ακριβώς!

Να σας πω τα νέα συγκλονιστικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και της Eurostat; Οι πάµφτωχες περιφέρειες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης το 2023 είναι στην Ελλάδα. Δέκα από τις δεκα-
τρείς περιφέρειες της χώρας µας είναι στις τελευταίες τριάντα
πέντε θέσεις των τριακοσίων πενήντα δύο περιφερειών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σε ό,τι αφορά το κατά κεφαλήν ΑΕΠ σε όρους
αγοραστικής δύναµης, διαθέσιµου εισοδήµατος δηλαδή. Είµαστε
οι φτωχοί «συγγενείς» της Ευρώπης. 

Ο µέσος µισθός στην Ελλάδα έπεσε το 2023 στην εικοστή πέ-
µπτη θέση των είκοσι επτά µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε
ετήσια πραγµατική µείωση µισθού µείον 5%. Είµαστε στο 45%
του µέσου µισθού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μας ξεπέρασαν
πλέον και η Πολωνία και η Ρουµανία, που κατέλαβαν αντίστοιχα
την εικοστή τρίτη και την εικοστή τέταρτη θέση, που έχουν αλ-
µατώδεις αυξήσεις των πραγµατικών µισθών, συν 5,1% η πρώτη,
και συν 8,7% η δεύτερη, αντίστοιχα. Η Ουγγαρία, που είναι εικο-
στή έκτη, πίσω από εµάς δηλαδή, βρίσκεται πλέον σε απόσταση
µόλις µερικών ευρώ από εµάς. Και βεβαίως, η τελευταία, η Βουλ-
γαρία, είχε αύξηση και αυτή στο µέσο µισθό συν 5,1%. 

Η Ελλάδα είναι τελευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε µέση µη-
νιαία αµοιβή δηµοσίων υπαλλήλων, κάτω από τη Βουλγαρία και
τη Ρουµανία. Οι δηµόσιοι υπάλληλοι στην Ελλάδα, κύριε
Υπουργέ, παίρνουν 1.138 ευρώ, µισθό, µπόνους, επιδόµατα και
φόρους και εισφορές, ενώ ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης είναι 3.107 ευρώ. Πρόκειται δηλαδή για µείον 64% σε σχέση
µε τον µέσο Ευρωπαίο. 

Έρχεται η Κοµισιόν και πραγµατικά σας δείχνει την κατεύ-
θυνση στην οποία πρέπει να κινηθείτε µε τις δύο αυτές κοινοτικές
Οδηγίες. Και δεν το κάνετε ούτε καν για τα νησιά µας, απ’ όπου
ακριβώς αντλήθηκε το πρόβληµα της υπέρµετρης επιβάρυνσης
των πολιτών. Έδωσε µάλιστα και εύλογο χρονικό διάστηµα για
την προσαρµογή της εθνικής µας νοµοθεσίας στην κοινοτική,
πέντε χρόνια από την πρώτη -στα πεντέµισι πάµε- και περίπου
τέσσερα χρόνια από τη δεύτερη. Και σε αυτό το χρονικό διά-

στηµα εσείς δεν κάνατε απολύτως τίποτα.
Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ δύσκολα τα πράγµατα. Θα σας πω

κατ’ αρχάς ότι η κατάσταση της οικονοµίας µας εξακολουθεί να
παραµένει δραµατική και η ανάγκη για µέτρα στήριξης και των
πολιτών και των µικρών επιχειρήσεων είναι πιο επείγουσα από
ποτέ. Και η αποτυχία της Κυβέρνησής σας να εφαρµόσει αυτές
τις δύο κοινοτικές Οδηγίες για τη µείωση του ΦΠΑ καθίσταται
σαφής, καθώς οι επιπτώσεις της είναι ήδη ορατές και είναι βέβαιο
ότι σε επόµενη φάση θα επιβληθούν και κυρώσεις κατά της
χώρας µας, ακριβώς επειδή δεν συµµορφωθήκαµε στο πλαίσιο
αυτό. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον  λόγο για την δευτερολογία σας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Κυρία συνάδελφε, πάµε να δούµε λίγο κάποια στοι-
χεία, επειδή αρχικά µιλήσατε για τα φορολογικά έσοδα. Νοµίζω
ότι είναι σηµαντικό να καταλάβουµε γιατί έχουµε αυξηµένα φο-
ρολογικά έσοδα. 

Αυξηµένα φορολογικά έσοδα έχουµε επειδή έχουµε σηµαντικό
ρυθµό οικονοµικής ανάπτυξης, υπερδιπλάσιο από τον µέσο ευ-
ρωπαϊκό όρο. Επίσης, επειδή έχουµε για πρώτη φορά συστηµα-
τική αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. 

Τον τελευταίο χρόνο, κυρία συνάδελφε, είχαµε τη διασύνδεση
πάνω από τετρακοσίων τριάντα χιλιάδες POS µε ταµειακές µη-
χανές, άρα µπορούσαµε να βρούµε συναλλάγµατα τα οποία
µέχρι πρότινος δεν µπορούσαµε να εντοπίσουµε, και επειδή λει-
τουργεί πλέον µε πολύ µεγάλη επιτυχία η πλατφόρµα myDATA
της ΑΑΔΕ. 

Άρα, έχουµε αυξηµένα φορολογικά έσοδα µε λιγότερους φό-
ρους απ’ ό,τι είχαµε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, ακριβώς
επειδή υπάρχει υψηλός ρυθµός ανάπτυξης και επειδή αντιµετω-
πίζουµε τη φοροδιαφυγή. 

Μετά κάνατε µία αναφορά στον κατώτατο µισθό. Θέλω να
υπενθυµίσω στο Σώµα, αλλά και σε εσάς ότι ο κατώτατος µισθός
το 2019 ήταν στα 650 ευρώ. Σήµερα είναι στα 830 ευρώ. Από τα
είκοσι δύο κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν θε-
σπίσει την έννοια του κατώτατου µισθού είµαστε στη µέση. Προ-
φανώς έχουµε ακόµα πολλή δουλειά να κάνουµε. Γι’ αυτό κιόλας
έχουµε δεσµευθεί ότι µέχρι το τέλος της θητείας µας ο κατώτα-
τος µισθός θα φτάσει στα 950 ευρώ και θα υπάρχει αύξηση
χρόνο µε τον χρόνο, ακόµα και φέτος την άνοιξη. 

Θα ήθελα όµως να προσθέσω σε αυτά δύο ακόµα στοιχεία για
την πορεία της οικονοµίας µιας, µια και κάνατε αναφορά. 

Η πρώτη είναι το δηµόσιο χρέος. Έχουµε τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια τη µεγαλύτερη αποκλιµάκωση δηµοσίου χρέους που
έχει κάνει ευρωπαϊκό κράτος. Είναι πάνω από 60%. Είναι στο
153% αυτήν τη στιγµή το δηµόσιο χρέος. Για εµάς αυτό είναι
προτεραιότητα. Και είναι προτεραιότητα, διότι δεν θέλουµε να
αφήσουµε στις επόµενες γενιές τα βάρη τα οποία κληρονοµή-
σαµε από τις προηγούµενες γενιές. 

Επίσης, αν δείτε αυτήν τη στιγµή την ανεργία, έχουµε καταφέ-
ρει και έχουµε φτάσει στα προ κρίσης επίπεδα. Έχουν δηµιουρ-
γηθεί πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας τα
τελευταία χρόνια. Νοµίζω ότι όλα αυτά είναι αναµφισβήτητα στοι-
χεία. Δεν µπορεί κανένας να τα αµφισβητήσει. 

Επειδή ρωτήσατε πολύ συγκεκριµένα για τους φόρους, θέλω
να σας πω ενδεικτικά κάποιους από τους συντελεστές ΦΠΑ που
έχουµε µειώσει από το 2019 µέχρι σήµερα: Στις αστικές µεταφο-
ρές, από το 24% στο 13%. Στην ακτοπλοΐα, από το 24% στο 13%.
Στις αεροπορικές µεταφορές, από το 24% στο 13%. Στα ταξί, από
το 24% στο 13%. Στους κινηµατογράφους, από το 24% στο 13%.
Σε µία σειρά αγαθών που σχετίζονται µε τη δηµόσια υγεία, από
το 24% στο 6%. Στον καφέ που παραδίδεται ως αγαθό, από το
24% στο 13%. Στα µη αλκοολούχα, από το 24% στο 13%. Στα
προϊόντα βρεφικής ηλικίας, από το 24% στο 13%. Στις οικοδοµές
έχει µηδενιστεί. Στις ζωοτροφές, από το 13% στο 6%. 

Μπορείτε να µας πείτε έναν συντελεστή ΦΠΑ, που µειώθηκε
επί δικών σας ηµερών; Πέντε χρόνια κυβερνήσατε τον τόπο. Μπο-
ρείτε έναν συντελεστή ΦΠΑ να τον καταθέσετε στη Βουλή; Εγώ
θα καταθέσω στα Πρακτικά εβδοµήντα δύο µειώσεις φόρων που
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έχουµε κάνει τα τελευταία χρόνια. Σας παρακαλώ καταθέστε και
εσείς, έστω µία µείωση φορολογικού συντελεστή, που κάνατε
πέντε χρόνια που κυβερνούσατε τον τόπο, διότι είναι θράσος να
εγκαλείτε εµάς, όταν έχετε κυβερνήσει και εσείς πέντε χρόνια και
δεν µειώσατε ούτε έναν φορολογικό συντελεστή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, κ. Χρίστος Δήµας, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 544/17-2-2025 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Απαράδε-
κτη η επιστροφή στην υπηρεσία του αστυνοµικού που καταδικά-
στηκε για σωµατεµπορία». Σε αυτήν την ερώτηση θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Ανδρέας Νικολακό-
πουλος.

Θέλω να ευχαριστήσω τόσο την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας, την κ. Σοφία Ζαχαράκη, όσο και τον Βουλευτή
Μανώλη Συντυχάκη, που δέχτηκαν την αλλαγή αυτή, να προηγη-
θεί αυτή δηλαδή η ερώτηση που θα συζητήσουµε, προκειµένου
να διευκολυνθεί ένα επείγον ραντεβού του κ. Νικολακοπούλου.

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν λίγες ηµέρες έγινε γνωστό στο πανελλή-

νιο ότι επέστρεψε στην υπηρεσία του ο αστυνοµικός από την Ηλι-
ούπολη που έχει καταδικαστεί πρωτόδικα για την εµπλοκή του
σε κύκλωµα trafficking και αφού συµπληρώθηκαν δύο χρόνια από
τη διαθεσιµότητά του, παρά το γεγονός ότι υπάρχει καταδίκη σε
βάρος του και παρά το γεγονός ότι εκκρεµεί δίκη στο εφετείο.

Ο εν λόγω υπάλληλος έχει κριθεί πρωτόδικα ένοχος για εµπο-
ρία ανθρώπων κατ’ επάγγελµα προς τέλεση γενετήσιων πρά-
ξεων, τελεσθείσα κατά συρροή αναφορικά µε τη δεκαεννιάχρονη
τότε καταγγέλλουσα. Παράλληλα, καταδικαστική ήταν η από-
φαση για την κατηγορία της ενδοοικογενειακής σωµατικής βλά-
βης κατ’ εξακολούθηση και για οπλοχρησία κατ’ εξακολούθηση.
Μιλάµε για τρεις κατηγορίες. Το γεγονός ότι ο εν λόγω αστυνο-
µικός άσκησε έφεση η οποία έχει ανασταλτικό χαρακτήρα και κα-
τάφερε να µην οδηγηθεί στη φυλακή ή ότι είχε µηνύσει την
καταγγέλλουσα, µε αποτέλεσµα να συρθεί το θύµα στα δικαστή-
ρια, ωχριούν µπροστά στη θεσµική παράλυση που εκτυλίχθηκε
αυτές τις µέρες.

Δεν νοείται ο θεσµός που συνταγµατικά επιφορτίζεται µε την
ασφάλεια και την προστασία των πολιτών να µην επαγρυπνά και
να µην προωθεί τουλάχιστον τις απαραίτητες διαδικασίες που
σχετίζονται µε τις περιπτώσεις επανόδου υπαλλήλων στην υπη-
ρεσία, ώστε να αποφεύγονται περιπτώσεις τερµατισµού της δια-
θεσιµότητας µε επιστροφή στην υπηρεσία για υπαλλήλους που
έστω και πρωτόδικα έχουν καταδικαστεί για αδικήµατα υψηλής
ηθικής απαξίας.

Κύριε Υπουργέ, αυτή η ερώτηση ήταν στις 17 Φλεβάρη. Για να
βοηθήσω τον διάλογο να πω ότι στις 18 Φλεβάρη ο Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος, ο κ. Μαρινάκης, απάντησε στο briefing σε ερώτηση
σχετικά µε το συγκεκριµένο περιστατικό. Νοµίζω ότι θα βοη-
θούσε να µην επαναλάβετε αυτά που είπε κ. Μαρινάκης, δηλαδή:
Πρώτον να µη µας πείτε ότι φταίει το παλιό πειθαρχικό -είναι πει-
θαρχικό του 2008-, ότι είναι άλλης κυβέρνησης, δικής σας κυβέρ-
νησης ήταν το παλιό πειθαρχικό. Δεύτερον, ξέρετε ότι έχετε
παραβιάσει το παλιό πειθαρχικό γιατί το παλιό πειθαρχικό στο
άρθρο 48 λέει ότι «η πειθαρχική δίκη είναι αυτοτελής και ανεξάρ-
τητη από την ποινική ή άλλη δίκη» και στο άρθρο 3 ότι «σε κάθε
περίπτωση δεν επιτρέπεται αναστολή όταν το πειθαρχικό παρά-
πτωµα προκάλεσε δηµόσιο σκάνδαλο ή θίγει σοβαρά το κύρος
της υπηρεσίας». Η χειρότερη παραβίαση που έχετε κάνει, ακόµα
και µε το παλιό πειθαρχικό, είναι ότι ενώ λέει στο άρθρο 26 πα-
ράγραφος 14 ότι η ΕΔΕ πρέπει να διεξάγεται µέσα σε διάστηµα

που δεν υπερβαίνει τους δύο µήνες και µπορεί να πάρει µια πα-
ράταση για άλλους δύο µήνες, εσείς ξεκινήσατε ένα πειθαρχικό
τον Ιούλιο του 2021, τον Δεκέµβρη του 2022 βγήκε καταδικαστική
απόφαση και βγάλατε απόφαση τον Δεκέµβρη του 2024. Δηλαδή
βγάλατε απόφαση δύο χρόνια µετά την καταδίκη του για σωµα-
τεµπορία. Σας πήρε δύο χρόνια, ενώ έχετε καταδικασµένο για
σωµατεµπορία, να βγάλετε απόφαση.

Με βάση αυτά, ρωτάω:
Με ποιο σκεπτικό δεν έχει αποταχθεί ο εν λόγω αστυνοµικός

υπάλληλος από τη στιγµή που το µεικτό ορκωτό δικαστήριο έχει
επιβάλει ποινή κάθειρξης πεντέµισι ετών µετά την καταδίκη του
κατά πλειοψηφία για το αδίκηµα της σωµατεµπορίας;

Με ποια διαδικασία ο εν λόγω αστυνοµικός επέστρεψε στην
υπηρεσία του, όντας καταδικασµένος για µαστροπεία και άλλα
αδικήµατα;

Τι σκοπεύει να κάνει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σας,
ώστε να διορθωθεί αυτό το πρόδηλο σφάλµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο, για να απαντήσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, θα πω για ακόµα µία φορά σε αυτήν την Αί-
θουσα ότι πάγια και αδιαπραγµάτευτη θέση του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη ως προς τον τρόπο τέλεσης των καθη-
κόντων του ένστολου προσωπικού είναι η απόλυτη και απαρέ-
γκλιτη τήρηση της θεµελιώδους αρχής της νοµιµότητας, µε βάση
την οποία πρέπει να λειτουργούµε όλοι και από την οποία πρέπει
να εκπορεύονται όλες οι ενέργειες του οργάνου. Κάθε παράβασή
της συνιστά ποινικές και πειθαρχικές παραβάσεις, συνέπειες, που
διερευνώνται πάντοτε µε έρευνα η οποία γίνεται µε µεγάλη αυ-
στηρότητα και µεγάλη προσοχή.

Στη συγκεκριµένη υπόθεση διατάχθηκε από το Αρχηγείο της
Ελληνικής Αστυνοµίας η διενέργεια ένορκης διοικητικής εξέτα-
σης σε βάρος του εµπλεκόµενου αστυνοµικού αµέσως µετά τη
σύλληψη και τον σχηµατισµό ποινικής δικογραφίας για µία σειρά
από αδικήµατα. Η ΕΔΕ περαιώθηκε, το σχετικό υλικό εστάλη πριν
από τη λήψη απόφασης στον Συνήγορο του Πολίτη, προκειµένου
να αποφανθεί ως προς την πληρότητα της έρευνας από τυπικής
και ουσιαστικής πλευράς. Ο Συνήγορος του Πολίτη αποφάνθηκε
ότι δεν έχρηζε η ΕΔΕ κάποιας συµπλήρωσης και ως εκ τούτου ο
αστυνοµικός παραπέµφθηκε στο πρωτοβάθµιο πειθαρχικό συµ-
βούλιο µε το ερώτηµα επιβολής ποινής απόδειξης. Στη συνέχεια
µε απόφαση του πρωτοβάθµιου πειθαρχικού συµβουλίου επιβλή-
θηκε σε αυτόν η ποινή της απόταξης. Εκκρεµεί, όµως, η τυχόν
άσκηση προσφυγής από αυτόν -υπάρχουν αυτές οι διατάξεις-
στο δευτεροβάθµιο πειθαρχικό συµβούλιο. 

Πρέπει να σας πω ότι σε αυτήν την υπόθεση εξαντλήθηκαν όλα
τα εκ του νόµου προβλεπόµενα χρονικά διαστήµατα ως προς τη
λήψη του διοικητικού µέτρου της διαθεσιµότητας, τόσο κατά τον
χρόνο που αυτός εστερείτο της ελευθερίας του εξαιτίας της προ-
σωρινής του κράτησης, όσο και µετά την αποφυλάκισή του.
Ωστόσο ξεκαθαρίζουµε απόλυτα ότι πρόθεση του Υπουργείου
είναι να τροποποιηθεί το θεσµικό πλαίσιο ως προς το ανώτατο
χρονικό διάστηµα της διαθεσιµότητας, έτσι ώστε να καλύπτει και
τον χρόνο µέχρι την έκδοση αµετάκλητης απόφασης.

Σε κάθε περίπτωση, σας λέω ότι η προανακριτική και ανακρι-
τική διοικητική διαδικασία διέπεται από την αρχή της µυστικότη-
τας. Συνεπώς δεν µπορούµε να πούµε περισσότερα ως προς τα
αδικήµατα και τα πραγµατικά περιστατικά της συγκεκριµένης
υπόθεσης. Θα σας πω επίσης ότι πολιτική βούληση είναι -και
αυτό έγινε στην προκειµένη περίπτωση- ότι κάθε ποινική και πει-
θαρχική διερεύνηση πρέπει πάντοτε να γίνεται µε βάση τις αρχές
της αµεροληψίας, της ταχύτητας, της αποτελεσµατικότητας και
της δίκαιης έρευνας.

Στη δευτερολογία µου θα σας πω περισσότερα για το θεσµικό
πλαίσιο, τι έχει γίνει και τι δεν έχει γίνει από άλλες παρατάξεις
και τις δικές σας. Εσείς µπορείτε να µας πείτε εάν έχετε κάνει
κάτι σε σχέση µε το Πειθαρχικό Δίκαιο, αν έχετε κάνει κάποια
πρόταση, αν στον χρόνο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ είχατε κάνει
κάτι άλλο. Εγώ θα σας πω και θα σας απαριθµήσω τι έχουµε
κάνει για το Πειθαρχικό Δίκαιο των αστυνοµικών.

8242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, συζη-

τάµε κάτι το οποίο σε µία δηµοκρατική χώρα θα ήταν αδιανόητο,
δεν θα έπρεπε να το συζητάµε. Συζητάµε ότι ένας αστυνοµικός
καταδικασµένος πρωτόδικα πεντέµισι χρόνια για µαστροπεία
αυτήν τη στιγµή υπηρετεί στην Ελληνική Αστυνοµία. Συζητάµε
την ιστορία άλλης µιας συγκάλυψης η οποία θολώνει τα όρια
ανάµεσα στο οργανωµένο έγκληµα και το κράτος. Αυτό συζη-
τάµε.

Και µου λέτε ότι µέσα σε αυτό το πλαίσιο, που κάνετε ό,τι θέ-
λετε, εντελώς ανεξέλεγκτοι, δεν θα µπορούσατε έναν άνθρωπο
καταδικασµένο για µαστροπεία να µην τον έχετε στην Ελληνική
Αστυνοµία.

Και να σας ρωτήσω, λοιπόν, τι εµπιστοσύνη µπορεί να έχει
αυτήν τη στιγµή απέναντι στην Ελληνική Αστυνοµία µια κακοποι-
ηµένη γυναίκα; Τι σήµα δίνετε σε µία κακοποιηµένη γυναίκα όταν
δείχνετε ότι κάποιος καταδικασµένος για µαστροπεία είναι ακόµη
αυτήν τη στιγµή στην Ελληνική Αστυνοµία;

Και να σας ρωτήσω και κάτι άλλο. Ο συγκεκριµένος, σχετικά
πρόσφατα, είχε κάνει µια ανάρτηση στα social media. Θα σας
διαβάσω αποσπάσµατα, µεταξύ άλλων, της ανάρτησής του:
«Ποιος Υπουργός είναι φίλος και έχει στενές επαφές µε τον αρ-
χιµαφία της Greek Mafia;» Καταδικασµένος αστυνοµικός τα γρά-
φει αυτά, δηµόσια: «Θα πάω µέσα χαµογελώντας, παίρνοντας
µαζί µου όλους όσους πραγµατικά ασχολούνται µε εµπορία αν-
θρώπων».

Έχετε βγει στα κεραµίδια και λέτε ότι η Αντιπολίτευση καλλιερ-
γεί την τοξικότητα, καλλιεργεί την τοξικότητα επειδή σας µιλάµε
για συγκάλυψη για τα Τέµπη. Και εδώ έχουµε έναν αστυνοµικό
που γράφει δηµόσια ότι Υπουργός της Κυβέρνησης έχει σχέσεις
µε τον αρχιµαφία της Greek Mafia και είναι Παρασκευή. Είναι Πα-
ρασκευή εδώ, δεν υπάρχει πρόβληµα. Και έρχεστε και µε ρωτάτε
ξανά, να πάµε την κουβέντα στο πειθαρχικό και τι αλλαγές κά-
ναµε στο πειθαρχικό.

Σας το διάβασα το πειθαρχικό, κύριε Υπουργέ, το ξέρουµε το
πειθαρχικό. Και µε βάση το πειθαρχικό του 2008, το πειθαρχικό
της Νέας Δηµοκρατίας, ο συγκεκριµένος άνθρωπος δεν θα
έπρεπε σήµερα να είναι στην Aστυνοµία -καταδικασµένος, πεντέ-
µισι χρόνια. Σας διάβασα τις παραγράφους από το πειθαρχικό
και κάνατε ότι δεν ακούσατε και µας ρωτάτε τι κάναµε εµείς στο
πειθαρχικό.

Να σας πω τι κάναµε. Δεν είχαµε καταδικασµένο µαστροπό
στην Αστυνοµία. Δεν είχαµε. Αυτό κάναµε. Και σας ξαναλέω τους
χρόνους, γιατί είπατε για την ΕΔΕ αλλά δεν είπατε τους χρόνους.
Δεν είπατε ότι η ΕΔΕ ξεκίνησε 15 Ιουλίου του 2021 και ενώ θα
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί σε συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα
και ενώ τον Δεκέµβρη του 2022 βγήκε καταδικαστική απόφαση -
έχετε από τον Δεκέµβρη του 2022 καταδικαστική απόφαση- βγά-
λατε εσείς απόφαση απόταξης τον Δεκέµβρη του 2024.

Επίσης, το επιχείρηµά σας ότι είναι µυστική η διαδικασία των
πειθαρχικών, καταλαβαίνετε ότι εκθέτει τον κ. Μαρινάκη, γιατί ο
κ. Μαρινάκης βγήκε στο briefing και είπε κανονικά τα πάντα.

Άρα, µάλλον, δεν είναι τόσο µυστική και µάλλον χρησιµοποιείτε
εσείς το επιχείρηµα της µυστικότητας για να καλυφθείτε και να
µη δώσετε απαντήσεις, γιατί –ξαναλέω- το παλιό πειθαρχικό της
Νέας Δηµοκρατίας, όχι κάποιου άλλου, ήταν ένα πειθαρχικό, το
οποίο θα επέτρεπε αυτήν τη στιγµή ο συγκεκριµένος να µην είναι
στη θέση του.

Αλλά τι έχουµε; Έχουµε µία Ελληνική Αστυνοµία που έχει κα-
ταδικασµένο µαστροπό κανονικά, έχουµε τους τέσσερις από την
υπόθεση του Μανιουδάκη στα Χανιά, που είναι κατηγορούµενοι
από την εισαγγελία για ανθρωποκτονία και είναι κανονικά στη
θέση τους -δεν τρέχει τίποτα- και έχουµε υποθέσεις, συνήθως
υπόπτων, που θέλετε να τις τρέχετε σαν λάφυρο, όπως ο Νίκος
Ρωµανός, που µε ένα µισό αποτύπωµα ο άνθρωπος είναι κανο-
νικά φυλακή. Και ο άλλος, πεντέµισι χρόνια µαστροπός, δεν έχει
µπει µια µέρα φυλακή. Και δεν τρέχει τίποτα.

Γι’ αυτό σας λέµε ότι και στη συγκεκριµένη υπόθεση αυτό που

κάνετε είναι µια συγκάλυψη, µια συγκάλυψη η οποία όµως, πέρα
όλων των άλλων, ξεκάθαρα πια, δίνει ένα σήµα ανοχής και συ-
νεργασίας µε το οργανωµένο έγκληµα και θολώνει ακόµα περισ-
σότερο τα όρια ανάµεσα σε µία δηµοκρατική συντεταγµένη
πολιτεία και το οργανωµένο έγκληµα. Και έχετε τεράστιες ευθύ-
νες γι’ αυτήν την κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο
στον κύριο Υπουργό, να κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα πέντε
µέλη από την Ένωση Σπετσιωτών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ευχόµαστε καλές αποκριές. Και πρέπει να σας έχουν εξη-
γήσει οι συνεργάτες µας ότι σήµερα βλέπετε µία διαδικασία που
λέγεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Γι’ αυτό βλέπετε έναν Βου-
λευτή να ερωτά και έναν Υπουργό να απαντά, για θέµατα που
κρίνει ο Βουλευτής ότι απασχολούν είτε την περιφέρειά του είτε
γενικότερα. Και να σας πω, επίσης, ότι η συνεδρίαση αυτή µέσα
από το κανάλι της Βουλής µεταδίδεται απευθείας στον ελληνικό
λαό. 

Σας τα λέω αυτά για να µην έχετε απορίες γι’ αυτά που βλέ-
πετε, αν και σας έχουν εξηγηθεί από τους συνεργάτες µας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, σας εξήγησα και στην πρωτολογία µου -και
το ξαναλέω- ότι είναι προτεραιότητά µας να ελέγχουµε κάθε πα-
ράνοµη, κάθε αντικανονική συµπεριφορά αστυνοµικού και αυτό
επιβάλλεται πάνω απ’ όλα για την προάσπιση του κύρους του θε-
σµού της Ελληνικής Αστυνοµίας. Ελέγχουµε κάθε υπόνοια παρα-
βατικής συµπεριφοράς, πάντοτε, όµως, µε τους κανόνες που
υπάρχουν της ποινικής και πειθαρχικής διοικητικής διαδικασίας.

Λοιπόν, εδώ να δούµε τι έχει γίνει, αφού αµφισβητείτε εσείς
κάποια πράγµατα αυτονόητα. Να σας πω, λοιπόν, τι έχει κάνει η
Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων το 2024 και για καταγγελίες
που έχουν γίνει; Έγινε αποδέκτης χιλίων εκατόν ενενήντα επτά
καταγγελιών, που δεν αφορούσαν µόνο αστυνοµικούς υπαλλή-
λους, αλλά και αστυνοµικούς υπαλλήλους και γενικότερα δηµο-
σίους υπαλλήλους και άλλες κατηγορίες πολιτών. Δέχθηκε τέσ-
σερις χιλιάδες πεντακόσιες κλήσεις στο τηλεφωνικό της κέντρο,
πραγµατοποίησε εκατόν ογδόντα επτά συλλήψεις, από τις οποίες
εκατό αφορούσαν περιπτώσεις ιδιωτών και τριάντα πέντε αστυ-
νοµικών υπαλλήλων και σαράντα οκτώ άλλες κατηγορίες δηµο-
σίων υπαλλήλων. Αυτό έκανε η Υπηρεσία Εσωτερικών Υποθέ-
σεων. Διενήργησε πενήντα µία αυτόφωρες διαδικασίες, εξάρ-
θρωσε είκοσι δύο εγκληµατικές οργανώσεις. Επίσης, προχώρησε
µέσα στο 2024 στην απόταξη εβδοµήντα οκτώ αστυνοµικών.

Ποια συγκάλυψη λέτε και τι πράγµατα λέτε και ανακαλύπτετε
παντού;

Να πούµε τώρα ως προς τις νοµοθετικές παρεµβάσεις: Εσείς,
για το θέµα του Πειθαρχικού Δικαίου, όχι µόνο τη διάταξη της
Νέας Δηµοκρατίας του 2008 που υπήρχε για το Πειθαρχικό Δί-
καιο των Αστυνοµικών δεν την τροποποιήσατε ποτέ στα πέντε
χρόνια διακυβέρνησής σας, αλλά δεν φέρατε ούτε µία πρόταση
νόµου για τροποποίηση του Πειθαρχικού Δικαίου.

Να σας πω τι έκανε, όµως, αυτή η Κυβέρνηση µετά το 2008.
Με το άρθρο 188 του ν.4662/2020 ενισχύσαµε τις ανακριτικές αρ-
µοδιότητες του Συνηγόρου του Πολίτη, δίνοντάς του τη δυνατό-
τητα να κάνει πιο αποτελεσµατικά την αποστολή του ως Εθνικός
Μηχανισµός Διερεύνησης Περιστατικών Αυθαιρεσίας. Το γεγο-
νός ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση έχει επιληφθεί ο Συνήγορος
του Πολίτη, αυτό το αντιπαρήλθατε.

Πάµε, λοιπόν, δεύτερη τροποποίηση: Στις 5-10-2024 τέθηκε σε
ισχύ το π.δ.61/2024 µε στόχο τον εκσυγχρονισµό και την ολική
αναµόρφωση του π.δ.120/2008 Πειθαρχικό Δίκαιο Αστυνοµικού
Προσωπικού –για αυτό το οποίο εσείς δεν κάνατε ποτέ τίποτα και
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το οποίο ερµηνεύετε σήµερα κατά το δοκούν- µε κύριους άξονες
–ποια είναι η τροποποίηση- αποµάκρυνση από την ενεργό υπη-
ρεσία των ένστολων που έχουν διαπράξει σοβαρά ποινικά και πει-
θαρχικά παραπτώµατα, την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση
περιστατικών διαφθοράς, τη µείωση των γραφειοκρατικών δια-
δικασιών και την ταχύτερη απονοµή της πειθαρχικής δικαιοσύ-
νης. 

Ενδεικτικά, µε τις νέες διατάξεις επικαιροποιούνται οι προβλε-
πόµενες ποινές επί πειθαρχικών παραπτωµάτων έτσι ώστε να
συµβαδίζουν µε τα αδικήµατα του Ποινικού Κώδικα. Προβλέπεται
υποχρεωτική διαθεσιµότητα του προσωπικού σε βάρος του
οποίου ασκείται ποινική και πειθαρχική δίωξη για ιδιαιτέρως σο-
βαρά ποινικά αδικήµατα και προβλέπεται η υποχρεωτική από-
ταξη, ανεξάρτητα από την εκδίκαση της πειθαρχικής υπόθεσης,
εκείνου του προσώπου που καταδικάζεται απαρέγκλιτα µε από-
φαση ποινικού δικαστηρίου για κακουργήµατα και για ορισµένα
ιδιαιτέρως σοβαρά πληµµελήµατα.

Ήδη σας ανέφερα ότι, αυτό που εσείς παρουσιάζετε και ως
πρόβληµα της συγκεκριµένης υπόθεσης, δηλαδή το ανώτατο
χρονικό όριο της διαθεσιµότητας για είκοσι τέσσερις µήνες, είναι
πρόθεση του Υπουργείου να αλλάξουµε και αυτήν τη διάταξη,
έτσι ώστε να υπάρχει µεγαλύτερο χρονικό όριο διαθεσιµότητας,
ακριβώς για να αντιµετωπίσει αυτά τα φαινόµενα.

Εσείς λέτε ότι αυτό είναι το πρόβληµα -και αυτό είναι το πρό-
βληµα στην προκειµένη υπόθεση- αλλά υπάρχουν κανόνες και
υπάρχουν και δεύτεροι βαθµοί. Θα σας πω, λοιπόν, επίσης ότι το
προγενέστερο -και το τονίζω- Πειθαρχικό Δίκαιο ήταν το 2008 -
το ξαναλέω- επί Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν το αλ-
λάξατε ποτέ. Και, επίσης, να σας πω ότι µε το υπό διαβούλευση
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη προβλέπε-
ται και η ίδρυση της νέας Διεύθυνσης Δεοντολογίας και Εσωτε-
ρικού Ελέγχου, µε στόχο να ενισχύσει ακόµα περισσότερο την
εµπιστοσύνη των πολιτών.

Τώρα, επειδή αναφερθήκατε σε διάφορα περιστατικά αστυνο-
µικής βίας, να σας πω έναν αριθµό, από το 2015 έως το 2018, εί-
χαµε τριακόσια έντεκα περιστατικά καταγγελλόµενης αστυνοµι-
κής βίας σε βάρος πολιτών.

Να σας θυµίσω κοινοβουλευτικό έλεγχο που είχατε για αστυ-
νοµική βία και είχατε σαράντα µέσα κοινοβουλευτικού ελέγχου
στα πέντε χρόνια την περίοδο που εσείς είχατε καταργήσει την
αυθαιρεσία και δεν τροποποιήσατε καµία διάταξη ποτέ για το Πει-
θαρχικό Δίκαιο. Να σας θυµίσω επίκαιρες ερωτήσεις Βουλευτών
σας για αστυνοµική βία, της Βασιλικής Κατριβάνου. Εν πάση πε-
ριπτώσει, να σας θυµίσω την Επιτροπή Αλιβιζάτου και τι έλεγε
για την αστυνοµική βία επί των ηµερών σας και πολλά άλλα.
Μπορώ να συνεχίσω να µιλάω για πολύ ώρα. Και έρχεστε σήµερα
να µας κάνετε µάθηµα για το αν εµείς έχουµε Πειθαρχικό Δίκαιο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν κάνετε εσείς έλεγ-
χο, εγώ κάνω. Τα έχετε µπερδέψει.

Για την υπόθεση αν θέλετε πείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Εν πάση περιπτώσει …
Να σας πούµε, λοιπόν, το εξής και κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Εµείς στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη σεβό-
µαστε τις αποφάσεις όλων των αρµοδίων οργάνων ποινικής και
πειθαρχικής διαδικασίας. Δεν σταµατάµε, όµως, ποτέ τη διερεύ-
νηση κάθε παράνοµης πράξης αστυνοµικού. Όµως ο νοµικός µας
πολιτισµός επιβάλλει κάποια πράγµατα, κύριε Ηλιόπουλε. Μας
επιβάλλει να σεβόµαστε και τα δικαιώµατα των εγκαλουµένων και
πάντοτε πρέπει να εφαρµόζονται αναλογικά και οι διατάξεις του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας και της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δι-
καιωµάτων του ανθρώπου και προβλέπει και δεύτερους βαθµούς,
ξέρετε.

Ελπίζω, όµως, να συµφωνήσουµε, γιατί παρουσιάζετε µία άλλη
εικόνα για τους αστυνοµικούς, ότι αυτά τα περιστατικά που ανέ-
φερα και εγώ των τριάντα πέντε αστυνοµικών που συνελήφθηκαν
ή των εβδοµήντα οκτώ που αποτάχθηκαν δεν µπορούν να αµαυ-

ρώσουν το συνολικό έργο που κάνει η Ελληνική Αστυνοµία και το
σύνολο των Ελλήνων αστυνοµικών που πραγµατικά δίνουν τη
µάχη κάθε µέρα για να προστατέψουν, για να ενισχύσουν το αί-
σθηµα ασφάλειας των πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Πριν πάµε στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση, στην

οποία θα απαντήσει η Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας κ. Σοφία Ζαχαράκη, να σας ενηµερώσω τα εξής:

Έχουν διανεµηθεί ηλεκτρονικά στην διαδικτυακή ιστοσελίδα
της Βουλής των Ελλήνων όπως και στα Τµήµατα Έκδοσης Πρα-
κτικών και Εντύπων, απ’ όπου µπορείτε να τα αναζητήσετε, τα
Πρακτικά των συνεδριάσεων της Ολοµέλειας της Βουλής της Πα-
ρασκευής 8 Νοεµβρίου 2024 (Συνεδρίαση Κ’), της Δευτέρας 11
Νοεµβρίου 2024 (Συνεδρίαση ΚΑ’), της Τρίτης 12 Νοεµβρίου
2024 (Συνεδρίαση ΚΒ’), της Τετάρτης 13 Νοεµβρίου 2024 (Συνε-
δρίαση ΚΓ’) και ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, τα Πρα-

κτικά της Παρασκευής 8 Νοεµβρίου 2024 (Συνεδρίαση Κ’), της
Δευτέρας 11 Νοεµβρίου 2024 (Συνεδρίαση ΚΑ’), της Τρίτης 12
Νοεµβρίου 2024 (Συνεδρίαση ΚΒ’), της Τετάρτης 13 Νοεµβρίου
2024 (Συνεδρίαση ΚΓ’) επικυρώθηκαν.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η υπ’ αριθµόν
550/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
κ. Γεωργίου Μουλκιώτη, ενώ επίσης δεν θα συζητηθεί λόγω
αναρµοδιότητας η µε αριθµό 555/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Αλέξανδρου Καζαµία.

Και συνεχίζουµε µε την τελευταία, όπως προανέφερα, για σή-
µερα επίκαιρη ερώτηση. Είναι η τέταρτη µε αριθµό 546/17-2-2025
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Για τα Κέντρα Δηµιουργικής
Απασχόλησης Παιδιών - Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παι-
διών µε Αναπηρία των δήµων και τη συνέχιση της λειτουργίας
τους».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, τα ΚΔΑΠ και αντίστοιχα τα ΚΔΑΠ/ΜΕΑ των

δήµων είναι µία πολύ βασική ανάγκη για τις εργατικές λαϊκές οι-
κογένειες, καθώς πρωταρχικά είναι απαραίτητα για τη σωστή ψυ-
χοσωµατική ανάπτυξη και την οµαλή κοινωνικοποίηση του παι-
διού, ενώ συνάµα δίνουν ανακούφιση στους εργαζόµενους γο-
νείς, στηρίζουν την οικογένεια του παιδιού µε αναπηρία, καλύ-
πτοντας σε πάρα πολλές περιπτώσεις και τις εκπαιδευτικές
ανάγκες ανηλίκων και ενηλίκων λόγω των τεράστιων ελλείψεων
σε δηµόσιες µονάδες ειδικής αγωγής. Παρ’ όλα αυτά, οι δοµές
αυτές µε βάση τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις προ-
ϋποθέσεις των ευρωπαϊκών προγραµµάτων που ακολουθούν
πιστά διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις συνεχίζουν να έχουν χα-
ρακτήρα προσωρινότητας ενώ οι εργαζόµενοι είναι συµβασιού-
χοι εδώ και πάνω από είκοσι χρόνια µε συνεχείς ανανεώσεις
ετήσιων συµβάσεων εργασίας.

Το αποτέλεσµα αυτού του χαρακτήρα προσωρινότητας των
δοµών είναι ότι η προβλεπόµενη για το 2025 λήξη της συγχρη-
µατοδοτούµενης συνδροµής µέσω ΕΣΠΑ, κάνει ορατό τον κίν-
δυνο διακοπής της λειτουργίας τους, κάτι που φυσικά θα πλήξει
παιδιά και γονείς, δηλαδή τις εργατικές λαϊκές οικογένειες και
τους ίδιους τους εργαζοµένους, που στο µεράκι τους και στην
αγάπη τους στηρίζεται η λειτουργία των ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΑµεΑ
των δήµων, παρά την υποχρηµατοδότηση και την υποστελέχωση,
δηλαδή τη συνολικότερη υποβάθµιση µε ευθύνη διαχρονικά όλων
των κυβερνήσεων.

Την ίδια στιγµή βέβαια, η Κυβέρνηση, όπως και όλες οι προ-
ηγούµενες, ενισχύει την ανάπτυξη των ιδιωτικών δοµών χρηµα-
τοδοτώντας τις υποδοµές τους µε χρήµα που προέρχεται από

8244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τον λαό σε βάρος των δηµόσιων δηµοτικών δοµών, των νέων ζευ-
γαριών και τελικά των ίδιων των παιδιών. Απόδειξη είναι ότι σύµ-
φωνα µε στοιχεία της ΕΕΤΑΑ από τα πενήντα τρεις χιλιάδες
ογδόντα οκτώ ενεργά vouchers για την τρέχουσα χρονιά 2024-
2025 το 86% της χρηµατοδότησης κατευθύνθηκε σε ιδιώτες και
µόλις το 14% στις δηµόσιες δοµές. Ταυτόχρονα, µε την πολιτική
αυτή των vouchers που αποτελεί ευρωενωσιακή Οδηγία και η
οποία έχει υιοθετηθεί κατά σειρά από όλες τις κυβερνήσεις, µέ-
νουν εκτός ΚΔΑΠ τα τελευταία χρόνια πάνω από εξήντα χιλιάδες
παιδιά τον χρόνο, που καταθέτουν πλήρη φάκελο οι γονείς τους.
Σύµφωνα πάντα επαναλαµβάνουµε τα στοιχεία της ΕΕΤΑΑ. 

Τον κίνδυνο διακοπής λειτουργίας των ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΑµεΑ
των δήµων επισηµαίνουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, καθώς και την
έλλειψη οποιασδήποτε δέσµευσης της Κυβέρνησης και δικής
σας ως αρµόδιας Υπουργού για τη συνέχιση της λειτουργίας των
ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΑµεΑ των δήµων και την αναγκαία αναβάθµισή
τους. 

Άλλωστε, κάνοντας µία παρένθεση, σας έχουν ζητήσει αρκετές
φορές να υπάρξει συνάντηση ανάµεσα σε εσάς και την ΠΑΣΕΚ-
ΔΑΠ και δεν τους έχετε δώσει απάντηση µέχρι σήµερα. 

Πρόκειται, λοιπόν, για αναβάθµιση που αφορά στη διεύρυνση
των δηµοσίων δοµών, ώστε να καλύπτονται καθολικά οι ανάγκες
όλων των παιδιών, χωρίς κόφτες και αποκλεισµούς, όπως και στη
µονιµοποίηση όλων των συµβασιούχων για την κάλυψη όλων των
αναγκών σε µόνιµο εκπαιδευτικό, παιδαγωγικό και βοηθητικό
προσωπικό σας. 

Ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ: Ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση για τη συνέχιση µε σύγχρονους όρους της
λειτουργίας των δηµόσιων δηµοτικών δοµών ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ
ΑµεΑ µε την απαιτούµενη κρατική χρηµατοδότηση, µετά και τη
λήξη της χρηµατοδότησης το 2025, την κατάλληλη υλικοτεχνική
υποδοµή, την κατάλληλη στέγαση µε όλο το απαιτούµενο µόνιµο
προσωπικό, τη µονιµοποίηση όλων των συµβασιούχων, ώστε να
καλύπτονται καθολικά οι ανάγκες όλων των παιδιών και βέβαια
να µην µεταφερθεί η ευθύνη λειτουργίας των δοµών στα υποχρη-
µατοδοτούµενα ταµεία των δήµων ή ακόµα χειρότερα στα αντα-
ποδοτικά τέλη των δηµοτών για να καλυφθούν µερικώς αυτές οι
ανάγκες; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο «Εκπαιδευτήρια Απόστολος
Παύλος» Θεσσαλονίκης (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας στον κ.
Συντυχάκη. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι η τελευταία επίκαιρη ερώτηση, αλλά τουλάχιστον νοµίζω
ότι κλείνουµε µε ένα θέµα το οποίο αφορά και τα παιδάκια τα
οποία σήµερα συµµετέχουν και παρακολουθούν από τη Θεσσα-
λονίκη και βέβαια τις Σπετσιώτισσες και τους Σπετσιώτες, οι
οποίοι ξέρω ότι ενδιαφέρονται πάρα πολύ και για το ζήτηµα της
εναρµόνισης επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής, το οποίο
είναι και η ουσία της λειτουργίας και των Κέντρων Δηµιουργικής
Απασχόλησης, για να µπορεί εργαζόµενο ζευγάρι, µητέρα ή µπα-
µπάς, οι οποίοι πρέπει να παραµείνουν και το απόγευµα ή του-
λάχιστον τις ώρες λειτουργίας, ιδίως όταν δεν µιλάµε για παιδιά
τυπικής ανάπτυξης και ΚΔΑΠ γίνεται ΑµεΑ και ένα µέτρο κοινω-
νικοποίησης, σταθερής ανάπτυξης δεξιοτήτων και ουσιαστικής
παρέµβασης στην οικογενειακή πολιτική. 

Άρα, στην εικόνα της εγκατάλειψης ή, τέλος πάντων, του αβέ-
βαιου µέλλοντος έχω να απαντήσω πολύ σταθερά από την πρω-
τολογία µου ότι όχι µόνο δεν εγκαταλείπουµε, αλλά θα συνεχί-

σουµε να ενισχύουµε και θα αποδείξω µε αριθµούς –και, βέβαια,
το αφήνω στη λογοδοσία και στην αξιολόγηση όσων µας ακούν
αυτή τη στιγµή- το πώς δεν θα εγκαταλειφθεί ο θεσµός των Κέ-
ντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης και για τα παιδιά τυπικής ανά-
πτυξης και για τα παιδιά µε αναπηρία τόσο σε επίπεδο χρηµα-
τοδότησης, αλλά και σε διεύρυνση ωφελούµενων.

Η Κυβέρνηση έχει, ούτως ή άλλως, έναν σταθερό στόχο, έναν
βασικό στόχο, τη διασφάλιση της πρόσβασης των παιδιών και
των µεγαλύτερων ατόµων –το λέω επειδή το θέσατε και στην
ερώτησή σας- µε ιδιαίτερο διακριτό ρόλο το κοµµάτι των ατόµων
µε αναπηρία. Έχει συνεχή σκοπό το να µπορέσουµε να ενι-
σχύουµε συνέχεια την παροχή υπηρεσιών, κυρίως στα άτοµα µε
αναπηρία, δίνοντας πραγµατική, ουσιαστική και σταθερή στήριξη
στις οικογένειες, µε ένα σταθερό και διαρκώς εξελισσόµενο πλαί-
σιο.

Ούτως ή άλλως, κύριε Συντυχάκη, θέλω να ενηµερώσω –και
όσες και όσους µας παρακολουθούν- ότι το Υπουργείο µας και
το Εθνικό Κέντρο Αλληλεγγύης είναι το σηµείο επαφής για την
πολιτική του «Child Guarantee», την εγγύηση για το παιδί. Πρό-
κειται για µια ευρωπαϊκή πολιτική. Ξέρω ότι δεν θα συµφωνή-
σουµε για το θέµα της ευρωπαϊκής πολιτικής. Θα συµφωνή-
σουµε, όµως, ότι πρέπει να υπάρχουν οριζόντιες υποχρεώσεις
στα κράτη-µέλη για το πώς φερόµαστε στα παιδιά, στη µικρότερη
ή τη µεγαλύτερη ηλικία. Δίνουµε, λοιπόν, ιδιαίτερη έµφαση και
στην ηλικία, στα πρώτα έτη, στους πρώτους µήνες ζωής και στη
στήριξη των οικογενειών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Πάµε λίγο στο δια ταύτα. Η χρηµατοδότηση του προγράµµα-
τος των voucher -κι έχω εδώ τα στοιχεία, τα οποία θα τα κατα-
θέσω, τα έχετε σίγουρα από την ΕΕΤΑΑ, αλλά από την άλλη καλό
είναι να πάρετε και τη δική µας παρακαταθήκη- αυξάνεται κάθε
χρόνο. Για το 2024 και το 2025, ο συνολικός προϋπολογισµός
ανήλθε το καλοκαίρι σε 379,2 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι το σύνολο
των voucher που δόθηκαν σε βρεφονηπιακούς σταθµούς και σε
παιδικούς σταθµούς και σε ΚΔΑΠ Τυπικής Ανάπτυξης και σε
ΚΔΑΠ ΑµεΑ. 

Πόσο ήταν το 2023; Ήταν 341,2 εκατοµµύρια ευρώ. Χρονιά µε
τη χρονιά, λοιπόν, προσπαθούµε να εξαντλούµε τα συγχρηµατο-
δοτούµενα, που είναι συγκεκριµένος προϋπολογισµός από τα ευ-
ρωπαϊκά χρήµατα, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, αλλά
και τον τακτικό προϋπολογισµό, για να καταλαβαίνουν και τα παι-
διά πόσα λεφτά δίνει κάθε Υπουργείο στα προγράµµατα αυτά,
έτσι ώστε να έχουµε περισσότερους ωφελούµενους, περισσότε-
ρες οικογένειες που θα πάρουν αυτό το voucher στο χέρι. 

Αυτή, λοιπόν, η αυξητική τάση δεν είναι τυχαία. Δείχνει και την
πολιτική βούληση, αλλά και τη σταθερή προσήλωση στο να εξα-
σφαλίσουµε τη βιωσιµότητα και την αναβάθµιση αυτών των
δοµών. 

Σας δίνω και ένα τελευταίο στοιχείο, για να σας αποδείξω ότι
δεν αφήσαµε στην τύχη του την πορεία του προγράµµατος, το
οποίο πράγµατι στηρίζει και δηµόσιες και ιδιωτικές δοµές. Σας
δίνω, λοιπόν, το παράδειγµα του Αυγούστου του 2024 που ήταν
µια αγωνιώδης προσπάθεια εκείνη τη στιγµή να βρούµε 18 εκα-
τοµµύρια ευρώ, ενώ είχε ήδη αποφασιστεί ο προϋπολογισµός,
για να καλύψουµε πέντε χιλιάδες παραπάνω βρέφη και νήπια και
να εντάξουµε χίλια τριακόσια τριάντα έξι άτοµα µε αναπηρία –
υπήρχε ζήτηµα να δεχτεί και η Ευρωπαϊκή Ένωση στο συγχρη-
µατοδοτούµενο άτοµο άνω των είκοσι δύο ετών- στα ΚΔΑΠ ΑµεΑ
και να δηµιουργήσουµε έτσι, κύριε Συντυχάκη, εκατόν έξι θέσεις
παραπάνω σε ΚΔΑΠ Τυπικής Ανάπτυξης. 

Θα µου πείτε: «Κυρία Ζαχαράκη, µου λύνουν το ζήτηµα αυτές
οι εκατόν έξι θέσεις;». Αν τις προσθέσουµε, όµως, στα χιλιάδες
«voucher» που δόθηκαν στην ελληνική οικογένεια, τότε θα µπο-
ρούµε να πούµε µε περισσότερο πειστικό τρόπο, αλλά και τη διά-
θεση τεκµηρίωσης, όπως είπα, ότι δεν κάνουµε ούτε ένα βήµα
πίσω χρονιά µε τη χρονιά από την ενίσχυση του προϋπολογισµού
για την ενίσχυση των δοµών. 

Πράγµατι, αυτή τη στιγµή έχει γίνει ένα µείγµα ιδιωτικών και
δηµόσιων δοµών. Κάποιοι δήµοι θέλησαν να κάνουν και ΚΔΑΠ
Τυπικής Ανάπτυξης, κάποιοι ΚΔΑΠ ΑµεΑ, κάποιοι προχωρούν να
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κάνουν αυτή τη στιγµή Κέντρο Διηµέρευσης, κάποιοι άλλοι προ-
χωρούν ακόµη περισσότερο στο θέµα της αναπηρίας. 

Εµείς είµαστε εδώ να µιλήσουµε και µε την ΚΕΔΕ έτσι ώστε,
όσο γίνεται, αυτό να ενισχυθεί. Όµως, επαναλαµβάνω ότι δεν κά-
νουµε βήµα πίσω, ακόµα και αν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει αµ-
φιθυµία στο να συνεχιστούν προγράµµατα όχι τόσο πολύ στο
ΚΔΑΠ, αλλά κυρίως στους βρεφονηπιακούς, έτσι ώστε να ανα-
πληρώνουµε αυτά τα ποσά µε ποσά από τον τακτικό προϋπολο-
γισµό, που εν τέλει εκεί θα πρέπει να γυρίσουν αυτά τα προ-
γράµµατα, δηλαδή από τα ευρωπαϊκά να γυρίσουν σε τακτικό
προϋπολογισµό. Θεωρώ ότι χρονιά µε τη χρονιά θα πετυχαίνουµε
όλο και µεγαλύτερο προϋπολογισµό στο τακτικό µας κοµµάτι. 

Θα σας πω απλά ένα παράδειγµα. Το Υπουργείο µας φέτος
έχει προϋπολογίσει 20 εκατοµµύρια παραπάνω γι’ αυτό το πρό-
γραµµα της εναρµόνισης από τον δικό µας προϋπολογισµό. Αυτό
είναι απόδειξη, λοιπόν, ότι όσο αποµειώνεται το ευρωπαϊκό κοµ-
µάτι, πάντα το κράτος θα είναι εκεί για να συµπληρώνει αυτό το
κενό.

Άρα, είµαστε µακριά από την πραγµατικότητα της εγκατάλει-
ψης και πιο κοντά σε ένα δύσκολο, πράγµατι, εγχείρηµα, αλλά
σε αυτό µένουµε προσηλωµένοι, δηλαδή την αύξηση ωφελουµέ-
νων και –γιατί όχι- και δοµών οπουδήποτε υπάρχει ανάγκη για την
ελληνική οικογένεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κυρία
Υπουργό. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, θα συµφωνήσω

στο πρώτο σκέλος της τοποθέτησής σας, σε σχέση µε τον ρόλο
και την αξία των ΚΔΑΠ, ως φορέα κοινωνικοποίησης, κοινωνικής
ένταξης κ.λπ.. Προφανώς! Μόνο που είναι σε πλήρη αντίθεση µε
την πρακτική της Κυβέρνησης, η οποία εγκαταλείπει τις δηµόσιες
δοµές και ενισχύει τον ιδιωτικό τοµέα. 

Αυτή είναι η ουσία, η πεµπτουσία δηλαδή της πολιτικής, την
οποία ακολουθείτε. Και θα έλεγα -για να µην κοροϊδευόµαστε
τώρα- οι δοµές αυτές συνεχίζουν να είναι προσωρινού χαρα-
κτήρα. Είναι προσωρινού χαρακτήρα. Από αυτή την άποψη, θα
ήθελα να σας θέσω ξανά κάποια ερωτήµατα που σας έθεσα στην
πρωτολογία, τα οποία επιµελώς αποφεύγει η Κυβέρνηση να απα-
ντήσει. 

Γιατί εξήντα χιλιάδες ωφελούµενοι, παρόλο που κατέθεσαν
πλήρη φάκελο δεν πήραν voucher; Είναι µια ερώτηση απλή. Λέτε
ότι δόθηκε το 2024 - 2025 ένα ποσό 372,2 εκατοµµύρια ευρώ.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Δόθηκαν 379 εκατοµµύρια ευρώ. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σωστά. 
Δεν έφτασαν για τους εξήντα χιλιάδες; Πού είναι αυτά τα

voucher; Πού πήγαν; Πρέπει να µας δώσετε µια απάντηση. Γιατί
το 86% της χρηµατοδότησης το δώσατε στους ιδιώτες και µόλις
το 14% στις δηµόσιες δοµές; Οι δηµόσιες δοµές στο κάτω κάτω
στο σύνολό τους είναι περίπου το 30%. Αν πραγµατικά λέτε ότι
είναι περισσότερες οι ιδιωτικές δοµές, βεβαίως, δώστε τη δυνα-
τότητα να υπάρξουν πολύ περισσότερες δηµόσιες δοµές, έτσι
ώστε η εργατική λαϊκή οικογένεια να µπορέσει να περάσει το κα-
τώφλι των ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΑµεΑ, για να µη σας το επεκτείνω και σας
πω και για τους παιδικούς σταθµούς και βρεφικούς σταθµούς
αντίστοιχα. 

Το κύριο χαρακτηριστικό λοιπόν, είναι η υποχρηµατοδότηση
και η υποστελέχωσή τους. Είναι διαρκείας. 

Εγώ θα σας πω το εξής: Ξέρετε πόσοι είναι οι ΙΔΟΧ, οι εργα-
ζόµενοι µε σύµβαση ορισµένου χρόνου στα ΚΔΑΠ; Είναι 87,5%,
όταν οι µόνιµοι είναι το 1,39%. Στα ΚΔΑΠ οι συµβάσεις ορισµένου
χρόνου είναι 87,5%. Στα ΚΔΑΠ ΑµεΑ οι µόνιµοι είναι 1,8% και οι
ΙΔΟΧ 80,6%. 

Αντιλαµβάνεστε τώρα για τι νούµερα µιλάµε; Η τρέχουσα σχο-
λική χρονιά 2024 - 2025 είναι η τελευταία χρονιά της χρηµατοδο-
τούµενης δράσης, προώθησης και υποστήριξης παιδιών και
αφορά και τους παιδικούς σταθµούς και τα ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΑµεΑ.
Από τη σχολική χρονιά 2025 - 2026 και στο εξής, το πρόγραµµα
θα χρηµατοδοτείται από εθνικούς πόρους -λέτε- µέσω του κρα-
τικού προϋπολογισµού κ.λπ..

Το ερώτηµα είναι ναι, αλλά τι; Ψίχουλα; Πόσο; Θα καλύπτει τις

πραγµατικές ανάγκες των δηµοσίων δοµών; Αυτό είναι το ζητού-
µενο. Θα δίνει πολύ περισσότερα για να υπάρξουν πολύ περισ-
σότερες δηµόσιες δοµές, πολύ περισσότερο εργατικό προσω-
πικό, προσωπικό που να στελεχώσει αυτές τις δοµές; 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Το χρηµατοδοτικό κενό του ΕΣΠΑ,
πώς θα καλυφθεί; Πρακτικά πώς µπορεί να λυθεί, όταν έχεις έναν
Κρατικό Προϋπολογισµό του 2025, ο οποίος δεν προβλέπει επι-
πλέον χρήµατα για τα ΚΔΑΠ; Μακάρι να βρεθούν και να τα δώ-
σετε, αλλά ο προϋπολογισµός του 2025 είναι προσαρµοσµένος
στα δηµοσιονοµικά πλαίσια. 

Μπορείτε να µας πείτε πώς θα τα βρείτε αυτά; Εκτός εάν λέµε
ότι τα παραδίδουµε στους δήµους, δηµόσιοι θεσµοί και αυτοί.
Θα τα επωµιστούν οι δήµοι, θα τα λειτουργήσουν ανταποδοτικά;
Μιλάµε για χίλιους τετρακόσιους σαράντα έξι εργαζόµενους µε
συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου στα ΚΔΑΠ και
αντίστοιχα πεντακόσιους ογδόντα δύο εργαζόµενους στα ΚΔΑΠ
ΑµεΑ. Ανανεώνονται αυτές οι δωδεκάµηνες συµβάσεις τους κάθε
χρόνο εδώ και δεκαπέντε, είκοσι χρόνια που παρέχουν αδιάλει-
πτα τις υπηρεσίες τους στις ίδιες θέσεις και µε το ίδιο επιστηµο-
νικό αντικείµενο. Παραµένουν αυτοί οι άνθρωποι ακόµα συµβα-
σιούχοι µε επισφαλείς σχέσεις εργασίας και περιορισµένα εργα-
σιακά δικαιώµατα και πρόκειται για ανθρώπους, για εργαζόµε-
νους µε πολυετή και σηµαντική εργασία. 

Αυτό είναι ένα γεγονός που αποδεικνύει ότι τα ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα που δηµιουργούνται µε την επίκληση της ισότητας των
γυναικών στην εργασία, χαρακτηρίζονται από προσωρινότητα,
χωρίς να στοχεύουν στην καθολική κάλυψη αναγκών µε ποιοτικά
φυσικά αναβαθµισµένους όρους για όλα τα παιδιά. 

Όχι µόνο δεν θα τους µονιµοποιήσετε µετά από πολλαπλά έτη
εργασίας, όπως θα το προσδοκούσε ο κάθε λογικός άνθρωπος,
κάτι που θα έπρεπε να έχει ήδη δροµολογηθεί χωρίς καθυστέ-
ρηση, αλλά κινδυνεύουν να χάσουν και το δικαίωµα της ανανέω-
σης σύµβασης και να βρεθούν στην ανεργία. Ξέρετε γιατί; Γιατί
η Κυβέρνηση τούς θέλει φθηνούς. Φθηνά εργατικά χέρια τούς
θέλει και αναλώσιµους.

Αυτή η πολιτική των εµβαλωµατικών και προσωρινού χαρα-
κτήρα πολιτικών, είναι µια λογική του «πάµε και όπου βγει», δη-
λαδή: «Κόβεται η χρηµατοδότηση; Ε, θα δούµε τι θα κάνουµε»,
έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε την αναγκαιότητα για δηµόσιες
δοµές που να καλύπτουν το σύνολο των αναγκών των οικογε-
νειών.

Για να κλείσω, πρέπει να πάρετε σαφή θέση, διότι αυτές οι
δοµές πρέπει να αναπτυχθούν ακόµα περισσότερο, να είναι δη-
µόσιες, δωρεάν µε ενιαίο επιστηµονικό παιδαγωγικό πλαίσιο,
υπαγόµενες πανελλαδικά σε µία κοινή διοικητική µορφή. Πρέπει
να δείτε και τέτοιες πλευρές. Με επέκταση του δικτύου των δη-
µοσίων δοµών, που να καλύπτουν το σύνολο των παιδιών µε
όρους σύγχρονους και προϋποθέσεις. Με µόνιµη κρατική χρη-
µατοδότηση, χωρίς τροφεία, χωρίς χρήµατα γονιών για να καλύ-
ψουν λειτουργικές δαπάνες, πολιτιστικές δράσεις, εκδροµές. Να
µονιµοποιηθούν οι συµβασιούχοι. Να σταµατήσει αυτή η εργα-
σιακή οµηρία.

Φυσικά, να προκηρύξετε και άλλες µόνιµες θέσεις εργασίας,
απαραίτητες για να καλυφτούν οι υπηρεσίες που προσφέρουν,
µε ειδικό, παιδαγωγικό, επιστηµονικό προσωπικό, λογοθεραπευ-
τές, εργοθεραπευτές, ψυχολόγους, άλλο βοηθητικό προσωπικό,
καθαρίστριες, τραπεζοκόµους.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι γι’ αυτό εµείς καλούµε
τους εργαζόµενους στα ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΑµεΑ, που βλέπουν να είναι
δέσµιοι ενός συστήµατος που αρνείται να τους εξασφαλίσει
πλήρη εργασιακά δικαιώµατα, τους γονείς εργαζόµενους που
βλέπουν τα παιδιά τους να µην µπορούν να περάσουν το κατώφλι
ενός κέντρου δηµιουργικής απασχόλησης, ενός παιδικού σταθ-
µού, να πάρουν µέρος στην πανελλαδική πανεργατική απεργία
στις 28 του µήνα και για να µην συγκαλυφθεί το έγκληµα στα
Τέµπη, αλλά για να πάρουν και οξυγόνο από την ασφυξία των
προβληµάτων που τους έχουν φορτώσει διαχρονικά όλες οι κυ-
βερνήσεις, η Ευρωπαϊκή Ένωση και τώρα οι ιµπεριαλιστικοί πό-
λεµοι, στους οποίους έχουµε ήδη εµπλακεί και κινδυνεύουµε να
είµαστε µέρος αυτών.

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, ο
λόγος τώρα σε εσάς για τη δευτερολογία σας και για το κλείσιµο
της σηµερινής πολύωρης διαδικασίας της συζήτησης επικαίρων
ερωτήσεων. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Κύριε Συντυχάκη, ξέρετε, πέραν των σχολίων στο
τέλος για το οξυγόνο, στο οποίο ούτως ή άλλως, επειδή είναι και
ένα επίκαιρο θέµα, επιθυµώ να µην τοποθετηθώ τόσο πολύ και
ως προς αυτό το οποίο θα γίνει την Παρασκευή και να µην το
συνδέσω και µε άλλα πράγµατα, γιατί είναι άλλο το αίτηµα και
άλλο πρέπει να είναι.

Αυτό το οξυγόνο το οποίο αποζητούν ή θα αποζητούσαν οι ερ-
γαζόµενοι έρχεται µε το να αυξάνεται κάθε χρόνο ο προϋπολο-
γισµός. Δεν µπορούµε να αλλοιώσουµε µια πραγµατικότητα.
Μπορεί να υπάρχει το ιδεατό, µπορεί να υπάρχει το ευκταίο,
όµως υπάρχει και το εφικτό, το οποίο δεν το αφήνουµε στην
τύχη. Δεν µοιρολατρούµε και λέµε: «Α, µειώνεται ο ευρωπαϊκός
προϋπολογισµός, το αφήνω έτσι». 

Αντιθέτως, σας το απέδειξα µε τη συνεχή αύξηση προϋπολο-
γισµού που είχαµε τα τελευταία χρόνια και µε το ότι υπάρχει µια
ευθύνη, γιατί υπάρχει πολιτική βούληση, να εξαντλείται το περι-
θώριο, να αυξάνονται τα voucher, τα οποία δεν αφορούν µόνο
αυτό το οποίο συζητάµε, ΚΔΑΠ τυπικής εκπαίδευσης και ΚΔΑΠ
ΑµεΑ. Απέδειξα τον αριθµό. Μπορώ να σας δώσω και παραπάνω
στοιχεία για το πόσα περισσότερα είναι τα παιδιά πλέον δικαιού-
χοι. Κυρίως, όµως, να δίνουµε και περισσότερο στους βρεφονη-
πιακούς σταθµούς, γιατί θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι η σταθερή
φροντίδα που δίνεται εκεί είναι κάτι αναντίρρητα απαραίτητο για
κάθε οικογένεια.

Επειδή µιλήσατε για δηµόσιες δοµές, να ενηµερώσω -ενηµε-
ρώνοντας και εσάς- ότι αυτή τη στιγµή, επειδή δεν θέλουµε να
µένουν και οι γονείς µε ένα voucher στο χέρι που δεν µπορούν
να αξιοποιήσουν -συµβαίνει αυτό κάθε χρονιά και πρέπει να το
αντιµετωπίσουµε-, έχουµε στον αέρα πρόγραµµα 70 εκατοµµυ-
ρίων της «κακής» Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ταµείου Ανάκαµψης,
το οποίο θα δηµιουργήσει είκοσι χιλιάδες νέες θέσεις σε βρεφο-
νηπιακούς σταθµούς. Έχουµε καλέσει τους δήµους να αξιοποι-
ήσουν κάθε ευρώ αυτού του προγράµµατος, έτσι ώστε να µην
µείνει γονέας που θα πάρει αυτό το voucher -που είναι πολύ αυ-
ξηµένος προϋπολογισµός-, χωρίς τη δυνατότητα της θέσης στον
βρεφονηπιακό σταθµό. 

Αντιθέτως, προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε τη δυνατότητα
στην ελληνική οικογένεια να έχει περισσότερες θέσεις όπου κι αν
επιλέξει –γιατί το πού θα επιλέξει εν τέλει κάθε οικογένεια να
πάει, σε ιδιωτική ή δηµόσια δοµή, είναι δική της υπόθεση, στο
πού επιµένει και τι επιλέγει για το παιδί της- και αν µπορεί µάλι-
στα σε µια περιοχή να συσταθεί και να συντηρηθεί οικονοµικά
ένα ΚΔΑΠ τυπικής ανάπτυξης ή ΚΔΑΠ αναπηρίας. 

Πάµε λοιπόν στους αριθµούς που σας υποσχέθηκα. Διατέθη-
καν –το είπατε και πριν- 173.363 vouchers πέρυσι –σχεδόν 380
εκατοµµύρια προϋπολογισµός, δεν έχει ξαναγίνει- 57.103 είναι
τα ΚΔΑΠ –το είπατε πριν- 11.679 ήταν τα ΚΔΑΠ για τα παιδιά
ΑµεΑ. 

Ξέρετε όµως πόσα ήταν, κύριε Συντυχάκη, το 2019 αυτά τα
παιδιά ΑµεΑ τα οποία πήγαν σε ΚΔΑΠ; Ήταν τέσσερις χιλιάδες

τετρακόσια δεκαεννέα, µεγάλη αύξηση. Και πρόκειται για µεγάλη
αύξηση γιατί υπάρχει µέριµνα και υπάρχει δυνατότητα και υπάρ-
χει προϋπολογισµός. Και δεν θα σταµατήσουµε –το είπα και πριν-
δεν θα πάµε ούτε βήµα πίσω. 

Πάµε στο δια ταύτα, το οποίο έχει να κάνει και µε τις χρηµατο-
δοτήσεις γιατί υπήρχε κοµµάτι στην ερώτησή σας –οφείλω να το
πω και για τους ανθρώπους- για το πώς πληρώνονται. Εκδόθηκε
τον Νοέµβριο η απόφαση έγκρισης της πρώτης δόσης. Δόθηκαν
28 εκατοµµύρια. Η επόµενη δόση θα καταβληθεί µε βάση τα στοι-
χεία που έχει διαβιβάσει η ΕΕΤΑΑ τις επόµενες µέρες, 14 εκα-
τοµµύρια, έτσι ώστε να ξέρουν και οι δοµές πότε πληρώνονται. 

Είπατε λοιπόν ότι οι δηµόσιες δοµές, ειδικά στα ΚΔΑΠ ΑµεΑ,
µπορεί να είναι αφηµένες. Ελάτε όµως να δούµε τα στοιχεία:
7.400.000 το 2022, 8.000.000 προϋπολογισµένα χρήµατα για τα
ΚΔΑΠ ΑµεΑ φέτος. 

Ως προς προσωπικό, το οποίο πράγµατι σε µεγάλο βαθµό έχει
εξάρτηση από το κοµµάτι των συµβασιούχων –σε πολλές δοµές
µας στο Δηµόσιο έχουµε και σε συµβουλευτικά αλλά και σε άλλα
κέντρα, προσπαθούµε συνεχώς να βελτιώνουµε τις σχέσεις µε
τη δηµόσια αποκατάσταση των ανθρώπων- είναι ένα προσωπικό
–και οφείλουµε να το καταγράψουµε αυτό- το οποίο αυξήθηκε
από 2019 κατά 8%. 

Άρα τι λέω; Λέω ότι φροντίζουµε τον προϋπολογισµό, φροντί-
ζουµε συνεχώς για το προσωπικό –σε αυτό ούτως η άλλως πρέ-
πει να συζητήσουµε µε το Υπουργείο Εσωτερικών, καθώς έχει
την ευθύνη του προσωπικού-, λέµε όµως και κάτι άλλο, το οποίο
το θέσατε. Είµαστε σε συνεχή συνεργασία µε τη διαχειριστική
αρχή του ΕΣΠΑ, έτσι ώστε να εξασφαλίσουµε και τώρα την ευ-
ρωπαϊκή χρηµατοδότηση για τα ΚΔΑΠ και τα ΚΔΑΠ ΑµεΑ, να µη
χαθεί 1 ευρώ το οποίο µπορεί να διεκδικηθεί, χωρίς όµως –το
επαναλαµβάνω- να κάνουµε ένα βήµα πίσω από τα ποσά τα οποία
έχουν δοθεί, από τα vouchers που έχουν δοθεί. 

Είναι ειληµµένη απόφαση και έχει πει από την πρώτη στιγµή
που ανέλαβε τη διακυβέρνηση ο Κυριάκος Μητσοτάκης να µη µέ-
νουν τα παιδιά εκτός των βρεφονηπιακών σταθµών, να αυξά-
νουµε κάθε χρόνο τα vouchers που δίνονται για τα ΚΔΑΠ τυπικής
ανάπτυξης, να µην υπάρχει κανένα παιδί µε αναπηρία εκτός οποι-
ασδήποτε δοµής.

Σε αυτή τη δέσµευση, τουλάχιστον εµείς, οι παριστάµενοι εδώ
και δίνοντας αυτή την υπόσχεση στους γονείς –γιατί µιλάµε για
τους γονείς και τους εργαζόµενους, αλλά και τις οικογένειες που
περιµένουν αυτή την ανάσα- δεν θα πάµε πίσω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.43’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 24 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 14.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.  

Καλό απόγευµα, καλό Σαββατοκύριακο και καλές Απόκριες,
πάντα µε υγεία!
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